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Zgodovinski
ponedeljek

Kako je mogoče, da so kri- 
z°, ki je trajala že skoraj dva 
meseca, rešili nato v nekaj u- 
Tah, na dan, ki ga je sam Moro 
napovedal kot «zgodovinskega»? 
K e moremo verjeti, da bi so
cialdemokrati, potem ko so tr
masto in s tisočerimi pretve
zami vztrajali na svojem sta
lišču, kar naenkrat spremenili 
mnenje samo zato, ker je KD 
namesto enobarvne vlade pred- 
hgala dvobarvno skupaj z re
publikanci. V resnici so Tonas
si in njegovi pajdaši doumeli, 
da niso mogli več izsiljevati 
krščanske demokracije, potem 
ko je ta stranka sklenila, da 
na vsak način predstavi novo 
nlado v parlamentu, kar bi po
tisnilo socialdemokrate v po
polno izolacijo, ko bi vztrajali 
na svojem odklonilnem stali
šču. Z drugimi besedami, čim 
so demokristjani povlekli iz 
čudežnega cilindra dvobarvnega 
zajca in s tem dali razumeti 
socialdemokratom, da so jih 
pripravljeni pustiti na cedilu, 
so se slednji kaj hitra potegni
li nazaj. To pa tudi pomeni, 
da bi krizo lahko rešili v 24 
urah, ne pa v dveh mesecih, 
ko bi stranka relativne veči
ne od vsega začetka zavzela 
tako stališče.

Jasno je, da so socialdemo
krati izvedli provokacijo o pred
časnih volitvah v zavesti, da so 
v KD obstajale sile, ki. so pod
pirale njihov manever: to do
kazuje tudi dejstvo, da samo 
nekaj ur pred «zgodovinskim» 
sklepom vodstva KD so bili v 
rimskih političnih krogih do
cela prepričani, da bo Morov 
poskus propadel; v tej zvezi 
je zgovorno, da je urednik ne
kega razširjenega tednika že 
hotel intervjuvati enega od so
cialističnih voditeljev, da bi 
napisal članek o prehodu PSI 
v opozicijo.

Osnovno vprašanje je torej: 
kaj se je zgodilo v KD, da so 
lahko v njej prevladale naj
bolj odgovorne sile in da je 
bila poražena «stranka krize», 
ki že leta deluje, da bi izvedla 
tako imenovani «beli» državni 
udar, se pravi premik na des
no v nasprotju s splošnimi tež
njami države?

Pravijo, da so se v KD bali 
notranjega razkola, saj se je 
govorilo celo o možnosti usta
novitve nove katoliške stranke. 
Nekateri demokristjani naj bi 
se tudi bali, da bi stranko do
letela ista usoda kot čilsko KD. 
Pravijo tudi, da se je Panjani 
bal, da bi zgubil tajniško me
sto, v nekaterih krogih pa se 
je celo govorilo o nekakšnem 
«protiukazu» z onkraj oceana.

Vse te razlage so verjetno 
vsaj delno utemeljene: odločil
nega pomena za demokrščan- 
ski sklep pa je bila zavest, da 
je nadaljevanje taktike lova 
glasov ha desno povzročalo zgu
be na levi. Že v nedeljo zve
čer je bilo čutiti zaskrbljenost 
— čeprav rezultati še niso bili 
znani — da ne bi prišlo do 
prave volilne katastrofe demo- 
krščanske stranke v korist le
vice. Ko pa so se v ponede
ljek zjutraj, prav v času, ko 
je zasedalo vodstvo KD, začele 
kopičiti na Fanfanijevi mizi ve
sti o polomu v Tridentu, so še 
zadnji dvomi izginili: potrebno 
je bilo, da bi Moro čmprej za
ključil svojo misijo in tako so 
si izmislili spretno igrico z dvo
barvno vlado (ne da bi sploh 
obvestili La Malfe, kot pravijo 
v Rimu).

Politični zaključek vsega te
ga dogajanja je menda jasen: 
12. maj je za K D pomenil za
četek konca. Politična zavest 
Italijanov je postala bolj zrela. 
Jasno je, da KD ne more več 
izvajati iste hegemonične funk
cije, ki jo je imela skoraj 30 
let. ’ Seveda je pričakovati, da 
se bodo tisti, ki želijo nada
ljevati po stari poti, še upirali, 
in mogoče še bolj odločno kot 
prej, kot se dogaja takim, ki 
jim voda teče v grlo. Toda pro
ces, ki se je začel z referen
dumom o razporoki, je neustav
ljiv: prav zaradi tega pa je 
tudi v interesu katoliške stran
ke, da zna sprejeti nase pozi
tivno vlogo v prenovljeni ita
lijanski družbi; za to se pote
guje tudi najbolj napreden del 
demokristjanov.

Za zaključek: ne bi mogli 
reči, da je Fanfanijeva KD ti
stega «zgodovinskega» ponedelj
ka opravila dobro izbiro, pač 
pa je bila v to prisiljena.

MARIO DEZMANN

PO UMIKU PRIDRŽKA, S KA TERIM JE 29. OKTOBRA SPREJEL MANDAT

Mandatar Moro pripravlja seznam 
ministrov nove dvobarvne vlade

Podpredsednik vlade bo tajnik PRI La Malfa - Rumorju zunanje 
ministrstvo? - 'Paviani, Andreotti in Colombo bodo obdržali svo
je resorje - Morovo novo vlado bi utegnili podpreti tudi liberalci

RIM, 20. — Mandatar Moro je danes zvečer obiskal na Kvirinalu 
predsednika republike Leoneja in umaknil pridržek, s katerim je 29. 
oktobra sprejel mandat za sestavo nove vlade. Sam Moro je napove
dal, da bo pr.pravil seznam novih ministrov še ta teden in da ga 
bo takoj izročil Leoneju, verjetno že v petek ali najpozneje v soboto.

vosredinskhni° strankifmi čakrU podpredsednik vlade,
medtem ko se zdi, da ne bo spre-Mora delikatna na'^ia, da izbere 

ministre nove dvobarvne vlade KD- 
PRI. Tokrat bi morala biti njegova 
naloga znatno lažja zaradi izra
žene želje obeh strank, da naj bi 
enkrat toliko ne gledali samo na 
ravnovesje med strankami in stru
jami ,ampak na dejanske sposob
nosti ljudi. Poleg tega pa je odhod 
šestih socialističnih in štir h social
demokratskih ministrov pustil toliko 
praznih mest, da bo lahko zado
voljiti demokrščanske zahteve.

Kot ob vsakem sestavljanju vla
de, krožijo tudi tokrat v rimskih 
političnih ambientih razne govorice 
o novih ministrih, ki jih navajamo 
zaradi popolnosti informacije z opo
zorilom, da gre za nepotrjene ve
sti. Skoraj gotovo je, da bo La

jel nobenega ministrskega resorja. 
Govori pa se tudi, da naj bi mu 
bila poverjena naloga nekakšnega 
«supernadzorstva» nad gospodarski
mi ministri. Zanesljive so tudi ve
sti, po katerih naj bi vodilne de
mokrščanske osebnosti ohranile re
sorje, ki so jih imele v Rumorjevi 
vladi : takoj naj bi Taviani ostal 
notranji minister, Andreotti obramb
ni minister in Colombo minister za 
zaklad. V to logiko naj bi se vklju
čevala tudi zamenjava na zuna
njem ministrstvu: glede na to, da 
je zunanji minister v prejšnji vla
di postal ministrski predsednik, naj 
bi bivši ministrski predsednik po
stal zunanji minister. Kaže, da Mo
ro dejansko namerava ponuditi to

Malfa kot tajnik druge koalicijske 1 funkcijo Rumorju, ki pa menda o-
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Predsednik Ford v Japonski

Ford med tiskovno konferenco v Tokiu

kleva, morda tudi v upanju, da u- 
tegne v kratkem zamenjati Fanfa- 
nija na čelu stranke. V tem pri
meru bi za šefa italijanske diplo
macije utegnili imenovati doseda
njega ministra za šolstvo Malfatti- 
ja, ki ima veliko mednarodnih iz 
kušenj glsde na svojo preteklo u 
dejstvovanje v Evropski gospodar
ski skupnosti. Med važnejše novofeti 
v demokrščanskem taboru spada 
tudi verjeten povratek v vlado biv
šega tajnika Forlanija, ki bi mu 
utegnili poveriti ministrstvo za in
dustrijo. Za republikansko stranko 
pa naj bi vstopili v vlado, poleg 
La Malfe, še Spadolini (morda mi
nistrstvo za šolstvo), Reale (pra
vosodje), Bucalossi (zdravstvo) in 
Visentini, ki naj bi mu poverili e- 
nega od gospodarskih resorjev.

Prav danes sta se sestali vodstvi 
parlamentarnih skupin KD, ob na
vzočnosti strankinega tajnika Fan- 
fanija in mandatarja Mora, da bi 
izbrali kandidate za ministrska me
sta. Demokrščanski senatorji so ob 
koncu sestanka objavili poročilo, v 
katerem se zavzemajo za prenovi
tev vladne skupine ter poudarjajo, 
da je treba nove ministre izbrati 
ob upoštevanju interesov države, ne 
pa notranjih ravnovesij. Senatorji 
KD se zavzemajo tudi za skrčenje 
števila ' ministrstev z ukinitvijo mi
nistrstev brez listnice in tistih re
sorjev, katerih pristojnosti so del
no prešle na dežele. Jutri zjutraj 
pa se bodo sestali na skupni seji 
poslanci in senatorji PRI, da bi 
določili republikanske kandidate za 
ministrska mesta.

Danes sta se sestali tudi vodstvi 
socialističnih parlamentarnih sku
pin, ki sta izrazili zadovoljstvo za
radi pozitivne rešitve vladne krize 
in predvsem zaradi poraza sil, ki 
so hotele povzročiti predčasne vo
litve. Senatorji so se zavzeli za 
popolno spoštovanje funkcije parla
menta in za stalno konfrontacijo 
med parlamentom in vlado, poslan
ci pa so našteli nekatere točke 
vladnega programa, katerim socia
listi pripisujejo posebno važnost: 
gre za zaščito demokratičnega re
da, za podporo najnižjih dohodkov, 
za stabilnost cen potrošnega blaga, 
za krepitev proizvodnje in ohrani
tev visoke ravni zaposlovanja ter 
za izvedbo reform Juga, zdravstva, 
poljedelstva in stanovanjske pohti- 
ke. Poslanci PSI so se tudi izrekli 
za pravočasno pripravo reforme 
RAI-TV, za zaključek postopka za 
izvedbo reforme družinskega prava 
in končno za sproženje ukrepov v 
korist dnevnikov.

Tudi danes beležimo številne ko
mentarje o rešitvi vladne krize. 
Lombardijeva levičarska struja PSI 
je objavila poročilo, v katerem pra
vi, da bo nova dvobarvna vlada 
zapolnila vrzel oblasti in zajamčila 
demokratična ravnotežja in da jo 
je treba v kratkoročni perspektivi 
podpreti, da je pa po drugi strani 
jasno, da ne bo mogla rešiti te
meljnih problemov države. Prav za
radi tega se odpira osnovno vpra

šanje, ki zadeva strategijo PSI in 
vsega delavskega gibanja. Skratka, 
nujno je ustvariti alternativo siste
mu oblasti, ki je v krizi.

Predstavnik demokrščanske levi
čarske struje «forze nuove» Donai 
Cattin pa je izrazil prepričanje, da 
bo imela nova vlada kratko življe
nje in da se bo treba v najkraj 
šem času vrniti k organičnemu le
vemu centru, saj ne more biti 
trdne večine brez sodelovanja PSI 
v vladi.

Zanimivo izjavo je dal danes se
nator PLI Premoli, ki je dejal, da 
so voditelji njegove stranke v dvo
mu, ali naj bi se med glasovanjem 
o zaupnici novi Morovi vladi vzdr
žali, ali pa glasovali za vlado. O 
tem bodo odločali na petkovi seji 
vodstva in parlamentarnih skupin, 
po Premolijevem mnenju pa bo na 
koncu prevladala teza, po kateri 
naj bi liberalci podprli novo vlado.

Končno naj še zabeležimo, da so 
misovci mnenja, da pomeni nova 
vlada nov korak na levo, pa čeprav 
zamaskiran.

Huda letalska nesreča v Nairobi ju: 
«jumbo» se je zrušil med vzletom

:1. : J

Na mednarodnem letališču v Nairobi ju se je včeraj pripetila huda letal ska nesreča, v kateri je izguoilo živ
ljenje 55 ljudi, šest pa jih pogrešajo. Med vzletom se je iz neznanih vzrokov zrušil nemški «jumlio jet», ki 

je bil namenjen v Johannesburg. Na sliki razbitine orjaškega letala (poročilo na VI. strani)
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PEKLENSKI STROJ JE EKSPLODIRAL V VEŽI STANOVANJSKE HIŠE

Savona v središču fašističnih provokacij 
Sedem ranjenih v ponovnem bombnem atentatu

Gre za peti atentat v pičlih dveh tednih - Policijski ukrepi doslej 
popolnoma neučinkoviti - Ogorčenje naprednih strank in organizacij

SAVONA, 20. — Savona je bila 
danes spet prizorišče podlega faši
stičnega atentata. Fašisti so to
krat postavili peklenski stroj v ve
žo poslopja na št. 22 Ulice Giac- 
chero, nedaleč od ljudskega vrta 
in od železniške proge, ki pelje v 
pristanišče. Pri eksploziji je bilo 
sedem ranjenih, od teh sta dva v 
zelo resnem stanju.

Eksplozija je bila zelo močna, 
slišali so jo v relativno dokaj od
daljenih krajih. Prvi so prihiteli 
na pomoč uslužbenci bližnje bolniš
nice, ki pa niso mogli poseči, do
kler niso prispeli gasilci, saj je 
bil vhod v poslopje popolnoma za
sut od ruševin. Eksplozija je zru
šila notranje stopnice, tako da je 
deset družin bilo blokiranih v sta
novanjih in so jih gasilci morali 
rešiti z zunanjimi lestvami. Poško
dovanih je bilo tudi nekaj avtov, ki 
so bili parkirani v neposredni bli
žini stanovanjskega poslopja.

Najbolj zaskrbljujoče je zdrav
stveno stanje priletnih zakoncev Di
na in Nelly Dallari, ki sta padla 
s prvega nadstropja v pritličje, ko 
je eksplozija prebila pod njunega 
stanovanja. Zdravniki so si za oba 
pridržali prognozo.

....................... ................................. ............... ..........................................................................................................................................

Gre za peti fašistični atentat v 
desétih dneh. Po mnenju preisko
valcev so savonski fašisti v tesni 
povezavi z nekaterimi mednarodni
mi prevratniškimi krogi, vrsta a- 
tentatov v tem mestu pa sodi v 
prevratniški načrt, katerega namen 
je povzročiti napetost in zmešnjavo 
v državi. Do prvega atentata je 
prišlo 9. novembra. Atentatorji so 
si ob tisti priložnosti izbrali pala
čo pokrajinske uprave: peklenski 
stroj je poškodoval tudi bližnja po
slopja ter povzročil preplah med 
obiskovalci umetnostne razstave, ki 
je bila v isti palači. V soboto, 9. 
novembra je bomba eksplodirala pri 
srednji šolo Guidobono, tokrat pa 
je na srečo povzročila le majhno 
škodo. 16. novembra so minirali 
železniške tračnice na progi Savo
na - San Giuseppe di Cairo - Ales
sandria - Turin. Takrat so le za 
las preprečili pravi pokol, saj so 
v zadnjem trenutku ustavili vlak, 
ki je peljal v Savono več desetin 
delavcev zaposleni! v okoliških to
varnah. Eksplozija je raznesla več 
kot 2 m tračnic. Če bi vlak zavo
zil na minirano mesto, se bi prav 
gotovo iztiril. Istega dne, dve uri 
kasneje, pa so postavili bombo k 
vhodu vile v Ulici Sperone. Eksplo
zija je na srečo povzročila le ne
kaj materialne škode.

uradnem obisku v Belgiji, kjer se 
bo razgovarjal tudi z zastopniki 
Evropske gospodarske skupnosti. 
Zatem pa bo od 25. do 27. no
vembra uradno obiskal Veliko Bri
tanijo.

Obisk zveznega tajnika Belgiji in 
Veliki Britaniji spada v okvir pri
zadevanj Jugoslavije, da poleg ra
zvoja dvostranskih odnosov in so
delovanja stalno vzdržuje oboje
stransko koristno izmenjavo mnenj 
z odgovornimi državniki omenjenih 
držav. Odnosi Jugoslavije z Belgijo 
in Veliko Britanijo se v uradnih 
krogih ocenjujejo kot zelo dobri.

Pričakuje se, da se bo zyezni 
tajnik Minic z zunanjimi ministri 
in drugimi državniki obeh držav 
izčrpno razgovarjal o dvostranskih 
odnosih, o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih, posebno o evropskih. V 
razgovorih o dvostranskih odnosih 
bodo posebno pozornost posvetili 
gospodarskim odnosom, katerih po
men je toliko večji, ker sta Belgija 
in Velika Britanija članici Evropske 
gospodarske skupnosti.

V tem pogledu bodo pomembni 
razgovori Minica z zastopniki EGS 
in posameznimi njenimi članicami. 
Pričakuje se, da se bo zvezni taj

nik v teh razgovorih zavzel za 
trajnejše in trdnejše sodelovanje 
in za liberalizacijo tistih poslov, ki 
danes ovirajo to sodelovanje.

B. B.

Švicarski ukrepi 
proli tujim naložbam

BERN, 20. — švicarska vlada je 
v dogovoru s švicarsko narodno 
banko sklenila prepovedati bai .kam, 
da izplačajo obresti na tuje kapi
tele, ki so jih naložili v Švici po 
31. oktobru letos, še več, banke 
bodo morale svojim strankam za
računati 3 odst. negativnih obresti 
za vsako trimesečje. V7 vladnem 
komunikeju ugotavljajo, da so bili 
ti ukrepi potrebni, da bi zavrli tu
je naložbe v Švici, ki so se zadnje 
čase pospešile. Zaradi tega je v 
kratkem času vrednost ameriškega 
dolarja padla na zelo nizko raven, 
švicarski frank pa se je izredno 
okrepil. Ukrep je bil potreben, da 
ne bi spravili v nevarnost izvoza 
švicarskih proizvodov, ki bi spričo 
dejanskega ovrednotenja franka, po
stali dražji.
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Po umiku pridržka, s katerim je 
sprejel mandat predsednika Leo
neja za sestavo nove vlade, je 
Moro na delu, da bi izbral nove 
ministre. Seznam članov nove 
dvobarvne vlade KD-PRI bo Mo
ro predložil predsedniku repu
blike po vsej verjetnosti še ta 
teden. Po neuradnih vesteh naj 
bi tajnik PRI La Malfa postal 
podpredsednik vlade, medtem ko 
naj bi Rumor prevzel zunanje 
ministrstvo.

Vse kaže, da je Savona postala 
središče dejavnosti črnih prevrat
nikov, ki skušajo v sedanjem 
delikatnem političnem trenutku 
ustvariti v Italiji vzdušje napetosti, 
ki lahko koristi samo njihovim 
podlim načrtom. Niti teden dni 
po atentatu na železniško progo 
Savona - Turin, kó so le za las 
preprečili tragedijo, je fašistična 
drhal postavila peklenski stroj v 
vežo stanovanjskega poslopja v 
neposredni bližini pristanišča.

Delegacije štirih strank leve 
sredine so včeraj ob 7. uri zju
traj po 20 urah skoro nepretr
ganih pogajanj končno dosegle 
sporazum o obnovitvi levosre
dinske deželne uprave Furlanije- 
Julijske krajine. V petek bodo 
na tej osnovi izvolili predsedni
ka in deželni odbor, prihodnji 
teden bo Comelli prečital pro
gramsko izjavo, nato bo ves 
teden sledila politična debata. Za 
sedaj predstavlja politično najbolj 
zanimivo novost predvidena iz
volitev socialista Pittonija za 
predsednika deželnega sveta, kar 
je prvikrat v zgodovini naše de
žele»

BIPimUTSSI NEUSPEH flBDOVECn OBISKA V TOKIU

Japonska je dejansko zavrnila 
Kissingerjev energetski načrt

Japonsko gospodarstvo je preveč odvisno od uvoza petro
leja, da bi se Tokio lahko zameri! državam izvoznicam

TOKIO, 20. — Niti v drugem de
lu pogovorov, ki jih je predsednik 
ZDA Ford, trenutno na obisku v 
Japonski, imel z ministrskim pred
sednikom Tanako in z zunanjim mi
nistrom Kimuro, ni bilo večjih u- 
spehov. Še zlasti občutne so raz
like v stališčih, ki jih imata obe 
državi do energetskega vprašanja 
in do jedrskega problema. Japon
ska je kot kaže dokàj odločno za
vrnila Kissingerjev načrt.

Iz uradnega sporočila o pogo
vorih Ford Tanaka niso sicer o- 
čitno razvidna nasprotja v stali
ščih obeh držav. V komunikeju je 
rečeno, da se obe državi zavedata 
izrednega pomena trajne dobave e- 
nergije po zmernih cenah ter da 
bosta zato, v skladu s potrebami 
svojih gospodarstev, skušali razviti 
druge energetske vire ter omejiti 
porabo. Prizadevali si bosta tudi, 
da ne bi bilo gospodarstvo odvisno 
izključno od uvoza enega samega 
tipa energetskih virov, kot je lahko 
petrolej. Japonska in ZDA, pravi 
sklepno sporočilo, pripisujejo ve
lik pomen sodelovanju med država
mi potrošnicami ter si prizadevajo, 
da bi v skladu z drugimi država
mi razvile prijateljske odnose z 
državami izvoznicami.

V govoru, ki ga je imel v krož 
ku za zunanjepohtični tisk, je

Ford dejal, da zavezništvo med 
ZDA in Japonsko nikakor ne pred
postavlja enakih stališč do vseh 
problemov. Vsekakor, je dejal ame
riški predsednik, je potrebno kar 
se da omejiti potrošnjo surovin. 
Na Fordovo zahtevo, naj Japon
ska pristopi h Kissingerjevemu na
črtu, ki sloni na sodelovanju med 
državami proizvajalkami ter na skr
čenju uvoza petroleja za 10 odst, 
je japonski ministrski predsednik 
Tanaka dal dokaj nejasen odgovor, 
v katerem je med drugim obrazlo
žil, da je Japonska v zelo deli
katnem položaju, saj z ene strani 
ne razpolaga z energetskimi viri, 
s katerimi bi lahko zadostila svo
jim potrebam, z druge strani pa 
je izredno tesno vezana na ameri
ško industrijo. Zato se ne bi hote
la zameriti državam proizvajalkam 
nafte, ne more pa niti odgovoriti 
«ne» Združenim državam, saj je 
trgovinska izmenjava med obema 
državama v letu 1974 presegla 20 
milijard dolarjev. Pri tem ima lev
ji delež japonski izvoz v ZDA.

O možnosti razdelitve med raz
ne države zalog goriva se Japon
ska ni jasno izrazila. Sklepni komu
nike vsekakor pravi, da bodo ZDA 
ostale zveste svojim obvezam ter 
bodo še vnaprej dobavljale Japon
ski tiste izdelke, ki so za njeno

industrijo neobhodno potrebni. V 
zvezi s Kissingerjevim načrtom pa 
bodo ZDA upoštevale po rbne po
trebe svojega tradicionalnega trgo
vinskega partnerja.

Popolnoma odprto ostaja tudi 
vprašanje prisotnosti ameriškega 
jedrskega orožja v Japonski. O 
vprašanju so govorili zgolj v sploš
nih okvirih, ne da bi se dotaknili 
bistva stvari.

Japonska opozicija je danes zve
čer ostro kritizirala sklepno ameri
ško - japonsko sporočilo. Kritika 
zadeva predvsem dejstvo, da je 
vprašanje prisotnosti ameriškega 
jedrskega orožja na japonskih oto
kih ostalo popolnoma odprto.

Jutri se bo ameriški predsednik 
Po kratki poslovilni slovesnosti, ki 
se je bodo udeležili cesar Hirohito, 
ministrski predsednik Tanaka ter 
vsa japonska vlada, odpotoval v 
Osako, od koder bo odšel še v staro 
prestolnico Kioto, kjer bo v petek 
zaključil svoj obisk v Japonski. Dru
gi dve etapi potovanja ameriškega 
predsednika Forda po Daljnem 
vzhodu sta Južna Koreja, kjer ne 
bodo obravnavali vprašanja pri
sotnosti ameriških oboroženih sil 
v tisti državi ter Sovjetska zveza, 
kjer Se bo v Vladivostoku sestal 
z generalnim tajnikom KPSZ Brež- 
njevom.

Zveza borcev SFRJ 
se zavzema za pravice 
koroških Slovencev
Predsednik Nadj izrazil željo, da bi si napredne organizacije 
v Avstriji prizadevale za izpolnitev določil državne pogodbe

V okviru preiskave o današnjem 
atentatu so policija in karabinjerji 
postavih vrsto blokov na cestah, ki 
peljejo iz Savone. Promet je prak
tično paraliziran, saj pregledujejo 
vsak posamezni avto, ki je namenjen 
iz Savone. Policijski izvedenci so 
medtem ugotovili v glavnih obrisih, 
kako so potekali dogodki. Kaže, da 
je bil v peklenskem stroju dinamit, 
postavili pa so ga v vežo, po vsej 
verjetnosti pod stopnice. Kot reče
no je eksplozija porušila stopnice in 
del tal prvega nadstropja. V tretjem 
nadstropju je razneslo več vrat, ok
na pa so razbita v vsem poslopju. 
Neposredno po eksploziji so gasilci 
pogasili nekaj manjših požarov, na
kar pa so z zunanjimi lestvami re
šili člane desetih družin, ki so osta
li blokirani, ker so se stopnice zru
šile.

Prebivalci Savone so ogorčeni spri
čo verige fašističnih atentatov. Zve
čer se je sestal protifašistični od
bor, ki je objavil sporočilo, v kate
rem ostro obsoja vrsto atentatov. V 
teku so sestanki sindikalnih organi
zacij, v prihodnjih urah bodo po 
vsej verjetnosti proglasili splošno pro
testno stavko.

Na kvesturi je bilo srečanje med 
policijskimi funkcionarji in agenti po
sebnega protiterorističnega oddelka 
za Ligurijo. Bili so prisotni tudi ka
rabinjerski častniki. Ugotovili so, da 
niso dosedanje preiskave obrodile no
benih sadov.

Minister Minic 
odpotoval v Belgijo 
in Veliko Britanijo

BEOGRAD, 20. — Podpredsednik 
zveznega izvršnega sveta in zvez
ni tajnik za zunanje zadeve Miloš 
Minic je odpotoval danes na urad
ni obisk v Belgijo in Veliko Brita
nijo. Minic bo do 23. novembra na

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 20. — Zvezni odbor 

Zveze borcev Jugoslavije je na da
našnji seji razpravljal o nadaljnji 
politični dejavnosti organizacij bor
cev in članstva o uresničenju reso
lucij 10. kongresa ZKJ in sklepov 7. 
kongresa borcev. Predsednik Zveze 
borcev Kosta Nadj se je v svojem 
poročilu ozrl tudi na sodelovanje z 
organizacijo^ borcev drugih držav in 
izrazil upanje, da se bodo v krat
kem odprle perspektive za izboljša
nje odnosov Jugoslavije z Grčijo in 
Albanijo.

V okviru sodelovanja z organizaci
jami borcev sosednjih držav, se je 
Zveza borcev Jugoslavije, po besedah 
Nadja, vedno zanimala za položaj 
manjšin. Predsednik zveznega odbo
ra Zveze borcev je v zvezi s polo
žajem manjšine v Avstriji izrazil pre
pričanje, da se bodo avstrijske na
predne organizacije, podobno kot 
Zveza bivših političnih jetnikov in 
borcev odporniškega gibanja Avstri
je, zavzele za izpolnitev določil dr
žavne pogodbe ter izrazil zaskrblje
nost jugoslovanskih borcev in ostale 
jugoslovanske javnosti, zaradi neovi
rane dejavnosti revanšističnih in na
cionalističnih skupin v Italiji in Av
striji, kjer pristojni organi pogosto-

ma zapirajo oči celo pred zločini fa
šističnih kriminalcev.

B. B.

Avstrijski zunanji minister 
povabil na razgovor 
veleposlanika SFBJ 
na Dunaju

DUNAJ, 20. — Avstrijski zunanji 
minister dr. Erich Bielka Karltreu 
je sprejel včeraj jugoslovanskega 
veleposlanika Gustava Vlahova, s 
katerim je v enournem razgovoru 
proučil sedanje stanje dvostranskih 
odnosov med obema državama, ki 
so se poslabšali zaradi zavlače
vanja avstrijske vlade, da izpolni 
določila državne pogodbe, ki se na
našajo na slovensko in hrvaško 
manjšino.

MOSKVA, 20. — Predsednik Zam
bije Kenneth Kaunda je prispel 
danes na uradni obisk v Moskvo. 
Na letališču sta ga sprejela pre
mier Kosigin in predsednik Pod- 
gorni.
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VČERAJ OB 7. URI ZJUTRAJ PO 20 URAH POGAJANJ

Obnovljena levosredinska koalicija 
v deželi Furlaniji-Julijski krajini
Socialist Pittoni kandidira za predsednika deželnega sveta - Spremembe v 
odboru ■ Nekatere konkretne obveze o zaščiti slovenske narodnostne skupnosti

Včeraj ob 7. uri so se po skoro 
nepretrganih 20 urah razgovorov za
ključila pogajanja med strankami 
leve sredine, ob 16. uri pa so pa
rafirali novi program in spremenje
no sestavo deželnega odbora. Kriza 
je trajala dobra dva meseca in po
gajanja so bila dolga ter zaple
tena.

Med najbolj vidnimi novostmi no
vega sporazuma je vsekakor pre
mik, ki je bil dosežen v deželnem 
svetu, kateremu bo prvikrat v zgo
dovini naše dežele predsedoval so
cialist, Arnaldo Pittoni, ki bo na
domestil demokristjana Berzantija, 
ki je bil že imenovan za predsed
nika Tržaškega Lloyda. Istočasno 
je to tudi praktično edino mesto 
predsedujočega v važnejših krajev
nih ustanovah, ki so ga morali de
mokristjani izpustiti iz rok, saj 
so demokristjani župani v vseh 
glavnih mestih pokrajin in predsed
niki vseh štirih pokrajinskih sve
tov, demokristjan je končno tudi 
predsednik deželnega odbora. S tem 
premikom so socialisti očitno hoteli 
na viden način podčrtati večjo vlo
go, ki naj jo ima pri odločitvah 
deželni svet in večjo težo sociali
stične stranke v deželni politiki.

V petek bodo izvolili na seji de
želnega sveta predsednika deželne
ga odbora, za kar je KD že kan
didirala Comellija, in štirinajst od
bornikov. Razmerje sil med dese
timi efektivnimi odborniki bo:
KD. 2 PSI in 1 PSDI, poleg tega 
pa bodo še štirje namestniki in to 
2 KD, 1 PSDI in 1 PRI. V primer
javi z dosedanjim odborom je KD 
pridobila eno odborniško mesto, PSI 
pa eno mesto izgubila.

Istočasno so predvideni določeni 
premiki, saj bodo socialisti zapu
stili oba sedanja resorja in torej 
turizem ter zdravstvo, socialdemo
krati pa šolstvo in kulturo, tako da 
bo novi socialistični odbornik Vol
pe, ki bo odgovarjal za kulturo, 
Devetag in Nardini pa bosta zapu
stila odborniški mesti. Socialdemo
krat Dal Mas bo verjetno prevzel 
odborništvo za delo. Od Tržačanov 
ostane na mestu odbornika za fi
nance in za splošne zadeve Coloni, 
poleg tega bo novi odbornik Del 
Gobbo, ostanejo pa menda demo
kristjani Giust, Tripani, Stopper, 
Varisco in Mizzau. Ostala bosta tu
di socialdemokratska odbornika Dal 
Mas in Berteli.

Najbolj obsežno delo, ki so ga 
morale opraviti delegacije štirih 
strank pod vodstvom deželnih taj
nikov Tonuttija za KD, Tringaleja 
za PSI, Bianchija za PSDI in Del 
Reja za PRI, pa se je nanašalo na 
sestavo programa, za kar je dežel
no tajništvo PSI izdelalo obsežen 
osnutek. Na tej osnovi in na osno
vi daljše razprave je mandatar za 
predsednika odbora Comelli izdelal 
dokončni osnutek, ki je bil v ospred
ju dvajseturne razprave. Novi pro
gram prinaša več novosti in med 
njimi ustanovitev posebnega sklada 
za rešitev kritičnih gospodarskih in 
socialnih vprašanj, za kar je pred- 
v denih 55 milijard lir.

Slovenska narodnostna skupnost 
je pogajanja o obnovitvi levosre
dinske uprave spremljala s poseb
no pozornostjo, saj od dežele mno
go pričakuje tudi glede reševanja 
svojih specifičnih vprašanj. Besedi
lo sporazuma še ni uradno znano, 
saj ga bo prebral izvoljeni pred

sednik šele na seji deželnega sve- vrstah določene težave, saj je bila
ta. ki bo v ponedeljek ali v torek 
Sledila bo teden dni trajajoča raz
prava. Vendar pa se je izvedelo, 
da sporazum predvideva obvezo o 
naporih za globalno zaščito sloven
ske manjšine z ustreznimi zakonsko- 
upravnimi ukrepi na vsedržavni, de
želni in krajevni ravni ter da pri 
tem govori o učinkoviti zaščiti et
ničnih in kulturnih značilnosti Slo
vencev. Novost predstavlja odsta
vek, ki govori o teritorialni razpo
reditvi manjšine in v katerem se 
sklicujejo na svobodno izražanje 
etničnih zahtev na celotnem pod
ročju dežele Furlanije - Julijske 
krajine. Primerjave s podobnimi 
izjavami, ki so jih vsebovali spo
razumi prejšnjih koalicij, so ta tre
nutek še težavne in so politično 
nedvomno odgovorne, tako da bo 
točna ocena možna samo na osno
vi celotnega uradnega besedila, ki 
obravnava vsa pereča vprašanja 
deželne politične usmeritve.

Kot že rečeno, se bo v petek se
stal deželni svet, ki bo izvolil pred
sednika in odbor, sledila bo nasled
nja seja, ki bo posvečena progra
mu, nato pa ves prihodnji teden 
politična debata o programu dežel
ne uprave.

iz deželnega odbora izključena av
tonomistična struja (Goričan Deve
tag), ki menda ni dobila ustrezne
ga nadomestila, tako da se lahko 
pričakuje precej ostra notranja po
lemika. Tudi v drugih strankah in 
zlasti v KD ne bo šlo vse gladko, 
saj so obstajale številne želje po 
sodelovanju v deželnem odboru, no
vo mesto pa se je našlo samo za 
dosedanjega načelnika demokri- 
stjanske skupine Del Gobba, ki je 
bil potencialni kandidat za predsed
nika deželnega sveta, je pa moral 
to mesto prepustiti socialistu Pit- 
toniju.

KAJ MENUO GOJENKE PO PRVIH DNEH POUKA

Tečaju za otroške vrtnarice 
nujno potrebne ustrezne učilnice

Tečaj se je začel 5. novembra pod okriljem učiteljišča pri Sv. Ivanu

DREVI V TREBČAH

Javno zborovanje 
o fcraški gorski skupnosti

Zveza za krajevne avtonomije pri
reja drevi ob 19. uri v Ljudskem 
domu v Trebčah javno zborovanje. 
Razpravljali bodo o nalogah kra- 
ške gorske skupnosti ter o razlogih, 
zaradi katerih te skupnosti še niso

Po dolgoletnih pričakovanjih, pri
zadevanjih in zahtevah, smo letos 
končno le dobili triletni tečaj za 
otroške vrtnarice v našem jeziku. 
Potreba po njem je rasla iz leta 
v leto, medtem pa so se morale 
vzgojiteljice naših najmlajših uspo
sabljati za svoj poklic v italijan
skih šolah. Mnogo dijakinj, ki je 
čutilo nagnjenje za ta nelahek po
klic, pa je zaradi pomanjkanja šo
le v slovenščini raje opustilo svoje 
navdušenje in ubralo drugo pot.

Dokaz, da vlada med našimi de
kleti veliko zanimanje za vzgaja 
nje otrok, je nedvomno tudi število 
vpisanih. Kljub temu, da je dalo 
ministrstvo za šolstvo svoj prista
nek za ustanovitev tečaja šele po 
začetku novega šolskega leta, se 
je prijavilo kar 14 dijakinj, ki 
bodo redno obiskovale pouk ter 5 
tečajnic, ki že imajo diplomo višje 
srednje šole in ki bi rade ob koncu 
tega šolskega leta opravile zaključni 
izpit.

Te dni smo se odpravili na uči
teljišče, kateremu je bil tečaj do
deljen, da bi obiskali «otroške vrt
narice» in da bi zvedeli za njihove 
prve vtise in težave. Vse tečajnice 
so navdušene nad svojo izbiro in 
se zato morda še ne zavedajo vseh 
pomanjkljivosti novega tečaja. Vsem 
pa je jasno, da je učilnica, v 
kateri se pouk odvija od 5. no
vembra dalje, neprimerna in da 
ne ustreza potrebam. Gre namreč

ustanovili. Zborovanju bo predsedo-
.___ val pokrajinski odbornik Lucijan

Že včeraj se je sestalo deželno j Volk. Glavno oročilo bo imel de- 
vodstvo PSDI, danes pa se bodo j želni svteovalec Dušan Lovriha, za- 
sestala deželna vodstva PSI, KD in j ključi! pa bo deželni svetovalec 
PRI. Verjetno bodo v socialističnih ' Spartaco Zorzenon.

......................  iiiiiiii ululili miiiii lin n      ..................Inn....................■mmiiiiiii  

PRAVIČEN SKLEP PRIZIVNEGA POROTNEGA SODIŠČA

Popolna oprostitev za mlade komuniste: 
kritizirati vojsko ni kaznivo dejanje

Danes zaključek procesa proti goričkim anarhistom zaradi žalitve policije 
Jutri druga dva politična procesa proti demokratičnim mladincem

za konferenčno sobo, ki jo je odsto
pilo osebje osnovne šole, ki ima 
svoje prostore v isti stavbi kot 
učiteljišče. Ta rešitev je sprejem
ljiva le za kratko obdobje, saj bo 
že prihodnje leto tečaj potreboval 
dve učilnici, nato pa še tretjo. Za
radi tega mora občinska uprava 
čimprej poskrbeti za primerne pro
store, ki bi služili le za nov tečaj.

Poleg tega izredno perečega vpra
šanja so nas dijakinje opozorile tudi 
na popolno pomanjkanje didaktič
nih pripomočkov, ki morajo oprav
ljati na tečaju važno funkcijo. Očit
na je potreba po kakem glasbilu, 
na primer klavirju ali harmoniki, 
pa tudi drugih važnih pripomočkov 
še ni.

Na tečaju, katerega urnik je kar 
natrpan, saj predvideva 37 ur te-

Gledališča
VERDI
V nedeljo popoldne ob 16. uri bo 

na sporedu ponovitev Donizettijeve
opere «Ljubezenski napoj». V glavnih 
vlogah bodo nastopili M. Guglielmi, 
B. Prior, P. Washington. M. Lore- 
dan in A. Rinaldi. Slednji začasno 
nadomešča zbolelega baritonista R. 
Paneraia.

Medtem se nadaljujejo priprave 
na skorajšnjo uprizoritev Verdijeve 
opere «I due Foscari», v kateri bo
do v glavnih vlogah nastopili R.
Orlando Malaspina, P. Cappuccini, 
A. Maddalena, B. Rufo in V. Corda. 
V torek ob 18. uri bo v prostorih

. _________ __ časnikarskega krožka v Trstu poseb-
densko, poučuje 9 profesorjev. Pred | 113 konferenca o novem delu na spo-
meti so dokaj pestri in zanimivi, | redu-

POLITEAMA ROSSETTI 
Danes ob 20.30 ponovitev predstave 

Gina Bramierija z Ombretto Coli 
«Cielo mio marito» Costanze in Mar- 
chesija. V raznih vlogah nastopajo še 
Enzo Garinei, Rino Gioielli, Marzio 
Onorato, Fulvia Gasser, Erika Bel
trami in Marisa Merlini. Režija Ga
rinei in Giovannmi. Rezervacija in 
prodaja vstopnic pri Osrednji bla
gajni, Pasaža Pretti, tel. 36-372 in 
38-547. Popust za abonente Teatra 
Stabile.

diploma pa zagotavlja takojšnjo 
službo. Kar se tiče stika s profe
sorji, so nam tečajnice zaupale, da 
je za sedaj odličen.

Problem zase so tečajnice, ki bi 
rade že letos opravile zaključni iz
pit, ker so pač že dokončale višjo 
srednjo šolo. Nekatere izmed njih 
so celo poročene in. jim zato ni 
enostavno obiskovati normalnega po
uka. Same pa so pripravljene pre
delati vso predpisano učno snov, 
obenem pa bi hodile na praktični 
pouk in hospitacije v otroški vrtec. 
Ker pa tečaj še nima tretjega raz
reda, bo moralo izreči zadnjo be
sedo o njihovem vprašanju prav 
ministrstvo za šolstvo.

Pred porotnim in prizivnim po
rotnim sodiščem sta bila včeraj dva 
pomembna politična procesa: proti 
skupini goriških anarhistov in pro
ti voditeljem videnske mladinske 
komunistične zveze. Drugi proces 
se je zaključil s popolno oprostitvi
jo vseh obtožencev, prvi pa se bo 
nadaljeval danes.

Začnimo pri prizivnern porotnem 
sodišču (preds. Marši, stranski sod
nik Caufin, tožilec Ballarmi). Pred 
sodnike so stopili Andrea in Lucia
no Lizzerò (sinova poslanca KPI 
in podpredsednika parlamentarne 
komisije za obrambo Maria Lizze
rà), Giovanni De Lucia, Elvio Ruf
fino ter Elvira Santacroce, vsi iz 
Vidna. Lani jih je porotno sodišče 
iz Vidna obsodilo na 4 mesece za
pora (razen Elvire Santacroce, ka
tero je sodišče oprostilo zaradi mla- 
doletnosti), češ da so v letaku ža
lili vojsko. Letak komunističnih mla
dincev pa je samo ugotavljal nede
mokratično strukturo vojske, zato 
so prizadeti vložili priziv zoper ne
pravično obsodbo.

Včeraj sta jih branila odv. Bo- 
linello iz Vidna ter komunistični 
poslanec odv. Malagugini. Odvetni
ka sta v svojih govorih temeljito

PRED ZNANSTVENIM LICEJEM «GALILEI»

Škvadristi napadli dijake: 
16-letnik v bolnišnico

Udarili so ga po glavi z železno cevjo

Že spet so pretepači fašistične 
organizacije «Fronte della Gioven
tù» izvedli surov napad proti de
mokratičnim dijakom. Le pred krat
kim so napadli dijaka pred tehnič
nim zavodom «Volta» — kjer pa 
so mladi antifašisti znali odbiti 
škvadristični napad. Včeraj je bila 
vrsta na znanstvenem liceju «Ga
lilei»: fašisti so se pojavili z iz
zivalnimi letaki tako pred glavnim 
poslopjem kot pred stranskim od
delkom v Ul. G. Gozzi. Tehnika 
škvadristov je vedno ista: napadli 
so prvega dijaka, ki ni sprejel le
taka, vendar se je pred glavnim 
poslopjem šole «Galilei» ozračje 
takoj pomirilo, v Ul. G. Gozzi pa 
so fašisti do krvi pretepli nekega 
drugega dijaka.

Gre za 16-letnega Roberta Miglio- 
reja, ki so ga agenti letečega in 
političnega oddelka pospremili v 
bolnišnico. Zdravnik je ugotovil, da 
je mladi dijak zadobil globoko rano 
na glavi, zaradi katere se bo moral 
zdraviti vsaj teden dni, če ne bodo 
nastopile nepričakovane komplika
cije. Kvestura je nemudoma uvedla 
preiskavo in menda so že na pravi 
poti za nekim znanim škvadristom 
— ki so ga napadeni dijaki opisali 
kot zelo visokega in z dolgimi, ko
drastimi, temnimi lasmi in ki je 
menda viden zastopnik škvadristične 
organizacije. Agentom je tudi uspe
lo, da so pravočasno preprečili na
daljevanje pretepanja, obenem pa, 
da bi demokratični dijaki prišli v 
protinapad in dali fašistom, kar 
zaslužijo. Na kraju napada so a- 
genti tudi našli želeno cev, ki so 
jo fašisti med pretepom rabili in 
s katero so Miglioreja ranili.

Ob ponovnem «podlem fašističnem 
napadu» je mladinska socialistična 
federacija izdala protestno poročijo, 
v katerem izraža svojo solidarnost 
z ranienim dijakom. Obenem pa 
ugotavlja, da je že skrajni čas,

da se razpustijo fašistične orga
nizacije, kot so «Fronte della Gio
ventù», ter novofašistična stranka 
MSI.

Fašistično izzivanje 
na železniški postaji

V nedeljo zvečer se je na že- 
ležniški postaji odvil odvraten pri
zor: kakih 20 polvojaško oblečenih 
škvadristov s «federalejem» Giaco
mellijem na čelu je pospremilo ne
kega kamerada na vlak in ga po
zdravilo s fašistično iztegnjeno ro
ko, s kričanjem raznih «eia - eia - 
alalà» in petjem himen proslulega 
režima. Na kraju sta bila dva pod
častnika železniške policije, ki ni
sta posegla niti ko so to zahtevali 
železničarji.

O tem hudem primeru fašistične
ga izzivanja je zavzela stališče or
ganizacija komunističnih železniča
rjev, ki je izrazila mnenja vseh že- 
ležničarjev — glavna tarča zadnjih 
krvavih atentatov na vlake — da 
se podobne stvari ne smejo nikoli 
več dovoliti, zlasti pa ne, da poli
cija mirnodušno prisostvuje faši
stičnim izbruhom.

Delo odbora za cene
Včeraj se je pod predsedstvom 

prefekta Di Lorenza sestal Po
krajinski odbor za cene. Na sestan
ku so obravnavali nove cene umet
nih gnojil na podlagi smernic Med
ministrskega odbora za cene. Po 
določitvi novih tarif hotelov za leto 
1975 je prefekt izjavil, da je že 
začel pogajanja s sindikalnimi or
ganizacijami trgovcev za uvedbo 
ugodnejših pogojev za prodajo bla
ga široke potrošnje ob božičnih 
praznikih.

opravila z zahtevami javnega tožil
ca po ponovni obsodbi, češ da sc 
obtoženci žalili vojsko, da se vojske 
ne sme kritizirati ker je bistveno 
demokratično ustrojena (kot primer 
je Ballarmi navedel openski tram
vaj, kjer večkrat vojaki sedijo, 
častniki pa stojijo.. .). Branilca 
pa sta dokazala, da je bila v leta
ku izražena^ kritika na neko držav
no inštitucijo, kritika pa je vedno 
dovoljena na podlagi republiške u- 
stave. V nasprotnem, nrimeru, to 
je v primeru, da bi se striktno 
izvajala določila fašističnega kazen
skega zakonika, sfa dejala, bi se 
znašli v diktaturi, proti kateri bi 
morali državljani nastopiti s silo. 
Sodni zbor je vse obtožence oprostil 
po krajšem zasedanju v sejni dvo
rani, ker dejanje ni kaznivo.

Pred prvostopenjskim porotnim 
sodiščem (preds. Corsi, stranska 
sodnica Gridelli, tožilec Tavella) 
pa so se zagovarjali obtožbe ža
litve vojske, vlade in sodstva ter 
prekrškov zakonika o tisku mladi 
anarhisti iz Gorice 24-letni Franco 
Caruso, 22-letni Michele Maniacco, 
21-letni Silvano Ceccotti, 21-letni 
Sergio Ivanov, 28-letni Giuseppe 
Jeusig, 22-letni Giovanni Crapesi 
ter 27-letni Arturo Bertoli. Prvi 
štirje naj bi delili letake ob nasilni 
smrti 20-letnega anarhista iz Pize 
Franca Serrantinija, ki je izdihnil 
v zaporu brez vsakršne zdravniške 
oskrbe, potem ko je po aretaciji 
šel skozi roke policije. Druge pa 
so zasačili, ko so ponoči lepili le
take prav tako o Serrantimjevi 
smrti ter o številnih atentatih, ki 
po mnenju anarhistov vodijo prek 
fašistov do same vlade in drugih 
državnih organov.

Tako iz izjav obtožencev kakor 
tudi pričevanj agentov, ki so mla
dince ujeli, je izpadla dokaj malo 
prepričljiva osnovanost obtožbe. 
Dva mladinca sta na primer obto
žena na podlagi izjav agenta, ki ju 
je videl iz avta, ko sta bila pred 
šolo z zavojem lepakov v rokah. 
Ker sta pa bila prijatelja dveh 
drugih anarhistov, ki sta tistega ju
tra delila «žaljive letake», sta to
rej razvoja vsebovala po tej čudni 
logiki iste letake ...

Mimo teh čudnih okoliščin pa so 
si branilci odv. Genovesi, Maniac
co in Cuccagna (jutri bo spregovo
ril še odv. Battello) prizadevali, 
da bi obdelali neosnovanost obtož
be iz drugega izhodišča: iz pravi
ce do kritike, tudi do kritike dr
žavnih organov, kot je policija, če 
zagrešijo napake ali celo zločin. 
Ob smrti Serrantinija — in vsem 
je jasno zakaj je umrl in zakaj so 
njegovo smrt skušali prikriti in še 
zakaj se preiskava vleče že dve le
ti! — je vzrojilo vse demokratično 
javno mnenje. Sen. Umberto Ter
racini — podpisnik ustavne listine 
— je na primer zapisal, da gre za 
«podpisani zločin», ki ga je namer
no izvedla policija. Zato so tudi 
mladinci iz Gorice imeli pravico in 
morda celo moralno in politično dol
žnost, da so obvestili javnost o zlo
činu, ki so ga hoteli na vsak na
čin prikriti.

Nasprotnega mnenja je bil seve
da javni tožilec, ki je sicer pred
lagal oprostitev dveh obtožencev, 
za druge pa je zahteval osem me
secev, za enega pa celo devet me
secev zapora.

Proces se bo nadaljeval danes 
ob 9- uri. Jutri pa se bo pričel 
proces proti 6 tržaškim anarhistom 
(vedno zaradi žalitve policije v le
taku ob Serrantinijevi smrti). Vče
raj je napisal solidarnostno pismo 
sen. Terracini, ki še enkrat obsoja 
«grozno nasilno smrt našega mlade

ga tovariša». Podpise pod solidar
nostnim pismom zbira tudi Inšti
tut za zgodovino odporniškega gi
banja na Trgu Verdi 1. V petek bo 
na sodišču še en proces zaradi ža
litve vojske, in sicer proti dvema 
pripadnikoma gibanja «Lotta con
tinua».

Avtomobilsko trčenje •> 
na ovinku v Padričah

Na ostrem ovinki., pokrajinske ce 
ste, ki pelje skozi Padriče, je pri
šlo sinoči okrog 19. ure do silovi
tega avtomobilskega trčenja. Avto 
fiat 600 koprske registracije, ki ga 
je v smeri Bazovice upravljal 23- 
letni Dušan Štolfa iz Sežane, je na 
ovinku zaneslo na levo, kjer je 
trčil v nasproti vozeči alfa romeo 
21-letnega Giuliana Brandolinija 
Trsta. Voznika se pri trčenju nista 
poškodovala, pač pa se je poško
doval Štolfov sopotnik, 20-letni Mar
ko Škrinjar iz Sežane, ki si je na 
več mestih zlomil desno nogo. Po 
prevozu v splošno bolnišnico so ga 
sprejeli na ortopedskem oddelku

Milam in Božici Križman se 
je rodil drugorojenček 

IVO
Iskreno jima čestita

PD Kraški dom

Na tržaški univerzi je včeraj 
doktoriral iz geoloških ved

IVO SOSIČ
z Opčin. Znanci in prijatelji 
mu iskreno čestitajo.

Razstave
V umetnosti galeriji SM Maggio

re, v Ulici Collegio 6, razstavljajo 
svoja dela slikarji, ki delujejo v 
okviru slikarske sekcije krožka avto
nomne pristaniške ustanove. Za raz
stavo so pripravili dela Claudio Ge- 
rusina, Gualtiero Furlan, Laura Roc
co, Franco Dilena, Giorgio Jacon- 
cich. Vitto Bono in Lino Beltrame, 
ki so skupno pripravili kakih šestde
set del. Razstava bo trajala do 1. 
decembra.

V galeriji «Torbandena» razstavlja 
Videnški slikar Zigaina.

V galeriji hotela Jolly razstavljata 
beneška slikarja Beltrame in Lezzi.

V galeriji «Forum» razstavlja tr
žaški slikar Lojze Spacal, ki bo raz
stavljal do 29. t.m.

V Tržaški knjigarni razstavlja svo
ja dela Zora Koren - škrkova. Raz
stava bo odprta do konca novembra.

V tržaški galeriji «Tribbio 2 - Ret
tori» je odprl razstavo svojih del tr
žaški kipar Ugo Cara, ki bo razstav
ljal do 6. decembra.

V galeriji Krožka trgovinske mor
narice v Ul. Roma 15, je odprl raz
stavo svojih del Silvano Kaucich, ki 
bo razstavljal do 26. t.m.

V umetnostni galeriji Artisti raz
stavlja vrsto olj in risb slikarka Io- 
landa Cornar. Razstava bo odprta do 
30. novembra, in sicer ob delavnikih 
od 9. do 12.30 in od 15.30 do 19.30, 
ob praznikih pa od 10. do 13. ure.

V galeriji «Tommaseo» razstavlja 
slikar Bargonl, ki bo gostoval v ga
leriji do 24. t.m.

V občinski umetnostni galeriji v 
Šempetru ob Soči je odprl razstavo 
svojih del tržaški kipar Villi Bossi, 
ki bo razstavljal do 1. decembra.

V galeriji «Cartesins» — Ul. Mar
coni 16 je odprl razstavo svojih del 
slikar Lebenstein, ki bo razstavljal 
do 4. decembra.

Odnos mladih do fašizma 
na ljubljanski televiziji
V okviru ciklusa «Mladi za mla

de», ki ga prireja ljubljanska tele
vizija, smo sinoči gledali oddajo 
«Trezm presoja», ki je bila posne
ta v začetku oktobra v Trstu, Go
rici ter Čedadu in je prikazovala 
odnos mladine v naših krajih do 
fašizma. Oddaja, ki jo je vodil 
Ivo Štrakl in realiziral Jože Klo- 
boves, je v sintetični in privlačni 
obliki prikazala skozi poglede mla
dincev in mladink obeh tu živečih 
narodnosti ter različnih demokratič
nih svetovnonazorskih in političnih 
prepričanj tukajšnjo problematiko v 
luči naraščajočega fašističnega na
silja. Razlika med nekdanjim in 
sedanjim fašizmom, njegove kore
nine in vloga v družbi, zadržanje 
oblasti in varnostnih organov ob po
javu strategije napetosti,-,, pojmo
vanje antifašizma, stopnja politične 
zrelosti ter vprašanje enotnosti 
med Slovenci in, .Italijani — vse 
to je prišlo na ekran iz raznih 
posegov, ki so jih dopolnjevali 
vmesni vložki s prikazom odlomkov 
fašističnih izgredov in raznih ma
nifestacij ter spleti protifašističnih 
in protestnih pesmi, ki so jih peli 
Stane Starešinič in glasbena skupi 
na «Canzoniere triestino».

Mnenja in poglede mladih slo
venskih in italijanskih dijakov ter 
predstavnikov raznih organizacij so 
prepletala pričevanja starejših an 
tifašistov ter bivših borcev. Skratka 
popoln prikaz določene problema
tike, ki ni le pomemben dokument 
ter priložnost, da se jugoslovanska 
javnost pobliže seznani s to stvar
nostjo, ampak tudi priložnost, da 
se tukajšnja javnost seznani z miš
ljenjem in delom mladega tržaške
ga antifašističnega in demokratič
nega rodu.

Razna obvestila
KASTA priredi tečaj srbohrvaščine. 

Prijave in informacije do 30. t.m. 
na telefonsko številko 826624 od 20. 
do 21. ure.

Združenje staršev otrok osnovne in 
srednje šole ter otroškega vrtca iz 
Križa vabi na predavanje dr. Sonje 
Mašere, ki bo danes, 21. t.m., ob 
20.30 v šoli Albert Sirk. Tema pre- 
davanja je: Higiena in vzgoja otro
ka v šolski dobi. Vljudno vabljeni.

Nocoj ob 20.15 bo v dvorani Slo
venske prosvete v Ul. Donizetti 3/1. 
nadstropje diskusija o temi: «Komu
nizem in svoboda». Vabljeni vsi.

Zaželeni so kratki uvodni referati, 
ki naj ne presegajo 10 minut vsak.

Izleti
SPDT priredi v nedeljo, 8. dec., 

avtobusni izlet v neznano. Prevozili 
bomo 200 km; hodili 2 uri. Po skup
nem kosilu bo miklavževanje. Mi
klavž bo sprejemal darove zjutraj v 
avtobusu. Kdor ugane progo ima 
vožnjo in kosilo zastonj. Vpisovanje 
do 2. decembra v uradu ZSŠDI — 
Ul. Geppa. 9/II.

Smučarski klub Devin organizira v 
soboto, 23. t.m. smučarski izlet. Te
lefon 209161.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 21. decembra 

MARIJA
Sonce vzide ob 7.12 in zatone ob 
16.29 — Dolžina dneva 9.17 — Lu
na vzide ob 12.19 in zatone ob 23.32.

Jutri, PETEK, 22. novembra 
CECILIJA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
13,2 stopinje, najnižja 8,5, ob 19. uri 
12 stopinj, zračni pritisk 1921,9 mb 
rahlo narašča, veter 5 km na uro 
vzhodni, vlaga 77-od8totna, nebo 
desetink pooblačen«, ■ morje mirno, 
fémperatura morja' '13,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 20. novembra 1974 se je v Trstu 

rodilo 15 otrok, umrlo pa je 6 oseb.
UMRLI SO: 85-letni Giovanni Side

ri, 80-Ietna Maria Rosso vd. Fagotto, 
86-letna Maria Zorzet vd. Tomasi, 63- 
letna Teresa Marqhesich vd. Morgan, 
81-letna Lidia Sori por. Bradamante, 
73-letna Vincenza Ciuk vd. Purinani 
78-letni Ermanno Accerboni.

La Cappella Underground 19.00—21.30 
«I Mongoli». Režija Parviz Kimia- 
vi. Agha Mirza in Fahimeh Rast- 
gar.

Ariston I.N.C. 16.30—22.00 «Invito». 
Režija Claude Goretta. Barvni film.

Nazionale 16.00 «S. P. Y. S.» Film v 
barvah.

Excelsior 16.00 «I santissimi». Chri
stian Allers, Brigitte Fossey in 
Jeanne Moreau. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Grattacielo 16.00 «Attenti a quei due 
...chiamate Londra». Tony Curtis in 
Roger Moore. Barvni film.

Fenice 16.00 «Romanzo popolare». 
Barvni zabavni film, v katerem 
igrata U. Tognazzi in Ornella Muti.

Eden 16.00 «Chi te l’ha fatto fare?» 
Barbra Streisand. Barvni film.

Ritz 15.30 «Una calibro 20 per lo 
specialista». Glint Eastwood. Barv
ni film.

Aurora 16.30 «Le pistolere». C. Car
dinale in B. Bardot. Barvni film.

Capitol 15.30 «La stangata». Barvni 
film. Vstopnina 700 lir.

Cristallo 16.30 «La cugina». Massimo 
Ranieri. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Impero 16.00 «Una pazza storia d’a
more». G. Segal. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 16.30 «Furia inferna
le». Isabel Sarli. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Ogami pericolo gial
lo». Barvni film. Prepovedano mla
dini pod 14. letom.

Ideale 16.00 «Funerale a Los Ange
les». J. L. Trintignant in R. Schnei- 
der. Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30 «Il furrore del
la Cina colpisce ancora». Bruce 
Lee. Barvni film.

Abbazia 16.00 «L’uomo che doveva 
uccidere il suo assassino». Tom 
Tryon in Carolyn Jones.

Astra. Dvorana rezervirana.
Jutri 16.00 «Snoopy cane contesta
tore». Barvna risanka.

Mignon 16.00 «1999 conquista della 
terra». Barvni film.

Radio 16.00 «La regina del karate». 
Barvni film.

Volta - Milje 17.00 «Django». Franco 
Nero in Loredana Musciac. Barvna 
kavbojka.

Šolske vesti
Združenje staršev osnovne šole na 

Opčinah vabi starše na zanimivo 
srečanje — razgovor s prof. pedago
gom E. Košuto in psihopedoterapev- 
tom M. Staniso, ki bo jutri, 22. 
t.m., ob 20. uri v osnovni šoli na 
Opčinah.

Baletna šola SS G 
v Trstu

Stalno slovensko gledališče vabi 
k vpisu v baletno šolo, ki jo bo
sta vodili priznani pedagoginji 
Nada Križmančič in Selma Mi- 
cheluzzi. Pouk bo v Kulturnem 
domu v Trstu.
Vpisovanje je na upravi SSG 
od 8. do 14. ure. V baletno šolo 
se sprejmejo kandidatke in kan
didati od 6. leta starosti dalje. 
Pouk se bo predvidoma pričel 
prve dni decembra.
Vpisnina znaša 1.000 lir, šolnina 
pa mesečno 7.000 lir.

O^SSSIHIH
Ob 18. obletnici smrti nepozabne

ga Silvestra Pregarca daruje dru
žina 5.000 Ur za Dijaško matico. V 
isti namen daruje sestra Sonja Co
lja 2.000 Ur za Dijaško matico.

Ob obletnici smrti nepozabne Šantle 
Magde Gregorič daruje družina Me
lite Godina vd. Pregare 3.000 lir za 
Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Antona 
Lavrenčiča darujeta Srečko in Kri
stina Merlak 3.000 lir za Dijaško 
matico.

V spomin pokojnemu Antonu La
vrenčiču darujeta Minka in Drago 
Pahor 5.000 lir za PD Ivan Grbec.

V počastitev spomina pok. Antona 
Lavrenčiča darujeta Sabina in Sreč
ko Suman 10.000 Ur za Dijaško ma
tico.

V počastitev spomina Antona La
vrenčiča darujeta družini Santin-Zo- 
bec 5.000 Ur za PD Grbec v Sked
nju. V isti namen daruje Mira Fom 
da 5.000 lir za dom Jakoba Ukmar
ja v Skednju.

V počastitev spomina Antona La
vrenčiča darujeta Dana in Boris Mo
žina 5.000 Ur za RMV.

V počastitev spomina moža, očeta
in dedka Antona Lavrenčiča daruje
jo svojci 50.000 lir za Dijaško mati
co. 25.000 Ur za PD «Ivan Grbec» in 
25.000 lir za škedenjski «Dom J.
Ukmarja».

Namesto cvetja na grob Antona 
Lavrenčiča darujeta Neva in Marjan 
Dolgan 10.000 lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina Antona La
vrenčiča in Josipa Čotarja darujeta 
Mila in Ernest Suban 6.000 lir za 
spomenik padlim v NOB iz Skednja, 
s Kolonkovca in od Sv. Ane.

Prosveta

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina - Patuna, Trg sv. Jakoba 
1; Grigolon, Alla Minerva, Trg V. 
Giotti 1; Ai due Mori, Trg Unità 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Rossetti - Emili, UL Combi 19; Al 
Samaritano. Trg Ospedale 8; Tamaro 
& Neri, Ul. Dante 7.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124). Bazovica (tel.
226 165). Opčine (tel. 211-001), Pro
sek (tel. 225-141). Božje polje - 
Zgonik (tel. 225-596). Nabrežina (tel. 
200-121). Sesljan (tel. 209-197), žav-
Ije (tel. 213-137), Milje (tel. 271-124).

U čelen Trste lučke ni 
pr muaje lubce gorijo tri. 
Nuč jen dan, nuč jen dan, 
de be se pruaso smrte sam.

V Kulturnem domu 

v soboto, 30. novembra, ob 20.30 

v nedeljo, 1. decembra, ob 16.30

KRZNA
SUPER ELEGANTNI MODEU 

VIŠJA KAKOVOST 
MERE JOPIČEV OD 42 DO 54 

NAŠIVK1
VELIK PRIHRANEK

PELLICCERIA CERVO
TRST TEL. 796-301
Viale XX Settembre št. 16/111

Mali oglasi
TAKOJŠNJA DOBAVA 128, 127; 128 

71, 72; 850 coupé 67, 69; 850 spy- 
der 69; 124 coupé 68, 69; 124 67. 
69; 850 special 68, 70; 500 L 68, 
69, 70; fiat 750 66, 69, fiat 1300 
66 in drugih 20 avtomobilov vseh 
vrst na ogled v Ul. Giulia 10 in 
Ul. Cologna 7 — Autosalone Trie
ste.

isaoas
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

3. P. A.
JTRST - ULICA F. Fll.Zt IO - 'S? 61-ri46

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 667,15
Funt šterling 1550,—
Švicarski frank 250,—
Francoski frank 142,20
Nemška marka 269,—
Avstrijski šiling 37,40
Dinari debeli 36,—

drobni 36,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

Prosvetno društvo Škamperle pri Sv. 
Ivanu skUcuje j u t rj, 22. t. m., ob 
20. uri v prvem sklicanju in ob 20.30 
v drugem sklicanju občni zbor. Od
bor prosi člane, da se polnoštevilno 
udeležijo.

Tržaška knjigarna s sodelovanjem 
PD Slovenec priredr razstavo sloven
ske knjige in folklornih predmetov v 
srenjski hiši v Borštu dne 21. in 22. 
t.m. od 18. ure dalje.

SOŽALJE
Prosvetno društvo Ivan Grbec v 

škednju izreka ob smrti Antona La
vrenčiča njegovi rodbini in drugemu 
sorodstvu najiskrenejše sožalje.

Sporočamo, da bo pogreb našega 
dragega

Antona Lavrenčiča
danes, v četrtek, ob 10.30 iz hiše 
žalosti, Ul. Soncini 99 v škedenjsko 
cerkev in na domače pokopaUšče.

Lavrenčičev!

Skedenj, 21. novembra 1974

Dne 19. novembra nam je tragična usoda ugrabila našo ljubljeno

VINCENDO (CENO) ČUK vd. PURINANI
Pogreb bo jutri, 22. t.m., ob 11.30 iz mrtvašnice glavne bolniš

nice naravnost v cerkev v Trebčah.

Potrti od žalosti sporočajo vest: hči 
Berta, sin Nello, zet, snaha, vnuka 
Elio in Manuela, sestra Kristina vd. 

Carli ter drugi sorodniki
Trebče, 21. novembra 1974

Pogrebno podjetje, Ul. Zonta 3, tel. 38006

Po dolgi in mučni bolezni nas je zapustil naš dragi mož, oče, 
nono in brat

EMIL FURLAN
trgovec

Pogreb dragega pokojnika bo dsnes, 21. t.m., ob 15.30 iz hiše 
žalosti, Zgonik št. 32, na domače pokopališče.

žalujoči: žena Justina, sinova Sergio in Silvo z ženo 
Fulvio, vnuki Tiziana, Sandi in Franco ter drugo sorodstvo

Zgonik, Trst, 21. novembra 1974

Dne 19. trn. nas je zapustil naš dragi

PETER PRIBAC
Pogreb bo jutri, 22. t.m, ob 12. uri iz mrtvašnice glavne bol

nišnice naravnost v cerkev na Katinari.
Prisrčna zahvala g. zdravnikom in osebju zdravilišča «Pineta 

del Carso» za izkazano pomoč.
Žalostno vest sporočajo: žena Antonija, sin Stellio z ženo Jo
lando, sestra Antonija, vnuki, pravnuki in drugo sorodstvo 

Katinara, 21. novembra 1974 
Pogrebno podjetje Zimolo

Ob drugi obletnici smrti naše drage 
žene, mame. sestre in none

ALBINE GRGIČ
se je spominjajo mož Pepi, brat Vik
tor z družino, sinova Zoro in Luciano, 
snaha Miranda, vnuki Franco, Pavla 

in Martina ter drugi sorodniki

Padriče, 21. novembra 1974
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RAZGOVOR Z ARH. COSTO 0 PODROBNIH NAČRTIH ZA KRAŠKE VASI

Gospodarski razvoj je osnova 
tudi za narodnostni obstoj

Zelo hitro se more in mora omogočiti naravni razvoj vasi, 
kar pa je šele prva stopnja reševanja tega važnega vprašanja

Podrobni regulacijski načrt za 
»raško okolico zanima številne ne
posredno prizadete vaščane in dru
sa prebivalce slovenske narodnosti, 
ranima pa tudi slovensko narodnost- 
a? skupnost kot celoto, saj načrt 
življenjsko vpliva na njen obstoj 
‘n razvoj, s tem da se nanaša na 
«ko važen strnjeno slovensko na
soljen predel. O tem načrtu smo 
»e večkrat poročali, tokrat pa smo 
se obrnili na znanega arhitekta in 
občinskega svetovalca KPI Roberta 
Costo, ki je v teh vprašanjih dobro 
Podkovan kot strokovnjak in občin
ski upravitelj, pa tudi kot avtor re- 
Sulacijskega načrta dolinske občine, 
v katerem je našel nekatere opti- 
•halne rešitve za zapletena vpraša- 
oja v zvezi z ohranitvijo narodnost- 
oaga ravnovesja in naravnega raz
voja.

Inž. arh. Costo smo vprašali za 
Postopek "n uveljavljanju splošne
ga urbanističnega načrta, oziroma 
izdelave podrobnega načrta in za 
odgovor na osnovno vprašanje, ki 
8a vsekakor predstavlja naravni 
razvoj prebivalstva ob istočasni o- 
branitvi slovenskega značaja obrav- 
Oavanega področja.

Costa nam je odgovoril, da sta 
vprašanji povsem logični in narav- 
Pi ter na videz zelo preorosti, od
govor pa žal ne more biti tako e- 
Postaven. Komunisti so že od same
ga začetka obravnave teh vprašanj 
Podčrtali, kakšen mora biti posto- 
P«k in so bili mnenja, da je tre
ba najprej sprejeti ustrezne politič- 
Pe_ odločitve, česar pa se žal ni u- 
Poštevalo. Sedaj je zaključena pr
va faza, ki se nanaša na raziska
ve dejanske 'a stanja. Mi pravimo, 
da je vnrašanie treba nujno reši
li v celoti, saj obstajajo stvari, ki 
jih je treba in ki se tudi lahko ta
koj urede. Predvsem gre za spre
membo normativo / za obstoječe na
seljene centre, s čimer bodo omo
gočili higiensko in funkcionalno pri- 

; lagoditev stavb, ne da bi spremi- 
! Piali arhitektonske in druvih zna

čilnosti naselij, kot je to bilo na 
Ustrezen način že narejeno v do
linski občini.

Tudi drugo fazo bi lahko rešili 
velativno hitra in določili zemljišča 

j Za naravni razvoi vasi, kjer bi lah
ko gradili nove stavbe. Na tak na
čin bi obogatili obstoječa središča, 
brez česar pa ni možen nikakršen 
razvoj in kar je prav tako nujno.

S tem pa ne bi rešili osnovnega 
Vprašanja, ki je bistveno kadar 
stvari obravnavamo srednje in dol
goročno. Prav gotovo ni dovolj o- 
Piogočiti gradnje v vasi in zagoto
viti skromen urbanistični razvoj, 
če se istočasno ne zagotovi gospo
darski in socialni razvoj. Tak raz
voj pa je za nas komuniste — pra
vi inž. arh. Costa — tudi jamstvo 
Za nacionalni razvoj slovenske na- 

J rodnostne skupnosti, ker je njen go
spodarski razvoj tudi pogoj za so
cialni in kulturni napredek. Pri tem 

I Pa je bistveno vprašanje sodelova- 
i hja prebivalstva kraške okolice in 

krepitve gospodarskih zmogljivosti 
Povezanih z ožemi ;em. Tipičen pri- 
hier predstavlja Nabrežina s Ses- 
Ijanskim zalivom z velikimi mož
nostmi turističnega izkoriščanja, ki 
Pa mora koristiti skupnosti devin
sko - nabrežinske občine in kjer 
je treba povezati gospodarstvo in
dustrijsko - turističnega tipa z in
teresi prebivalcev občine.

V tem okviru tudi v kraški oko
lici obstajajo turistične možnosti, ki 
se lahko razvijejo, ob spoštovanju 
okolja in omejitev, ki jih zahteva

povezava krajevnega prebivalstva z 
novimi dejavnostmi. Naravno pa se 
pri tem zastavlja vprašanje finan
siranja in investicij, saj je logič
no, da vseh sredstev ne bo mogoče 
najti na kraju samem. Mi pa menimo 
da morajo biti v dobršni meri jav
na, ali izvedena skupaj z zasebnim 
kapitalom, ki bo nadzorovan od kra
jevnih ustanov in z ustanovitvijo 
konzorcijev, ki bodo privilegirali 
krajevno gospodarstvo.

V ta okvir spada tudi razvoj kme
tijstva in živinoreje. Ta razvoj zah
teva javno skrb v dveh smereh. 
Treba je ustvarjati pogoje za raz
voj posameznih kmetijskih obratov 
in za krepitev zadružništva. Po 
drugi plati pa je treba urediti pod
ročje, ki je razbito z raznimi ukre
pi in ga usposobiti za kmetijstvo 
z obnovo poljskih poti in drugimi 
ukrepi.

Pri vsem tem pa je osnovno vpra
šanje politično, čeprav se pri vsem 
tem upošteva važnost ekoloških zah
tev. Treba je doseči jasno odloči
tev v korist krajevnega gospodar
stva, za razvoj slovenske majšine 
in za razvoj obravnavanega pod
ročja. Te odločitve morajo istočas
no biti tudi takšne, da bodo omo
gočile sodelovanje in delo krajev
nih ustanov vključno z gorskimi 
skupnostmi ter z zasebniki. Resnič

ne težave so v tem, da je prišlo 
do resnih zavlačevanj, kar pa je v 
resnici tudi točna politična odloči
tev, je še dejal arh. Costa.

SPOROČILO ZGONIŠKEGA ŽUPANA

Prekinjena gradnja 
hotela-residence 
v zgoniški občini

Župan zgoniškc občine Josip Gu
štin sporoča, da je z odredbo štev. 
2800 z dne 9. II. 1974 odredil preki
nitev gradbenih del družbe Delta iz 
Trsta, ki gradi kompleks hotela — 
motela v bližini državne ceste štev. 
202. Župan je odredil prekinitev grad
benih del zaradi tehničnih ugotav
ljanj v sled pritožb, ki jih je prejela 
občina.

Tako se glasi kratko županovo spo
ročilo o ukrepu, ki pomeni prvi ko
rak za rešitev zelo važne zadeve, o 
kateri smo prvič poročali v našem 
listu 6. novembra.

• Enotno pokrajinsko združenje CG 
IL, CISL in UIL uslužbencev lekarn 
sklicuje za petek, 22. novembra, ob 
20. uri v sindikalnem sedežu v Ul. 
Pondares 8 skupščino članov.
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OB UDELEŽBI DELESATOV il TRIDESETIH DRŽAV

ZAKLJUČEK II. KONGRESA 
O MLADINSKEM TURIZMU
S kongresa izšla zahteva po utrditvi mladinskega turiz
ma kot pomembnega družbenega in kulturnega dejavnika

V PETEK ZVEČER V GORICI SEJA OBČINSKEGA SVETA

Osrednja in deželna vlada naj dejansko 
zagotovita oblast krajevnim ustanovam

Na dnevnem redu seje je imenovanje konzulte za etnična vprašanja

Naše mesto je bilo v teh dneh 
prizorišče pomembnega mednarodne
ga zasedanja. Nad dvesto delegatov 
iz tridesetih držav je dva dni raz-

narcdnih turističnih družb, ki težijo 
po tem, da bi spremenile turista v 
objekt, so iz nekaterih drugih po
ročil izzveneli le tehnični vidiki pro-

pravljalo o problemih mladinskega blema, kot so vprašanja animator- 
turizma. Priložnost za kongres je jev in prevozov, medtem ko so za
dal VII. občni zbor mednarodne or
ganizacije Bureau International du 
Tourisme Social s sedežem v Brus
lju, ki si je tokrat odvijal v Trstu.

Mimo teže, ki jo ta dogodek lah
ko predstavlja za bodoči razvoj mla
dinskega turizma kot neprogrešlji- 
vega sestavnega dela ljudskega tu
rizma, treba ob zaključku II. kon
gresa o mladinskem turizmu in VII. 
občnega zbora BITS poudariti pred
vsem dve značilnosti. Prvič — pri
sotnost predstavništev socialističnih 
držav, ki imajo glede ljudskega tu
rizma sorazmeroma bogato tradicijo, 
in drugič — odsotnost predstavni
štev velikih potovalnih agencij in 
mednarodnih turističnih družb, ki 
stremijo za monopolom v turizmu 
zgolj iz pridobitnih namenov.1 To je 
še posebno važno v trenutku, ko 
se v svetu dejansko ustvarjajo 
novi pogledi na problematiko mla
dih ter na problematiko revnejših 
slojev ter na problem turizma kot 
pomembnega sredstva za sodobnejše 
kulturno osveščanje, ki naj bo prav 
v službi mladih in revnejših slojev.

Žal se vsa poročila in razprave 
na kongresu niso dovolj poglobile 
v to problematiko. Čeprav je pred
sednik mladinske komisije BITS v 
uvodnem poročilu poudaril, da je 
treba ločiti pobude za razvoj mla
dinskega turizma od dejavnosti med-

NA POBUDO DSI

OKROGLA MIZA NA TEMO 
«NAROD BREZ ZEMLJE»

Nujno potreben zakon o celoviti zaščiti

V ponedeljek zvečer je DSI or
ganiziralo v Ul. Donizetti 3, okroglo 
mizo na temo: «Narod brez zem
lje». O vprašanju razlaščevanja in 
spreminjanja etničnega značaja kra
jev in vasi na Tržaškem in na Go
riškem ter o hudih posledicah za 
našo narodnostno skupnost so govo
rili odv. Bogdan Berdon, dr. Da
mi jem Pavlin in dr. Vladimir Vre
mec, nato pa se je razvila disku
sija, ki je bila zelo živahna _ in 
je tu pa tam dosegla polemične 
tone z besednimi spopadi.

Odv. Berdon je navedel nekate
re trditve, iz katerih so sledili za
ključki. Prva ugotovitev: Na to
vprašanje ni enotnega gledanja, ni 
enotnih akcij, ker smo idejno in 
politično razcefrani. Druga Berdono- 
va ugc .vitev je pa ta, da nismo 
imeli lastne doktrine o svoji zem
lji, oziroma imamo dve različni sta
lišči, in sicer narodnoobrambno in 
tržno stališče. Zemlja je osnova 
vsega, obramba pa ni mogoča, ce 
ni enotnosti v gledanju in v akciji.

Dr. Pavlin je prikazal stanje na 
Goriškem, zlasti v Štandrežu in So- 
vodnjah, kjer so razlastitve najbolj 
obsežne. Navedel je številke, ki do
kazujejo vso dramatičnost položaja. 
Tako bo zaradi razlastitev v Štan
drežu ostalo le 55 ha prostih zem
ljišč od skupnih 440 ha površine. 
Dr. Pavlin ie tudi opozoril, da se 
naša '‘•'.vnost ne zaveda dovolj hu
de nevarnosti. Potrebna je večja 
zavzetost in odločnost.

Dr. Vremec je najprej omenil svo
je dunajske izkušnje, nato pa je 
opozoril na nevarnost liberalizirane 
urbanizacije in pri tem poudaril po
men ter važnost občinskih regula
cijskih načrtov. Vsekakor, je de

jal dr. Vremec, je treba temeljito 
preučiti vse plati tega vprašanja, 
da bomo našim ljudem lahko daja
li ustrezne odgovore. Nato je še o- 
menil primer hotela - residence pod
jetja Delta v zgoniški občini in po
jasnil svoje stališče ter poseg pri 
zgoniškem županu, ko je omenjeno 
podjetje pokazalo, kakšne namene 
ima. S tem je tudi zavrnil očitke, 
ki z nekaterih strani padajo na 
njegov račun.

Med diskusijo so prišla do izra
za različna stališča, oziroma delje
na mnenja o nekaterih važnih vpra
šanjih, kar narekuje nujnost po
globljenega preučevanja celotne pro
blematike. Iz vsega pa je sledil za
ključek, da je za nadaljnji obstoj 
naše narodnostne skupnosti nujno 
potreben in neodložljiv zakon o nje
ni celoviti zaščiti.

Nerazumevanje za gradnjo 
socialnega centra 
v industrijskem pristanišču

Izvršni odbor koordinacijskega 
odbora uslužbencev industrijskega 
pristanišča je včeraj preučil po
stopek za gradnjo novega socialnega 
centra v katerem naj bi bil otroški 
vrtec, jasli, menza in središče za 
kuhanje obrokov. Ustanova indu
strijskega pristanišča je že odredila 
ustrežno zemljišče, tržaška občina, 
obe zainteresirani okoliški občini in 
Delavske zadruge pa niso naredile 
tega, za kar so se dogovorili na 
skupnem sestanku 3. oktobra. Ta
ko se tudi 15. novembra niso mogli 
dogovoriti o programu finansiranja.

nemarili osrednje vprašanje rezšir- 
janja možnosti neposrednega sode
lovanja in samoupravljanja mladih 
v turizmu.

V tem okviru je izšlo nekaj po
menljivih primerjav. Medtem ko mla
dinski turizem v socialističnih dr
žavah narašča letno za 15 do 30 
odstotkov in je na primer dotok mla
dih turistov iz socialističnih držav 
v SZ samo v obdobju od 1970 do 
1974 narastel za 50 odstotkov, v na
sprotni meri pa za 56 odstotkov, je 
ta turizem v Italiji šele v povojih. 
Iz poročil italijanskih sindikalnih 
predstavnikov je bilo namreč raz
vidno, da gre v Italiji le ena ose
ba na tri na počitnice ter le en 
uslužbenec na šest. Na Jugu se ta 
razlika še poveča.

Tudi zaključni dokument kongre
sa dokaj površno obravnava ključ
na vprašanje turizma, kot družbe
ne usluge in kulturnega dejavnika. 
Dokument obsega predvsem dve pri
poročili javnim oblastem in turi
stičnim organizmom, in sicer skrb 
za animatorsko službo in za pre
voze. Glede prvega vprašanja, ka
terega rešitev naj bi predstavljala 
občuten kakovosten preskok v turi
stični politiki, dokument izraža po
trebo po korenitih podpornih in prav
nih posegih oblasti, glede prevozov 
pa poudarja, da je treba ugodno
sti, ki jih uživajo v tem pogledu 
študentje, razširiti na vso mladi
no. Zaključuje se s pozivom po več
jem mednarodnem sodelovanju v 
mladinskem turizmu.

Kot rečeno je bil včeraj, ob za
ključku H. mednarodnega kongresa 
o mladinskem turizmu, tudi VII 
občni zbor organizacije BITS. Obč 
ni zbor je sprejel zaključke kon 
gresa ter izvolil nov upravni svet 
v katerega je bil imenovan tudi Tr 
žačan Terzuoli, vsedržavni predsed 
nik Centra za mladinski turizem 
Občni zbor je obenem potrdil dr 
Marangonija za predsednika mladin 
ske komisije v okviru BrTS.

Delo občinskega 
higienskega urada

Dejavnost osebja občinskega hi
gienskega urada, ki skrbi za nad
zorstvo nad proizvodnjo in pro
dajo prehrambnega blaga, je bila 
tudi v oktobru zelo razgibana. O- 
sebje nadzorne službe je opravilo 
skupno 3.084 pregledov v raznih 
proizvodnih podjetjih in skladiščih 
s prehrambnim blagom ter pijača
mi Po teh pregledih so poslali 286 
vzorcev raznih jestvin in pijač v 
analizo. Od teh je 197 vzorcev a- 
naliziral kemični oddelek pokrajin
skega laboratorija za higieno in 
profilakso, 89 vzorcev pa zdrav
stveno - mikrografski oddelek iste
ga laboratorija.

Osebje občinske nadzorne službe 
je pregi, ialo tudi več poslopij ter 
posameznih stanovanj, ki so v po
sebno slabem stanju. V oktobru 
je bilo teh pregledov skupno 301, 
od tega 48 v zasebnih stanovanjih 
v slabem stanju, za katera so iz
dali ustrezna potrdila.

Občinski higienski urad je v ok
viru te dejavnosti prijavil sodnim 
oblastem tri primere protizakonite
ga poslovanja. Eden od prijavljen- 
cev ni pri svoji trgovski dejavnosti 
upošteval določil zdravstvenega pra
vilnika, drugi je odprl oddelek za 
predelavo prehrambnega blaga brez 
ustreznega zdravniškega dovoljenja, 
tretji na je prevažal goveje meso 
z vozilom, za katerega ni bilo iz
dano ustrezno dovoljenje.

V petek, 22. novembra ob 18.30 
se v Gorici sestane občinski svet. 
Za to sejo je občinska uprava se
stavila dnevni red, v katerem je 
najpomembnejša točka imenovanje 
konzulte za manjšinska vprašanja, 
ki jo občinska uprava ustanavlja 
na podlagi seznamov imen, ki so 
jih poslale v konzulto vključene 
skupine.

Seja se bo začela z županovimi 
sporočili in z ratifikacijo sklepov 
občinskega odbora, potem pa bodo 
razpravljali o poteku seje občinske
ga sveta v ponedeljek, 25. novem
bra, na katero bodo povabili tudi 
predstavnike družbenopolitičnih sil, 
da bi opredelili stališče do pred
logov združenja dežel, pokrajin in 
občin kakor tudi do dveh resolucij, 
ki sta ju poslala deželni odbor Vse
državne zveze italijanskih občin 
(ANCI) 1 ? občinski svetovalec Del- 
lago. V vseh treh dokumentih je 
v ospredju skrb, kako izvleči kra
jevne ustanove iz sedanjih težav, 
ki so posledice splošne gospodarske 
krize in napačne politike do krajev
nih ustanov. Zaradi slabe material
ne podlage krajevne ustanove svo
je dejavnosti nikakor ne morejo raz
viti do mere, ki bi zagotavljala 
čimvečjo prisotnost državljanov pri 
sprejemanju odločitev v osnovnih 
oblastvenih celicah, tako da pred
stavljajo omejitve v delovanju kra
jevnih ustanov (pokrajin, občin itd.) 
resno oviro za njihovo rast in s 
tem tudi prepreko za utrjevanje in 
razvoj demokracije.

Socialistični svetovalec Dellago je 
v svojem predlogu resolucije glede 
tega vprašanja sila natančen ter 
nakazuje dve vrsti ukrepov, ki naj 
pomagajo ozdraviti sedanji slab 
gospodarski položaj: tiste, ki zade
vajo deželno pristojnost, in one, ki 
zadevajo pristojnost osrednje rim
ske vlade.

Na deželni ravni predlaga okrepi
tev avtonomije deželne ustanove ter 
glede določenih zadev prenos dežel
ne oblasti na krajevne ustanove, 
kar naj odpravi «koncesije» velikim 
zasebnim ali javnim skupinam. De
žela naj poskrbi za ustanovitev pod
ročnih skupnosti v ravninskem in 
gorskem oredelu, da bodo mogle iz
vesti gospodarsko in družbeno na
črtovanje. Dežela naj vrhu tega 
posreduje pri Hranilnici, da izplača 
vsaj tista posojila, ki so bila že do
govorjena. Dellago predlaga ustano
vitev deželne kreditne ustanove, da 
bo s posojili pod ugodnejšimi po
goji kot so sedanji, odstranila pri
manjkljaje in zagotovila sredstva 
ustanovam za sprotno uporabo, še 
zlasti pa svetovalec zahteva nada
ljevanje politike reform glede ljud
skih stanovanj, šolstva, prevozov in 
zdravstva.

Ob tem navaja Dellago dolgo vr
sto zahtev nasproti vladi, med ka
tere sodi odprava kreditnih ome
jitev za krajevne ustanove, objava 
dekretov o najemu posojil za krit
je primanjkljajev, izplačilo zneskov 
občinam in pokrajinam, ki so jih 
izgubile z odpravo nekaterih dav
kov, ter razdelitev davčnega prili
va (IVA ter davki na dohodke fi
zičnih in pravnih oseb) tudi med 
občine.

Goriški občinski svet bo na seji 
v petek zavzel stališče glede raz
mejitve prevoznih področij. Dežela 
predlaga štiri takšna področja, ki 
so točno razmejena: razmejitev je 
odprta edinole na področju spod
njega dela Furlanije, kjer je po 
enem predlogu Cervignano v viden- 
skem. p» drugem predlogu pa v go- 
riškem prometnem področju.

Občine triiškega okoliša 
za enotne konzorcije

V tržiškem okolišu so bile v teh 
dneh seje občinskih svetov. Povsod 
so izglasovali pravilnike za medobčin
ske konzorcije za urbanizem, zdrav
stveno oskrbo in za pomoč. Predlog 
za ustanovitev teh medobčinskih kon
zorcijev so dali komunisti in socia
listi, ki upravljajo vse te občine, 
krščanska demokracija pa je bila 
proti in njeni svetovalci so skoro 
povsod zapustili sejno dvorano, ko 
so te točke prišle na dnevni red.

V Doberdobu pa so za predlog 
glasovali tako svetovalci večine, t.j. 
liste Občinske enotnosti, kakor tudi 
svetovalci opozicije, t.j. Slovenske de
mokratske zveze. Na seji občinskega 
sveta, ki je bila v Doberdobu v po
nedeljek zvečer, so se svetovalci iz
rekli tudi za drugo varianto dežel
nega predloga o prometnih področjih 
v naši deželi. Ta varianta predvi
deva. da bi prišlo na deželnem o- 
zemlju do ustanovitve štirih promet
nih področij. V enem naj bi bile 
vse občine tržaške in goriške pokra
jine ter občine spodnjega dela Viden
ške pokrajine, t.j. červinjanskega o- 
koliša. ki precej teži na Tržič. Po 
prvi varianti pa naj bi bile na tem

področju samo občine sedanje goriš
ke in tržaške pokrajine.

Kmalu živahnejši 
promet pri Rdeči hiši?

Morda bo promet že pred koncem 
leta na obmejnem prehodu pri Rdeči 
hiši živahnejši kot sedaj. Neki pred
stavnik jugoslovanske vlade je nam
reč izjavil, da so med pogovori jugo
slovanskih gospodarstvenikov z zas
topniki italijanske in zahodnonemške 
vlade ter Skupnega evropskega tržiš
ča dosegh sporazum, da se bo spet do- 
voUl v države evropskega tržišča uvoz 
jugoslovanskega mesa. Tako bo na 
Goriškem kot tudi na tržaških mej
nih prehodih promet spet nekoliko 
narasel. To v korist gospodarstva o- 
beh držav in še posebno goriškega.

V PRIREDBI KSGS IN ZKPO V NOVI GORICI

SPOMINSKI KONCERT 
MICHLOVIH SAMOSPEVOV

Skladatelj češkega rodu je bil duša slo
venskega glasbenega življenja v Gorici

Predavanje 
o našem Krasu

V petek bo zveza naturalistov «Al
vise Cornei» priredila v dvorani po
krajinskega sveta predavanje o hidro
loškem položaju na našem Krasu. 
Predaval bo prof. Fabio Forti z geo
loškega inštituta tržaške univerze. 
Predavanje se bo pričelo ob 21. uri.

Slovenska kulturna zgodovina je 
že od Prešernovih časov sem ime
la vedno žive stike s Čehi in Slo
vaki in prav v glasbi imamo Slo
venci nekaj predstavnikov češkega 
rodu. Sem spada tudi Josip Michl, 
ki je dobro desetletje preživel pred 
prvo svetovno vojno v Gorici kot 
mlad, sposoben in nadarjen glasbe
nik. Njegovo osebnost in vsaj del 
njegove umetnosti med Slovenci je 
želela predstaviti skupna prireditev 
Kluba starih goriških študentov in 
ZKPO v Novi Gorici. Kljub temu. 
da je bil večer ali bolje popoldan 
kratek, je bil vendar dobro priprav
ljen in je odlično uspel.

Za uvod je Kristijan Bavdaž, član 
KSGŠ, v kratkem, a živem nago
voru prisotnim približal lik človeka, 
ki ga je, kot je dejal, treba re
šiti pozabe, saj je najlepši del svo
jega življenja posvetil prat nori
škim Slovencem, h govora Kristi
jana Bavdaža smo zvedeli da se 
je Josip Michl rodil 25.2.1879 v 
Slanem pri Kladnu na Češkem Kon
čal je konservatorij v Pragi, kjer 
je študiral razne inštrumente, po
sebno še fagot, ki mu je bil naj
ljubši in kateremu &e je posvetil, 
da Michla lahko štejemo za po
membnega solista fagotista. V 
skrivnosti kompozicije ga je vpe
ljal slavni Antonin Dvoržak, ki 
mu je bil tudi učitelj na konser-

.......... ............................. ............................................................. .

V OKVIRU MEDSEBOJNIH SREČANJ

Koncert zborov Jezero in A. Možina 
pobratil pevce iz Doberdoba in Brij
Koncert je bil v nedeljo popoldne v šolski telovadnici v Brjah na Vipavskem - Prisoten 
je bil tud: ravnatelj Glasbene šole iz Ajdovščine - Želja po nadaljnjem sodelovanju

V nedeljo popoldne je moški pev
ski zbor «Jezero» iz Doberdoba nas
topil z izborom narodnih in partizan
skih pesmi v Brjah na Vipavskem. 
Nastop spada v okvir srečanj s so
rodnimi pevskimi društvi iz zamejstva 
in domovine ter je za Doberdobce 
prvi v letošnji sezoni. Srečanje je pri
redil domači mešani zbor «Anton Mo
žina», ki je letošnje pomladi pel v 
Doberdobu, in je potekalo v dveh 
delih. V prvem delu so nastopih do
mačini; zbor je vodil pevovodja 
Stanko Benko, v drugem delu pa kraš
ki pevci, ki jih je vodil profesor Sil
van Križmančič. Partizanske pesmi 
je na harmoniko spremljal Viljem 
Gregolet. Koncerta, ki je bil v šol
ski telovadnici, se je udeležilo lepo 
število poslušalcev, med katerimi je 
bilo tudi več Doberdobcev, ki so 
prihiteli poslušat Vipavce in 
čane.

Po končanem sporedu, so domačini 
priredili v šolskih prostorih gostom iz 
zamejstva topel sprejem. Sprejema, 
kakor tudi koncerta se je udeležil 
tudi ravnatelj Glasbene šole iz Aj
dovščine, ki je ob tej priliki pozdravil 
domačine in rojake iz zamejstva, še 
med koncertom je predstavnik zbora 
iz Brij pozdravil prihod Doberdobcev 
v Vipavsko dolino, v imenu zbora 
Jezero pa se je za tople besede za- 
hvaUl predsednik Karel Ferletič, ki 
je tudi izrazil željo po nadaljnji kre
pitvi medsebojnih srečanj. Sohst Ar- 
nald Frandolič. ki je v zadnjem tre
nutku zamenjal zaposlenega Jožefa

Coljo, pa je prejel v dar lep šop 
rdečih nageljnov.

Po končani slovesnosti je sledila 
še zakuska. Pevci obeh društev ni
so zamudih prilike si nazdraviti z vi
pavskim merlotom. Oglasila se je še 
harmonika in bratske pesmi so odme
vale še pozno v noč.

Tajništvo PSI 
o rezultatih volitev

Na seji izvršnega odbora poso- 
ške federacije PSI so z zadovolj
stvom ugotovili, da je socialistična 
stranka na nedeljskih upravnih vo
litvah v raznih krajih države moč
no napredovala. Volivci so poli
tično linijo socialistične stranke 

sovaš- ! močno nodorli. Rezultati volitev ka- 
; žejo o^očen nreokret v levo in ta
ko se je izjalovil socialdemokratski 
poskus, da bi s splošnimi volitva
mi preusmerili državo v desno.

............................................................ .................... ..... .

Z razstave o begunskem šolstvu

Zborovanje o Kraški 
gorski skupnosti

iz
ob

V klubu «Simon Gregorčič» v Go
rici je bila pred petnajstimi dnevi 
odprta zanimiva razstava o goriškem 
begunskem šolstvu med prvo svetov
no vojno. Takrat so morali desettiso- 
či goriških Slovencev v begunstvo. 
Na štajerskem in na Moravskem ter 
v južni Avstriji so organizirali ne 
le taborišča, marveč številne šole

raznih stopenj. Razstavo, ki bo od
prta zadnjič še danes zvečer ob pri
liki predavanja o koroških Slovencih, 
si je ogledalo precej ljudi, med nji
mi tudi dijaki klasičnega liceja in 
učiteljišča ter nižje srednje šole. Naš 
fotoreporter je ujel v svoj aparat 
dijake višjih srednjih šol med ogle
dom razstave.

Zveza za krajevne avtonomije 
Trsta in Gorice bo imela danes 
16. uri v prosvetnem domu v Treb
čah javno zborovanje, na katerem bo
do razpravljali o nalogah Kraške gor
ske skupnosti ter proučili vzroke, za
radi katerih ni bila gorska skupnost 
še ustanovljena ter niso bih še izvo
ljeni njeni upravni organi. Zborovanju 
bo predsedoval odbornik tržaške po
krajine Lucijan Volk, govor pa bosta 
imela deželna svetovalca Dušan Lov- 
riha in Spartaco Zorzenon.

V Doberdobu 
se danes pričnejo 
tečaji telovadbe

Danes se v telovadnici v Dober
dobu pričnejo tečaji diferencialne 
telovadbe. Tečajniki bodo razdelje
ni v tri skupine, in sicer prvo sku
pino bodo sestavljali učenci četr
tega in petega razreda slovenske 
osnovne šole, ki stanujejo v Dober
dobu, v drugi skupini bodo učenci, 
ki bivajo v vaseh doberdobske ob
čine, v tretji pa učenci tretjega 
razreda slovenske osnovne šole ter 
četrtega in petega razreda itali
janske osnovne šole.

Kot sporoča županstvo v Doberdo
bu, bodo tečaji dvakrat tedensko, 
ob torkih in četrtkih, po nasled
njem urniku: prva skupina od 14.10 
do 15. ure, druga skupina od 15. 
do 15.45, tretja skupina pa od 15.45 
do 16.30.

Za otroke, ki bivajo v vaseh do
berdobske občine, je županstvo po
skrbelo tudi za prevoz, šolski av
tobus bo vozil po naslednji progi: 
Sabliči (ob 14.25), Jamlje (14.30), 
Boneti (14.35), Mikoli, pred Vižinti- 
novo hišo (14.40), Palkišče, pred 
bivšo gostilno (14.45), Devetaki, 
pred hišo št. 8 (14.50), Poljane, 
pred gostilno (14.55). Po zaključku 
tečajev se bodo učenci vračali do
mov s šolskim avtobusom, skupno 
z otroki, ki obiskujejo vrtec

Nov urnik za pekarne
Po odredbi goriškega župana bodo 

odslej pekarne in trgovine z jestvi
nami. ki prodajajo tudi kruh, lahko 
odprle pol ure prej, in sicer ob 7. 
uri namesto ob 7.30. S tem naj bi 
predvsem odpravili težave, ki so ob
stajale za nekatere delavce, ki so od
hajali na delo okoli 7. ure in zara

di tega niso utegnili 
kruha

kupiti svežega

Drevi predavanje 
o koroških Slovencih

V klubu «Simon Gregorčič» v 
Gorici bo drevi, ob 20.30 drugo pre
davanje letošnje sezone. Tokrat bo 
govor o položaju Slovencev na av
strijskem Koroškem, kjer prav v 
tem času avstrijske oblasti izvajajo 
nanje hud pritisk. O položaju koro
ških Slovencev v preteklosti in o 
današnjem bo govoril prof. Dušan 
Nečak iz Ljubljane. Z njim bo pri
šel v Gorico tudi dekan ljubljanske 
filozofske fakultete. To bo prvo pre
davanje iz ciklusa, ki je posvečen 
vprašanjem narodnostnih manjšin.

Jutri v Novi Gorici 
koncert čeških pevcev

V kinodvorani Soča v Novi Gorici 
bo jutri ,v petek 22. novembra ob 
20. uri, koncert Akademskega pev
skega zbora iz Brna na češkem. 
Zbor je sestavljen iz 50 pevcev, vo
di ga Ljubomir Malta, pel bo do
moljubne, umetne in narodne pesmi. 
Koncert prireja ZKPO v Novi Go
rici. Vstopnice je moč kupiti uro 
pred koncertom pri blagajni kina.

Nesreča 
v Doberdobu
V tržiški bolnišnici so včeraj zju

traj sprejeli 36-letno gospodinjo Ano 
Lakovič iz Doberdoba —• Ul. Roma 
15, katero so zaradi rane na levi 
roki pridržali za 10 dni na zdrav
ljenju. Pri rezanju mesa se je nam
reč ženska nehote z nožem ranila 
v roko

vatoriju. Mladi Michl je leta 1902 
prišel v Gorico kot ravnatelj glas
bene šole, ki je leta 1910 postala 
podružnica ljubljanske Glasbene ma
tice. Bil je pevovodja raznih zbo
rov in sploh duša glasbenega živ
ljenja v Gorici ter organizator 
raznih koncertov, na katerih so 
nastopali tedanji najboljši sloven
ski pevci. Njegovi učenci so bili 
tudi še živeči Matija Bravničar, 
Karel Sancin in Avgust Pertot; 
gibal se je v družbi tedanjih so
dobnikov kot so bili dr. Alojz Grad
nik, dr. Karel Podgornik, dr. Hen
rik Tuma, prof. Ozvald in drugi. 
Napisal je veliko število skladb, 
zlasti samospevov, pri tem pa je 
najraje uporabljal najrazličnejša 
besedila Prešerna, Aškerca in Gre
gorčiča. Nekateri, ki so danes stari 
okrog 80 let, se morda še spomi
njajo, kako je 24 novembra leta 
190Ó Josip Michl dirigiral mešane
mu zboru Pevskega in glasbenega 
društva v Gorici pesem Nazaj v 
planinsPi raj v zadnje slovo pesni
ku Simonu Gregorčiču, preden je 
žalni sprevod z Goriščka (današnji 
Catterin’jev trg) krenil po Soški 
dolini navzgor.

Josip Michl se je navezal na 
slovensko Gorico in se ves vživel 
v njeno kulturno življenje, ki je 
bilo tiste čase neverjetno boaato. 
V mestu ob Soči si je tudi našel 
življenjsko družico, učiteljico Ido 
Kavčičevo, ki pa jo je preživel. V 
začetku prve vojne se je umaknil 
v Slano, a s" ga kmalu poklicali 
k vojakom. Po končani vojni je 
leta 1921 spet prišel na Slovensko 
in sicer v Ljubljano k Glasbeni ma
tici, kjer je ostal do 1925 Vrnil 
se je na češko in v rodnem Sla
nem prevzel mesto pedagoga in 
v tej službi (hodil je iz Prage) o- 
stal skoraj do svoje smrti. 10.2 1952. 
(Zanimivo je. da se njegovi letnici 
življenja in smrti popolnoma uje
mata z letnicama rojstva in smrti 
našega ljudskega skladatelja Vinka 
Vodopivca.)

V glasbenem delu te lepe spo
minske proslave nam je najprej 
nekdanji pevec v Michlovem zboru 
basist Milan Zega (83 let, a še 
prodoren močan glas!) predstavil 
samospev Pevcu in nato še Napis 
na zvonu pri Sv. Joštu; obakrat 
ga je na klavirju spremljala nje
gova žena Nikolina Zega.

Sledila je nekoliko manj znana, 
a vsekakor zelo izrazita skladba 
na besedilo Prešernove Nezakonske 
matere, ki jo je zapela prof. Do
lores Budalova iz ljubljanske Ope
re, sicer pa rojakinja iz Prvačine. 
Pri klavirju jo je spremljala prof. 
Klavdija Jamškova iz šempetrske 
glasbene šole. Nato je Milan Zega 
ob spremljavi žene Nikoline zapel 
še Gregorč:čevo Človeka nikar in 
s tem zaključil spored štirih ve
ljavnih Michlovih samospevov.

Koncertni popoldan sta zaokrožili 
Dolores Budal in Stana Stanič, ki 
sta ob spremljavi Klavdije Jamšek 
zapeli še znano Barcarola iz Hoff- 
mannovih pripovedek.

Občinstva res ni bilo veliko, kar 
pa tudi ni čudno, saj je bil tisti 
večer v Novi Gorici še in po
memben koncert, a poslušalci, med 
katerimi smo videli nekaj ljudi tu
di iz Gorice in celo iz Ajdovščine, 
so navdušeno sprejeli lepo petje, 
pa tudi besede Kristijana Bavdaža, 
ko je izrazil željo, naj bi ta slo
vesnost dala pobudo za prireditev 
večjega obsega, na kateri bi lahko 
slišali vsa najboljša Michlova dela, 
saj ta češki in hkrati slovenski 
umetnik ne sme biti pozabljen: 
bil je namreč dober skladatelj in 
je prav svoja najlepša leta posve
til Gorici in naši slovenski kulturi.

Tomaž Pavšič

Poseg gasilcev 
v Ul. Garzarolli
Zaradi pregretja stroja za pranje 

posode je včeraj zjutraj v kuhinji 
Sergia Pontella v Ulici Garzarolli 
155 pričelo goreti. Pontellova žena. 
ki je bila tisti trenutek sama doma. 
je takoj poklicala gasilce, Ti so na 
plamene brizgnili belo peno, ki je 
pogasila ogenj. Kljub temu je ogenj 
poškodoval del pohištva ter zama
zal več kvadratnih metrov stene. 
Škode je za približno 250.000 lir.

Prosveta
Prosvetno društvo «Oton Župančič» 

v štandrežu vabi na predavanje dr. 
Janeza Hoenna iz Nove Gorice o 
potovanju po Kazakstanu in drugih 
deželah sovjetske Azije. Predvajanih 
bo nad 200 barvnih diapozitivov. Pre
davanje bo danes, 21, novembra, ob 
20. uri.

Prosvetno društvo «Kras» v Dolu
vabi na predvajanje filmov o poto
vanju po Južni Ameriki, ki ga je iz
vršil letos Miladin čeme iz Gorice, 
čeme je na potovanju po raznih juž
noameriških državah posnel več fil
mov v barvah. Predavanje bo v go
stilni Peric pri Devetakih danes, 21. 
novembra, ob 20. uri.

Prosvetno društvo «Skala» v Ga- 
brjah vabi na predavanje o Posoč
ju, ki ga bo imel jutri, 22. no
vembra. ob 20. uri prof. Rudi Hoenn 
iz Nove Gorice. Na sporedu je tu
di predvajanje barvnih diapozitivov. 
Predavanje bo v prostoru osnovne 
šole v Gabrjah.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Rismondo, Uli
ca Toti, tel. 72-701.

Kino
Gorica

VERDI 21.00 Koncert jazz glasbe z 
nastopom pianista Earla Hinesa.

CORSO 17.00—22.00 «L'albero dalle 
foglie rosa». R. Ceschie in J. Ri- 
chardson. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «L'adul
tera». Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

VITTORIA 17.00-22.00 «Femmina vio
lenta». R. Welch in F. Robsonn. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

CENTRALE 17 00—21.30 «Borsalino». 
J. P. Beimondo in A. Delon. Film 
v barvah.

Tržič
AZZURRO 14.00-22.00 «Amore e gin

nastica». Barvni film.
EXCELS10R 14.00—2200 «Esperienze 

prematrimoniali». Barvni film.
PRINCIPE 14.00—22.00 «Johnny svel

to». Barvni film.

A«»-« Gorica
SOČA «Slaughterjeva velika bitka», 

ameriški barvni film ob 18.00 in 
20.00.

SVOBODA «Mladi maščevalec», ame
riški barvni film ob 18.00 in 20.00.

DESKLE «Metulji so svobodni», ame
riški barvni film ob 19.30.

PRVAČINA «ženska, ki je izginila», 
ameriški barvni film ob 20.00.

RENČE «Trije dolarji sejejo smrt», 
ameriški barvni film ob 20.00.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Daria Clini, Marzia Ce

drini, Manuela Trani.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Marzini — Kor 
zo Italija, tel. 24-43.
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NASILJE IN RADIKALIZEM V ZR NEMČIJI

Celo Dutschke 
obsoja teror

Zdrave levičarske site menijo, da skrajneži nimajo 
podpore v množicah in da njihove akcije objektivno 
koristijo desnici - Stališče socialdemokratov in opozi
cije glede tega, ali so člani radikalnih organizacij 

lahko državni nameščenci

ODGOVOR POSLANCU ROBAKU IN NJEGOVIM

GRADIŠČANSKI HRVATI 
NOČEJO «PREŠTEVANJA»

Proti resoluciji, kije bila sprejeta v Steinbrunnu, sta takoj odgovorila HKD in HAK 
Pridruži! se jima je tudi predsednik občine v Nikitschu dr. Franz Ratašič

ČETRTEK, 21. NOVEMBRA 1974

ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: TOGLIATTI 
12.55 Sever kliče Jug — Jug kliče Sever
13.30 DNEVNIK
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše
17.45 Program za mladino
18.35 Poljudna znanost: GOVORICA ŽIVALI

Nocoj se začne ciklus sedmih oddaj o tem, kako se živali 
med seboj sporazumevajo. Pravzaprav se živali morejo na 
kak način izražati? In če se izražajo, kako se izražajo? f 
vrsto poskusov, ki so jih izvedli z najrazličnejšimi živalmi, 
bodo dokazali, kako se v tem smislu žival obnaša. V prvem 
nadaljevanju bo govor predvsem o tem, ali je način izraža
nja živali prirojen ali priučen

19.15 Italijanske kronike. Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.30 PODOBA
21.30 Koncert flavtista Severina Gazzellonija
22.45 DNEVNIK 

Vremenska slika

DRUGI KANAL
18.15 PROTESTANTIZEM
18.30 Tedenska rubrika o kulturnem in družbenem življenju Judov
18.45 ŠPORT
19.00 ZLATA DOBA MUSICALA 

Amerika v 30 letih
20.00 Portret avtorja: FRANCESCO MESSINA
20.30 DNEVNIK
21.00 V OBRAMBO...

PIETRO CITATI IN «DOMUS AUREA»
21.25 VČERAJ IN DANES

Paolo Ferrari, ki vodi oddajo «Včeraj in danes», bo danes 
imel v gosteh Adriana Celentana in Rossello Falk

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10 TV ŠOLA:

Kaj je kaj. Mesto Reka, Japonska, Nemščina, itd.
9.35 Pred kongresom Zveze mladine Jugoslavije
9.50 Kongres Zveze mladine Jugoslavije

14.30 Francoščina
16.00 Poročila kongresa Zveze mladine Jugoslavije
16.45 Košarka: Borac — Radnički, prenos iz čačka 
18.20 Svet v vojni: KLEŠČE

Rdeča armada prodira z vzhoda, zahodni zavezniki prodira
jo z zahoda. Obe ogromni armadi stisnejo Hitlerjevo vojsko v 
precep in jo poženejo z obeh strani spet čez nekdanje meje

19.30 DNEVNIK
20.05 M. Vitezovič: DIMITRIJE TUCOVIČ

Nadaljevanka, ki jo je pripravila beograjska TV 
Druga epizoda, ki prikazuje življenje Dimitrije Tucoviča, no
si naslov «Mračne demonstracije». Leta 1903 je tedanji srb
ski kralj Aleksander Obrenovič ukinil ustavo in vzpostavil dik
taturo. Beograjski študenti, ki jih vodi Dimitrije Tucovič, pa 
organizirajo velike demonstracije. Srbska policija razpiše za 
Tucovičem tiralico, zato je ta voditelj srbskih socialnih de
mokratov primoran v izgnanstvo.

21.00 četrtkovi razgledi: DOMOV
21.35 L. LEBIČ «KORANT»

Avtor glasbe za balet Korant je Lojze Lebič, ki je bil dolga 
leta vodja komornega zbora RTV Ljubljana.

21.50 TV DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
16.40 Košarka: Borac — Radnički, prenos iz čačka 
19.55 Otroški kotiček: Risanka
20.15 DNEVNIK
20.30 ZGODILO SE JE NA OBALI, celovečerni film
22.00 Maroko, dokumentarna oddaja

* t**

Rudi Dutschke, pred nekaj leti 
znan le kot «rdeči Dutschke», ki 
še danes neutrudljivo pojasnjuje 
svoje poglede na socializem ter 
se zavzema za borbo v prid nove 
družbe na nemških tleh, je zdaj 
javno in ostro obsodil novi val 
anarhističnega terorja pripadnikov 
reorganiziranih ostankov «frakcije 
rdeče armade», ob poudarku, da 
skupina Bader - Meinhoff nima no
benih možnosti in tudi ne podpore 
med prebivalstvom ZR Nemčije. 
Domala istočasno je predsednica 
mladih socialistov, tako imenova
nih «jusosov», izjavila, da odločno 
obsoja metode terorja, ker da le-ti 
dajajo desnici argumente za po
novno razplamtevanje histerične 
gonje proti naprednim silam v ce
loti.

Pisanje nekaterih zahodnonem- 
ških časnikov te dni — po smrti 
pripadnika skupine Bader - Mein
hoff, Holgerja Mainsa, v zaporu 
Wietlich za posledicami gladovne 
stavke in po zverskem umoru 
berlinskega sodnika von Drenk- 
manna iz maščevalnih razlogov 
povsem potrjuje bojazen Witscho- 
rek - Zeulove, predsednice «juso
sov», ker se zares ponovno ustva
rja vzdušje histeričnih izbruhov, 
naperjenih proti «levemu radika
lizmu». Policija zasleduje zdaj mo
rilce berlinskega sodnika, zaprla 
je neko žensko, ki je bajè bila 
udeležena pri napadu oziroma je 
anarhistom pomagala. Prizadeva 
si. da bi odkrila «toplo», to se 
pravi pravo sled, vtem ko zaprti 
pripadniki skupine Bader - Mein
hoff nadaljujejo z gladovno stav
ko. Začeli so jih zato hraniti na 
umeten način, dva pa so morali 
poslati v bolnišnico, tako sta bila 
že izčrpana. Očitno pa je, da je 
smrt pripadnika skupine Bader - 
Meinhoff, Hoggerja Mainsa. nad
vse neprijetna upravi zapora, za
kaj lahko bi jo preprečila, ko bi 
le poskrbela za pravočasno zdrav
niško pomoč.

Tudi je razvidno, da so člani 
«trdega jedra» skupine Bader - 
Meinhoff, ki so zaprti v raznih 
kaznilnicah, na ukaz Meinhoffove 
začeli z gladovno stavko za dosego 
dveh ciljev: prvič, da bi pozornost 
javnosti usmerili na to, kar zaprti 
anarhisti smatrajo za «mučenje s 
pomočjo izolacije» in za prestroge 
zaporniške pogoje nasploh, in dru
gič, da bi svoje telesno stanje^ pri
vedli do same meje popolne izčrpa
nosti oziroma celo do samouniče
nja, da bi tako onemogočili pripra
vo in izvedbo sodnih procesov, do 
katerih bi na pomlad imelo priti 
v Stuttgartu. Medtem pa so zapor
niške in sodne oblasti prišle do 
ugotovitve, da so odvetniki sku
pine Bader - Meinhoff v glavnem 
njihovi politični somišljeniki in 
prijatelji, da so opravljali vlogo 
kurirjev ter vzdrževali zvezo med 
vodilnimi člani skupine, prenašali 
vesti in direktive, spodbujali h 
gladovni stavki. Zato je bil sprejet 
ukrep, po katerem bo delovanje 
odvetnikov nadzorovano ter izključ
no omejeno na pravno zaščito.

Reči je treba, da je umor sodnika 
Drenkmanna, ki je veljal za dol
goletnega izrecnega pristaša libe- 
raliziranja sodnega postopka ter 
humaniziranja zaporov, pri sojenju 
pripadnikov «frakcije rdeče ar
made» pa ni imel nobene vloge, 
da je torej ta umor naletel na 
enoglasno obsodbo celotne zahodno- 
nemške javnosti, če so aretirani 
pripadniki skupine Bader - Mein
hoff pred tem še lahko računali 
na simpatije določenih krogov 
naprednih intelektualcev, ki so 
smatrali, da so le-ti v zmoti, da 
pa jih je na to pot potisnila de
sničarska gonja, je zdaj v teh 
istih krogih umor berlinskega sod
nika zbudil odpor in ostre obsodbe.

Tudi Heinrich Boll, slavni nem
ški pisatelj in nobelovec, ki se je 
vselej zavzemal za humane odno
se ter razumevanje v zvezi s sku
pino Bader - Meinhoff. kar mu 
je povzročilo marsikateri glavo
bol ter ustvarilo številne sovraž
nike, zdaj najostreje obsoja m<5ril- 
ce sodnika Drenkmanna. «Morilcem 
sodnika Drenkmanna pripisujem 
dvojen umor, ker ta umor ne bo 
prešel samo v policijsko zgodovi
no, marveč bo postal politična zgo
dovina. Tako je zdaj moč osumi
ti slehernega skromnega učitelja 
na Spodnjem Saksonskem ali kjer 
si bodi. In komur si bodi je zdaj 
moč zamašiti usta ter rrtu odvzeti 
pogum, ga preolašiti. Prišlo bo 
do histerije, do lova na čarovnice, 
če se bo vsaka oblika radikaliz
ma zlasti miselnega, povezovala 
s temi dogajanji. Smatram to za 
nevarnost. Paziti je treba, da u- 
mor sodnika Drenkmanna ne bo 
postal sredstvo za preganjanje ti- 
sočev in tisočev angažiranih lju
di. To pa niti malo ne bo lahko 
v deželi, kjer sta doma Springer- 
jev koncern in Bauerjev tisk».

Odmevi takega stanja duhov so 
prišli do izraza tudi v Bundesta- 
gu, kjer so pred nekaj dnevi raz
pravljali glede uresničitve «ukaza 
o radikalizmu, to je, da bi spre
menili v zakon politični dogovor 
med zvezno vlado in vladami fe
deralnih dežel kar zadeva zapo
slovanje v državnih službah pri
padnikov tako imenovanih radikal
nih organizacij, katerih načela in 
politika so, baje, v nasprotju z u- 
stavo. Praktično gre za to, ali 
je lahko, postavimo, član Komu
nistične partije Nemčije ali pri
padnik nemške Nacionalne partije 
skrajne desnice sprejet v držav

no službo in pod kakšnimi pogoji.
Vlada in opozicija sta se v nače

lu strinjali, da za pripadnike orga
nizacij, iz katerih programov je 
razvidno, da so za spremembo 
družbene ureditve ZR Nemčije, to
rej da ne sprejemajo ustave, ni 
mesta v državni službi.

Vendar je stališče bonske koali
cije socialdemokratov in liberal
cev, da sama pripadnost Komuni
stični partiji Nemčije še ne pome
ni avtomatično, da zainteresirani 
zaradi tega ne bo sprejet v držav
no službo, marveč je treba — me
nijo — vsak primer posebej in

(Nadaljevanje na 6. strani)

BEOGRAD, 20. — Tudi v Ju
goslaviji se čutijo negativne po
sledice naglega industrijskega 
razvoja. Ena teh je neverjetno 
onesnaževanje okolja in malone 
že dušeč zrak v nekaterih me
stih. Kakor ugotavljajo strokov
njaki, ima Beograd najbolj one
snažen oziroma zastrupljen zrak 
v Evropi. Problem je prišel do 
tolikšne mere, da se je skupina 
strokovnjakov lotila kampanje za 
čimprejšnje očiščenje zraka jugo
slovanske prestolnice. Kot kaže, 
so se v Beogradu doslej zanašali 
v glavnem na košavo, to se pravi 
na tisti severovzhodni veter, ki 
podobno kot tržaška burja očisti 
Beograd po enkrat ali celo dva
krat na leto. To se zdi sicer hudo 
pretirano, vendar kaže, da ne bo 
daleč od resnice, kajti res je. da 
so posamezna podjetja opremila 
dimnike svojih tovarn s filtri, 
toda ti ne delujejo. Sicer pa o 
tem kaj več pozneje.

Vrnimo se v nakdanji Beograd, 
kjer je koncentracija ogljikovega 
oksida daleč nad dovoljeno mero. 
Prof. Dušan Dukič eden strokov
njakov skupine izvedencev, ki bi 
hoteli rešiti Beograd pred nadalj
njim onesnaževanjem okolja in 
predvsem zraka, je v zvezi s tem 
rekel: «Kritično stanje bi moglo 
v kratkem privesti do tega, da 
bi otroci, rojeni v beograjskem 
središču, živeli tri leta manj kot 
bodo živeli otroci, rojeni na po
deželju».

Kot se je dogajalo v marsikate
ri deželi v Evropi in tudi drugod 
po svetu, koder se je industrija 
naglo razvijala, so tudi v Jugo
slaviji na neki način zanemarili 
ekološki problem in strokovnjaki 
menijo, da Beograd trpi zle po
sledice tistega desetletja, ko je

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Z 
nervozo ne boste prišli nikamor, 
pač pa si težave še povečali. 
Več razumevanja do mlajših.

BIK (od 21,4. do 20.5.) Zvezde 
vam narekujejo skrajno potrpežlji
vost. Neka oseba, ki se za vas ni 
zanimala, se začenja vnemati.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Previdni bodite z novimi načrti, 
da se vam kje ne zatakne. Zve
čer zelo prijetno v veseli družbi.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ko pre
verjate delo, bodite pedantni, da 
bi vam kaj ne ušlo. Nove lepe 
lastnosti boste odkrili pri ljub
ljeni osebi.

Sonce in sence na Krasu
(foto M. Magajna)

industrijski razvoj v jugoslovan
skem glavnem mestu beležil vrto
glav napredek, ne da bi pri tem 
pazili tudi na morebitne zle po
sledice. Hkrati je k temu veliko 
pripomogla tudi motorizacija, saj 
ima Beograd izredno bogat avto
mobilski park in zato tudi izredno 
živ promet z vsemi negativnimi 
posledicami tudi kar zadeva 
zdravje prebivalstva. Podatki, ki 
so jih zbrali strokovnjaki, so zelo 
zgovorni. Vsako leto se sesede 
na Beograd okoli 100.000 ton saj, 
60 ton svinca, 35.000 ton ogljiko
vega oksida, 17.000 žveplovega 
vodika in raznih drugih škodlji
vih snovi, ki uhajajo iz raznih 
peči preko dimnikov in se nato 
ponovno sesedajo na zemljo ždi 
iz izpušnih cevi stotisočev avto
mobilov, ki krožijo po mestu.

Doslej govorimo o Beogradu, 
toda zadeva se ne nanaša le na 
Beograd, pač pa na mnoge centre 
po Jugoslaviji, seveda predvsem 
tam, kjer se naglo razvija indu
strija. Posebno velja to za Ko
sovsko Mitrovico, Bor, Sarajevo, 
pa tudi Zagreb, Jesenice in druge 
industrijske kraje. Nekateri trdi
jo, da Sarajevo nima nobenega 
sredstva za borbo proti onesna
ževanju zraka, kar pa ni res. Kot 
tudi ni res, da so brez ustreznih 
obrambnih pripomočkov drugod. 
Kljub temu v Boru, kjer kopljejo 
bakreno rudo, v mestnih trgovi
nah belega perila sploh ne pro
dajajo, saj si ga prebivalci ne 
morejo privoščiti, ko pa je že 
zrak «umazan». Ženske pa to
žijo, da se jim nogavice razkra
jajo zaradi strupov, ki jih je 
poln zrak.

Beograd je tipično mesto z na
glim industrijskim in urbanistič
nim razvojem. Mesto ima že oko-

LEV (od 23.7. do 22.8.) V službi 
bo prišlo do nekaterih razpok. 
Bodite skrajno taktni. Tudi v 
družinskem krogu bodite popu
stljivi.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) V 
poslovnih zadevah boste morali 
uporabiti vso svojo sposobnost. 
Če vas kdo žali, odločno toda 
pravilno odgovorite.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Le z intuicijo se boste izmazali 
iz nepredvidenih težav. Do ljub
ljene osebe bodite dobri, ker 
preživlja krizo.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 20.11.) 
Ne preveč drznih finančnih pod-

ŽELJEZNO, 20. — Pred uradnim 
odgovorom avstrijske vlade na ju
goslovansko noto je «predsed
stvo konference predsednikov in 
podpredsednikov hrvaških in me
šanih občin» pod vodstvom po
slanca vladajoče socialistične 
stranke Robaka pohitelo «prepri
čati» uradni Dunaj, da «pretežna 
večina gradiščanske manjšine ni 
zainteresirana za formalno izva
janje člena 7 avstrijske državne 
pogodbe, kakor to zahtevajo do
ločeni krogi».

Po «resoluciji», ki jo je spreje
lo predsedstvo na svojem letnem 
sestanku v Steinbrunnu nedaleč 
od Željezna, problema hrvaške 
manjšine v Avstriji sploh ni. Na
sprotno, Jugoslavija gradiščanske 
Hrvate «s pritiskom in grožnjo po
tiska v izolacijo in geto».!

Že samo vzdušje te čudne kon-

li milijon prebivalcev, tik pred 
vojno pa je štelo četrt milijona 
ljudi. V zimskih mesecih beo
grajske gospodinje nerade obešajo 
perilo na sušenje, kajti saje jim 
ga umažejo že preden se posuši.

Strokovnjaki računajo, da se 
bodo razmere izboljšale in to obe
tajo že za prihodnje leto, ko bo 
stopil v veljavo poseben zakon, 
ki bo prepovedal tovornjakom in 
osebnim vozilom dostop v sre
dišče mesta. Občinski tajnik za 
urbanistiko dr. Leon Kabiljo pa 
meni, da to še zdaleč ni dovolj, 
oziroma ni vse, kajti ne le to, 
da po ožjem središču mesta mo
torna vozila ne bodo smela vo
ziti, tudi vozila iz drugih pre
delov dežele ne bodo smela v 
mesto, če njihov motor in iz
pušne cevi ne bodo v redu. Na 
vseh dohodih v mesto bodo kon
trolne postaje, ki bodo zastarela 
in nepravilno delujoča vozila 
vračala.

Toliko o motorizaciji, ne smemo 
pa pustiti ob stran industrijo kot 
tudi ne ogrevanje mesta. Tako 
pravijo v kompetentnih krogih. 
Beograd je pri ogrevanju stano
vanj ostal pri pečeh na premog. 
Večina centralnih ogrevalnih na
prav namreč deluje na premog. 
To pa pomeni izredno veliko dima 
in saj. Mestna občina namerava 
s posebnimi tečaji usposobiti 
1300 kurjačev za bolj racionalno 
uporabo premoga, bolj racionalna 
kurjava pa pomeni manj dima, 
manj zastrupljanja zraka.

Isto velja za tovarne, ki še 
vedno uporabljajo v svojih pečeh 
premog. Pri tem je zanimivo ugo
toviti dejstvo, da mnoge beograj
ske tovarne že razpolagajo s fil
tri za čiščenje dima, ki uhaja 
skozi njihove dimnike, ker pa ti 
filtri trošijo veliko toka, jih eno
stavno ne spravijo v pogon. Ker 
doslej ni bilo ustreznega zako
na, bo v kratkem izglasovan za
kon, ki predvideva, da bo do konca 
1977. leta morala vsaka tovarna 
imeti ustrezno napravo za filtri
ranje dima. S tem zakonom se 
bodo prisilile tudi tovarne, ki 
že razpolagajo s filtri, da bodo 
slednje spravile v pogon. Že o- 
menjeni občinski svetovalec dr. 
Leon Kabiljo v zvezi s tem pravi 
da ne gre toliko za dosedanje 
pomanjkanje ustreznih nàprav, 
kot za pomanjkanje dobre volje.

V okviru programa za očišče
nje Beograda oziroma v okviru 
ozdravitve tega tako aktualnega 
problema so tudi načrti za tako 
imenovano rajonsko ogrevanje. 
V mislih imamo toplarne oziroma 
velikanske peči, ki bodo dobav
ljale toplo vodo za ogrevanje ce
lega naselja.

Končno je predvidena večja po
raba javnih prometnih sredstev 
in omejitev vožnje zasebnih vo
zil. Vsak izmed teh ukrepov je 
le delen ukrep vsi skupaj pa bi 
mogli pripomoči, da bi Beograd 
vendarle nekega dne lahko za
dihal s polnimi pljuči in to tudi 
v času, ko bi mu košava ne oči
stila zraka.

vigov. V svojih nasvetih bodite 
odkriti.

STRELEC (od 21.11. do 20.12.) 
Nove poti se vam odpirajo, ven
dar uporabite svojo metodo. Ne 
zaupajte se ljubosumnim osebam.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Sledite nasvetom predstojnikov 
ali poslovnih tovarišev, ki so 
bolj izkušeni. Odlično razpolo
ženje doma.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Zahtevali bodo od vas nasvete. 
Bodite previdni, da ne boste kri
vi težav. Nemir v družini.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Opravka 
boste imeli s poslovno zadevo, 
ki ni lahka. Neka sijmljiva oseba 
vam bo pokvarila dan.

ference je pokazalo, v kolikšni 
meri so bili ti ljudje predstavniki 
večine gradiščanskih Hrvatov, kot 
so se sami izjavljali. Čeprav so 
glavni govorniki poudarjali, da se 
ne sramujejo hrvaškega jezika «ni 
bila na vsej konferenci izgovorje
na niti ena edina hrvaška bese
da, ker so organizatorji zasedanja 
že v samem začetku izjavili, da 
je popolnoma «naravno», če se na 
konferenci uporablja «vsem ra
zumljiv nemški jezik».

Namen tega zborovanja, kot so 
v začetku zasedanja izjavili or
ganizatorji, je bil ta, da se odklo
nijo in celo obsodijo vse zahteve 
po izpolnjevanju državne pogodbe 
in da se avstrijska javnost sku
ša prepričati, da gradiščanski Hr
vati ne zahtevajo prav nič, ker 
da že uživajo vse pravice, prav 
enake pravice kot njihovi sodr

Stendhalova
popotovanja

Stendhal je bil po rodu iz fran
coske visoke meščanske družine. 
V mladih letih se je veliko posve
čal branju, hkrati pa obiskoval 
slovito Ecole Polylechnique, viso
ko politehnično šolo, kjer se je po
svečal matematiki kajti njegov 
namen je bil, da bi v poklicu sle
dil stricu, Nepoleonovemu funk
cionarju v Italiji. Toda šolo je o- 
besil na klin in se posvetil voj
ski, kajti prišel je v Italijo kot 
vojak in funkcionar. Tu pa se je 
navzel ljubezni do lepega in ta 
ljubezen mu je ostala vse življe
nje, tudi tedaj, ko se je vrnil v 
domovino, v Francijo, kjer je bil 
1806. leta vključen v Napoleono
vo visoko upravno službo. Iz Fran
cije je Stendhal pogosto potoval 
po svetu, predvsem v Nemčijo, v 
Avstrijo in Rusijo. Toda ob resta
vraciji so ga koj poslali v pokoj 
in Stendhal se je tedaj vrnil v I- 
talijo, kjer je v glavnem živel v 
Milanu.

Stendhal se je bil tako rekoč 
zaljubil v Italijo, v njena mesta,

BERITE V DANAŠNJI ŠTEVILKI

TV-15
Str. 5 V STRUNJANU SEZO

NA TUDI POZIMI 
(reportaža)

Str. 6 REKA REKA 
JE UMRLA .

Str. 24 Janko Perat:
PUŠČAVSKE BITKE 
(podlistek)

v njene kraje, tudi v ljudi.
In ta njegova ljubezen se iz

raža v njegovem slovstvu, pred
vsem seveda v njegovem dnevni- 
kp s potovanja, to je v Stendha
lovem «Roma, Napoli e Firenze 
— Viaggio in Italia, da Milano a 
Reggio Calabria», v delu, ki je 
pred nedavnim izšlo v prevodu 
Bruna Schacherla in Glauca Na
talija pri založbi Laterza. Carlo 
Levi, ki je napisal uvod v to iz
dajo, je med drugim napisal: «To 
delo, ki ga je napisal v mladih 
letih, se je rodilo zares iz sre
če, iz nekega ljubezenskega sre
čanja. In Stendhalova Italija je iz
mišljena, zato zagotovo resnična».

A. B.

žavljani nemškega jezika. Posla
nec Robak je celo v ostrem to
nu zanikal Jugoslaviji pravico, da 
bi izražala svojo zaskrbljenost za
radi položaja slovenske majšine 
na Koroškem in hrvaške manj
šine na Gradiščanskem, ker da 
je to «vmešavanje v notranje za
deve Avstrije».

Glavni govorniki na konferenci 
so branili politiko svoje sociali
stične stranke Avstrije nasproti 
manjšini, in obtoževali opozicij
sko ljudsko stranko, zakaj ni iz
peljala državne pogodbe takoj, ko 
jo je podpisala. V bistvu je bila 
ta konferenca le nekakšna stran
kina tribuna za socialiste, na ka
teri so napadali Hrvatsko kultur
no društvo («HDK») v Željeznu 
ter Hrvaški akademski klub (HAK) 
na Dunaju.

Predsedstvo konference je tem 
društvom zanikalo pravico govori
ti v imenu gradiščanskih Hrva
tov, pa čeprav je znano, da se 
ti dve društvi uporno trudita za 
izboljšanje razmer hrvatske manj
šine v Avstriji, da njihove orga
nizacije širijo hrvatski jezik in 
hrvatsko kulturo in skušajo o- 
hranjevati neposredne kulturne sti
ke z matično domovino, z matič
nim narodom. Na konferenci se 
je o HKD in HAK govorilo kot o 
dveh ekstremističnih grupah pa 
čeprav je delegacijo HAK s pred
sednikom Tiborom Jugovičem na 
čelu te dni sprejel sam dr. Kirch- 
schleger.

Vtem ko so organizatorji so
cialistične konference v Stein
brunnu skušali sebe prikazati za 
«prave predstavnike» hrvaške ve
čine, je bila na konferenci izra
žena težnja, da se hrvatski je
zik, ki ga govorijo gradiščanski 
Hrvati, prikaže kot «narečje», ki 
«nima praktičnega pomena», prak
tične veljave», pouk v hrvaškem 
jeziku, ki ga zahtevajo gradiščan
ski Hrvati na Gradiščanskem, pa 
naj bi bila zahteva po «ekstremi
stičnem hrvaškem pouku».

Opazovalec je na konferenci do
bil vtis, da predsedstvo konfe
rence hrvaški jezik sploh odkla
nja. Nekateri govorniki so označi
li za fanatike tiste, ki so v skla
du s členom 7 državne pogodbe iz
razili željo, da se hrvatski jezik 
poleg uradnega nemškega jezika 
uvede v gradiščanskih središčih, 
koder žive Hrvati, tudi na sodi
ščih. Čeprav se je trdilo, da Hr
vati na Gradiščanskem uživajo 
vse pravice, ki jih predvideva dr
žavna pogodba so govorniki sami 
sebe demantira?fv v resoluciji, v 
kateri se zahteva, da naj dunaj
ska vlada «vpraša» volivce v vseh 
hrvaških in mešanih občinah, «na 
zakoniti osnovi in tajno», ali so 
gradiščanski Hrvati zapostavljeni 
in preganjani ali je še kaj neiz
polnjenih manjšinskih zahtev iz
7. člena državne pogodbe. Logič
no je, da člen še ni izpolnjen v 
celoti, če naj osrednja oblast, du
najska vlada šele prouči problem 
z anketiranjem prizadetih.

Čeprav so doslej na Dunaju po
gosto poudarjali, da državna po
godba ni, kar zadeva manjšine, 
v celoti izvedena, je konferen
ca v Steinbrunnu imela namen, 
da celo to dunajsko priznanje od
kloni.

Hrvatsko kulturno društvo je ta
koj in pravočasno odklonilo Ro- 
bakovo zahtevo po «anketiranju» 
ali «vpraševanju» volivcev, kar je 
v bistvu enakovredno «prešteva
nju» koroških Slovencev. Kot so 
predstavniki obeh organizacij ko
roških Slovencev odklonili «prešte
vanje», tako ga odklanjajo pred
stavniki obeh organizacij na Gra
diščanskem. Hrvatski akademski 
klub je odklonil tudi zahtevo, da 
naj se državna pogodba spremeni, 
kajti klub poudarja, da je držav
na pogodba v bistvu del avstrij
ske ustave.

Društvoma HKD in HAK se je 
v tem protestu pridružil tudi pred
sednik občine v Nikitschu inž. 
Franc Ratašič, ki je ožigosal «re
solucijo», ki je bila sprejeta v 
Steinbrunnu. Pri tem je poudaril, 
da te resolucije ne odklanja le 
on, pač pa tudi vsi njegovi kolegi.

Na Gradiščanskem so v priza
detih krogih takoj sprevideli, kam 
teži resolucija, ki so jo sestavi
li in sprejeli v Steinbrunnu.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 

Poročila; 7.05. Jutranja glasba; 
11.35 Slovenski razgledi; 13.30 
Glasba po željah: 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 19.10 Italijansko gledali
šče v Ljubljani; 19.25 Pisani ba
lončki; 20.00 Šport; 20.35 Radijska 
igra: Naklonjenost sveta; 22.35 
Južnoameriški ritmi.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30. 16.30, 

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba za dobro jutro: 7.40 Pi
sana glasba; 9.00 Glasbena gale
rija: 10.10 Oddaja za najmlajše; 
10.45 Glasba in nasveti; 11.15 
Od melodije do melodije; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Tehnična 
oddaja; 15.30 Program za otroke;
16.30 - 16.45 Poje Višnja Korbar;
17.00 Mladinski klub; 18.00 Popev
ke na tekočem traku; 18.30 Male 
skladbe; 19.00 Prenos RL; 19.30 
Glasba v večeru; 21.00 Radijski 
oder; 22.00 Ritmi: 22.35 Slovenski 
solisti in ansambli.
N/'CI* PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00. 19 00 

Poročila; 6.30 Jutranja glasba;
3.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz;
10.00 Reportaža; 11.10 Nemogoči 
intervjuji; 11.30 Izbran spored; 
12.10 Četrti spored; 14.05 Drugi 
glas; 14.40 Radijska nadaljevan
ka; 15.10 Program za mladino;
16.00 Sončnica; 17.05 Komorna in 
opema glasba; 19.30 Jazzovski 
koncert; 20.20 Ponovno na snore- 
du; 21.15 Orkester Pourcel; 22.15 
Koncert.

II PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 

Poročila; 7.40 Lahka glasba;

8.40 Kako in zakaj?; 8.50 Orke
ster; 9.05 Pred nakupi; 9.35 Na
daljevanka; 9.55 Popevke; 12.40 
«Alto gradimento»; 13.50 Kako in 
zakaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Gias- 
beno-govorni spored; 17.50 Tele
fonski pogovori; 19.55 Plošče; 
22.50 Človek v noči.

III. PROGRAM
8.30 Koncert; 10.00 Na sporedu 

je Prokofjev; 11.40 Plošče resne 
glasbe; 13.00 Glasba skozi čas;
14.30 Portret avtorja: Spohr:
15.40 Busonijeva «Turandot»; 17.10 
Haendlovi koncerti; 18.00 Fran
coske stare in nove popevke; 18 45 
O sodobni arhitekturi; 19.15 Ve
černi koncert; 21.30 E. Toller: 
«Uomo massa».

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00.

19.00 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 8.10 Glasbena matineja; 
9.05 Radijska šola; 9.30 Iz glasbe
nih šol; 10.15 Po Talijinih poteh; 
11.15 Z nami doma in na poti;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 S 
pihalnimi godbami; 13.30 Pripo
ročajo vam...; 14.10 Zbor «Moša 
Pijade» in «Mirče Acev»; 14.40 
Med šolo, družino in delom; 15.45 
«Vrtiljak»; 16.45 Jezikovni po
govori - prof. Franc Jakopin;
17.00 Aktualnosti; 17.20 Iz doma
čega opernega arhiva; 18.05 Znan
stveniki pred mikrofonom; 18.20 
Produkcija kaset; 18.35 Zabavni 
orkester; 19.50 Lahko noč. otro
ci!; 20.00 Večer domačih pesmi;
21.00 Večer umetniške besede: 
Angela Jankova; 21.40 Lepe me
lodije; 22.20 Avantgardni sklada
telji; 23.00 Pri tujih radijskih po
stajah; 23.30 Majda Sepe.

F. S.

..................... ....................... ............................................................... ......... ..... ...... "'»»'"'"»'O............. ................... ......... .........""""..... .........

ZA OČETOM P/SE JANEZ TRNOVC, RISE MIKI MUSTER

Prihod v rudniško naselje Amaron ju je 
dokončno razočaral. Postavljeno je bilo v 
tesni kotlini sredi gora. Nikjer ni bilo nobe
nega zelenja. Povsod sama kamnita in pešče
na goljava. Naselje je sestavljalo zidano po
slopje za upravo in nekaj lesenjač, pokritih 
z valovito pločevino. Vse je bilo zaprašeno 
in sivo, samotno in neskončno odljudno.

Rudarji so bili skoraj sami domačinski In
dijanci. Že po obrazih se jim je poznalo, da 
žive bolj življenje kaznjencev in sužnjev ka
kor pa življenje svobodnih delavcev. Stanko 
in Pavle bi se bila skoraj razjokala, ko sta si 
ogledovala naselje, lesenjače in revne indi
janske delavce. Če b' imela denar, bi se bi
la nemudoma odpravila proč od tega žalost-

Kljub vsemu sta doživela kmalu veselo 
presenečenje. Ko sta v slovenščini dala du- 
ška svojemu razočaranju, je nenadoma sto
pil k njima moški srednjih let, opravljen ma
lo bolje kakor Indijanci, in ju tudi v slo
venščini ogovoril. Njegova slovenščina je bi
la sicer malo čudna, a vendar razumljiva. 
Bil je sin slovenskega primorskega izseljen
ca iz ZDA, Just Gulič.

..................... ........................................................................................ ............................................................................... ......................................

POSLEDICE NAGLEGA INDUSTRIJSKEGA RAZVOJA

Predvideni številni ukrepi 
da bi Beograd lahko zadihal

Kljub temu da imajo tovarne filtre, ti ne delujejo in Beograjčanom 
čisti zrak le ostra košava, ki je podobna naši burji ■ Problem ni omejen

•reteklo soboto in nedeljo je bil na obisku v Trstu direktor Ijubljanske- 
a astronomskega observatorija dr. Dominiko (v sredini), ki je predava 
lanom Mladinskega krožka in se srečal s kolegi s tržaškega observatorija
.... ....................... ........ ................... .................. ...... ....... .................. .................... ...............................

Horoskop
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SINOČI V TEKMOVANJI^ ZA EVROPSKI POKA£

Proti razigrani ekipi Nizozemske 
je Italija v glavnem le branilase

Boninsegna strelec italijanskega gola - Zoff rešil 
svojo ekipo pred katastrofo - Odlična igra Cruyffa

Nizozemska — Italija 3:1 (1:1)
, ROTTERDAM, 20. — Nizozemska 
je nocoj na igrišču Feyenoorda v 
tekmovanju za evropski pokal pred 
50.000 gledalci (med katerimi je 
bilo 4.000 Italijanov) premagala 
Ralijo z dvema goloma razlike.

Sovjetskemu sodniku Kazakovu 
sta se moštvi predstavili v takih 
Postavah:
.NIZOZEMSKA: Jongbloed, Suur- 
bier, Rijsbergen, Haan, Krol, Nee- 
skens, Van Der Kuylen, Rep (Not- 
ten), Cruyff, Van Hanegen, Ren- 
senbrink.

ITALIJA: Zoff, Rocca, Roggi, Or- 
landini, Morini, Zecchini, Causio, 
Juliano, Boninsegna, Antognoni, A- 
Dastasi.

Četrt ure pred tekmo so Cruyffu, 
kot najboljšemu nogometašu sveta 
v tem letu, izročili «Zlato palmo».

Italija je že v prvem kolu nale
tela na svetovnega podprvaka in 
proti takemu nasprotniku, seveda 
ni mogla pričakovati kdove kaj. 
Čeprav so «azzurri» povedli že v 
četrti minuti, ko je od Antognoni- 
ja podano žogo Boninsegna priseb
no pritisnil v desno stran Jong- 
bloedove mreže, ne bi mogli reči, 
da je ekipa gostov kdaj za več 
časa prevladovala na igrišču. Do
mačini so povsem uveljavili svojo 
premoč, zato lahko rečemo, da je 
bil za goste že velik uspeh (in so 
z njim bili tudi zadovoljni), ker so 
uspeh ob prvem polčasu obdržati

neodločen izid.
V drugem delu srečanja je prišla 

premoč Nizozemcev še bolj do iz
raza. Italijanskega napada tako re
koč ni bilo, krilska vrsta je mora
la krepko pomagati svojim branil
cem, da so mašili vse luknje in 
praznine, skozi katere so jim uha- 
jali nizozemski napadalci, obramba 
«azzurrov» sama pa se tudi ni pre
več izkazala. Cesto je prišlo med 
posameznimi branilci do nespora
zuma, kar je domačinom še olajša
lo delo. Izjemno dobro je v itali
janskih vrstah zaigral le Zoff, ki 
je ubranil nekaj skoraj stoodstot
nih zadetkov in je svojo ekipo prav 
gotovo rešil pred še hujšim pora
zom. Če bi ne branil tako priseb
no, bi danes Italijani pobrah iz 
mreže prav gotovo vsej pet, če ne 
še več žog.

Za tekmo, kot celoto lahko reče
mo, da se je odvijala le v eni sme
ri. Domačini so povsem (in brez 
prevelikega naprezanja) upravičili 
svoj sloves, zlasti izredni Cruyff, 
avtor dveh golov. Gostje so se v 
glavnem posvečali obrambi, le A- 
nastasi in Boninsegna sta od časa 
do časa poskrbela svojim branilcem 
za krajši oddih z nenadnimi proti
napadi, ki pa niso bili skoraj ni
koli nevarni.

Videli smo torej tekmo, v kateri 
se je tehnični vodja Bernardini lah
ko prepričal predvsem o tem: od- 

Bregova nogometaša Čuk (levo) in Rodella (desno) slej bo treba v italijanski ekipi

Lestvica 5. skupine tekmovanja 
za evropski nogometni pokal: 
Nizozemska 2 2 0 0 6 2 4
Poljska 2 2 0 0 5 1 4
Italija 10 0 113 0
Finska 3 0 0 3 2 8 0

namizni tenis

NA TURNIRJU V BEOGRADU

Odlični Kitajci
(Od našega dopisnika) 

BEOGRAD, 20. — V Beogradu se 
3® danes pričel mednarodni namizno- 
kniški turnir «štirje mojstri 74», na 
katerem sodelujejo moštva švedske, 
fR Kitajske, Japonske in Jugoslavi
je. v prvem srečanju je ženska e- 
kipa švedske premagala Jugoslavijo 
* 3:1, v drugem pa je moško mo
štvo LR Kitajske katastrofalno odJ 
Pravilo Švede s 5:0.

B. B.

srednje šole n. gorice
*A NOGOMETNI POKAL 1974

Za zaključek jesenske nogometne 
sezone so se v Novi Gorici pomerili 
ilijaki srednjih in strokovnih šol v 
Pialem nogometu.
, Pokal je branila ekipa gimnazi
je kot zmagovalec 1973. Prijavilo 
s® je šest srednjih in strokovnih 
šol. V medsebojnih srečanjih so bi
li doseženi sledeči rezultati (iz pred
tekmovanja):

Šola za prodajalce (trgov
ci) — Strojna tehnična 0:4 

Gimnazija — Trgovci 3:0
Stroina tehnična — Gimnazija 1:2 
EGšO - LŠC 1:0
SŠ — EGŠC 0:1
LšC — ESŠ 3:0
Za končno razvrstitev je bil mali 

finale za:
5 mesto ESŠ — Trgovci 9:1
3. mesto LŠC — Strojna tehn. 0:1
1. mesto Gimnazija — EGŠC 8:5 
Zmagovalna ekipa gimnazije je 

Prejela lep prehodni pokal obč. 
ZTK, vseh šest ekip pa še spomin
ske diplome TTKS Nova Gorica. 
Pkipa, ki trikrat zaporedoma osvo
ji ta pokal ali pa petkrat v pre
sledkih, ga prejme v trajno last. 
Gimnazija bi ga mogla leta 1975 
°svojiti tretjič in ga obdržati.

Samo tekmovanje je pokazalo, da 
le med srednješolci veliko zanima 
Oja za nogomet, zato naj bi se dru- 
80 leto to tekmovanje razširilo po 
liga sistemu. Varl R.

KOŠARKA DREVI V TRSTU

Lloyd Adriatico doma 
proti ekipi P. Inox
Tržačani doslej le enkrat zmagali

V 4. kolu italijanske košarkarske 
A-2 lige bo drevi Lloyd Adriatico, 
ob 21. uri, igral v novi športni pa
lači proti peterki Pinti Inox, ki 
ima trenutno 4 točke na lestvici. 
Lloydovci so do sedaj zmagali le 
enkrat.

OSTALI PARI 4. KOLA: 
Maxmobili — Ausonia 
Rondine — Saclà 
Moretti — Jolly 
Brindisi - Prandoni

Drevi, z začetkom ob 21. uri bo 
na sporedu 10. kolo prve italijanske 
članske košarkarske lige.

PARI DANAŠNJEGA KOLA: 
Sinudyne — Snaidero (sodnika Al

banesi in Spotti)
Forst — Brina (Soavi in Dal 

Fiume)
Duco — Brili (Fiorito in Rosi)
Fag — Alco (Martolini in Giacobbi) 
Sapori — Canon (Solengi in Bri- 

anza)
IBP Rim — Mobilquattro (Bottari 

in Giuliano)
Innocenti — Ignis (Cagnazzo in Fi- 

lippone)

DREVI V MILJAH

CGI-Bor
Borovi košarkarji bodo drevi v 

okviru priprav za nedeljsko tekmo 
7. kola promocijskega prvenstva 
igrali prijateljsko tekmo proti eki
pi Centro Giovanile Italiano iz Milj. 
Srečanje bo v občinski telovadnici 
v Miljah, s pričetkom ob 20.30.

Bor bo nastopil z naslednjo po
stavo: Sosič, Barazzutti, Kralj, Per-

tot. Klobas, Kraus, Guštin, Ambro
žič, Škrk, Koren. Lisjak in Vatovec.

Igralci naj se zberejo ob 19.30 
na trgu Oberdank.

28. IN 29. 11. V TRSTU

Trofeja Darwil
Košarkarski klub Darwil bo 28. 

in 29. novembra priredil ženski 
članski košarkarski turnir za «Tro
fejo Darwil». Turnir bo mednarod
nega obeležja in se ga bodo ude
ležile naslednje ekipe: Slovan Ljub
ljana, Lokomotiva Zagreb, Ginna
stica Trst in Darwil Trst

ROKOMET
Turnir za «Pokal Karpatov»

V prvem dnevu 
dva remija

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 20. — V romunskem 

mestu Ploesti se je včeraj pričel 
tradicionalni mednarodni rokometni 
turnir za «Pokal Karpatov», na ka
terem sodelujejo ženske reprezentan
ce Romunije, Jugoslavije, Sovjetske 
zveze, Nemške demokratične republi
ke in Poljske.

Prvega dne srečanja so rokometa
šice Jugoslavije igrale neodločeno 12 
proti 12 (6:5) z moštvom NDR. Neo
dločeno se je končalo tudi srečanje 
med Sovjetsko zvezo in Poljsko 15:15 
(9:7), medtem ko je A moštvo Ro
munije premagalo B moštvo s 23:15 
(12:8).

B. B.

spremeniti še marsikaj, če bo ho
tela priti do stare slave. Današnji 
poraz je bil le logično nadaljevanje 
vzrokov poraza v Zagrebu. Dva za
poredna poraza pa sta že sama 
dovolj zgovorno dejstvo, nad kate
rim se bo moral Bernardini globo
ko zamisliti.

STRELCI: v 4. min. Boninsegna 
(It), v 24. min. Resenbrink (Niz.), 
v 22. min. Cruyff (Niz.) in v 35. 
min. Cruyff (Niz.).

KOTI: 11:3 za Nizozemsko. * v

AVTOMOBILIZEM
RALLY PO ANGLIJI

Makinen (Finska) 
že drugič prvak

YORK, 20. — Finec Tirno Makki- 
nen je s svojim ford escort osvo
jil že drugič zaporedoma avtomobil
ski rally po Angliji. Končna lestvi
ca je taka:

1. Makinen (Fin.) Ford 482.39
2. Blomquist (Šve.) Saab 484.21
3. Munari (It.) lancia 491.55
4. Waldegaard (šve.) Toyota 493.54
5. Roehrl (ZRN) Opel 495.52
6. Walfridsson (Šve.) Volvo 496.09
7. Clark (V.B.) Ford 499.06
8. Coleman (Ir.) Ford 500.29
9. Sclater (V.B.) Datsun 501.56

10. Lampien (Fin.) Lancia 501.57

BENETKE, 20. — Na mednarod
nem šahovskem turnirju v Benetkah, 
vodita po 10 kolih Sovjet Smislov in 
Izraelec Liberson, ki imata 7,5 točke. 

Jugoslovan Ostojič je deveti.

V 2. ZVEZNI LICI

Fužinar po štirinajstih letih 
premagal Salonit v Kanalu

Korošci so trenutno v izredni formi

Osrednji dogodek 7. kola je bil
v Kanalu, kjer sta se v derbiju 
dveh najboljših slovenskih ekip po
menih moštvi Salonita in Fužinar- 
ja. To srečanje je privabilo v dvo
rano osnovne šole preko 350 gledal
cev, ki so bili priče lepemu in 
razburljivemu srečanju.

Moštvo Fužinarja se je številne
mu avditoriju predstavilo v naj
močnejši postavi. Ne spominjamo 
se, kdaj smo (če sploh smo) videli 
tako močni Fužinar. Nič čudnega 
torej, če so tokrat domačini igrali 
podrejeno vlogo in prvič po letu 
1955 na svojem igrišču priznali pre
moč koroškega ligaša, ki se letos 
upravičeno poteguje za naslov pr
vaka in ponoven vstop v 1. zvezno 
ligo.

Domači Salonit je igral dobro. 
Za takega nasprotnika, kot je bil 
nedeljski Fužinar, pa bi moralo do
mače moštvo zaigrati enkratno. Na
sprotno, pa so nekateri ključni i- 
gralci zaigrali precej pod svojimi 
sposobnostmi in še zdaleč niso dali 
od sebe tega, kar smo pričakovah. 
Morda je bila temu kriva prevelika 
psihična obremenjenost in odgovor
nost ah pa trenutno nerazpoloženje. 
Kljub porazu pa so bili ob koncu 
zanimivega srečanja vsi zadovolj
ni ker so prisostvovali lepemu po
poldanskemu športnemu dogodku.

Mariborčani so v nedeljo gosto
vali na Reki, kjer so v razburlji
vem srečanju prepustih točke do
mačemu novincu, ki se je tako do
kopal do prvega para prvenstvenih 
točk in osmega mesta na lestvici. 
Izolčani so v tem kolu bili prosti. 
Kljub temu so po zaslugi drugih 
zdrknih na zadnje mesto.

Prihodnje kolo nam prinaša nov 
slovenski derbi. Tokrat gre za mo
štvi z dna prvenstvene lestvice. 
Srečanje med Mariborom in Izolo 
bo tokrat v Mariboru v drugačnem 
vzdušju kot lani, ko sta se obe 
moštvi potegovali za visoko uvr
stitev. Kljub temu utegne biti sre
čanje zanimivo. Fužinar mirno pri
čakuje doma sphtsko Mladost, ki 
ne bi smela delati preglavic odlič
no pripravljenemu moštvu trenerja 
Filipančiča. Kanalci potujejo v Ba
njaluko, kjer še niso doživeli po
raza. Letos pa se vse tradicije po
stavljajo na glavo in bati se je, 
da gre res tudi v tretje rado. Salo
nit potuje k Čajevcu okrnjen, saj 
ostaja doma solidni Anton Paravan, 
ki bo že to soboto pridobil pravico 
do nastopanja za... poročene. Tre
ner Čargo bo mesto Paravana ver
jetno zaupal v Banjaluki sedem
najstletnemu Rafkotu Buciku, ki so
lidno napreduje in se je že izkazal 
z vstopom v igro proti Karlovcu 
in Fužinarju.

Rezultati 7. kola:
Salonit — Fužinar 1:3 (7:15, 15:9,

1:15, 15:9)
Partizan — Maribor 3:1. Izola je 

bila prosta.
Lestvica:
Karlovac 14, Fužinar 12, Metalac

10, Interplet 8, Salonit in Jedinstvo 
6, Čajevec 4, Partizan, Mladost, 
Maribor in Izola 2.

E. Hvahca

NEW YORK, 20. — Letos prvič 
po devetih letih ne bodo organizirali 
mednarodnega avtomobilskega tekmo
vanja «Canam». Na tej dirki lahko 
tekmujejo le avtomobili, ki imajo 
motorje z več kot 8.000 ccm. Tek
movanje so ukinili zaradi strogih 
tekmovalnih določil mednarodne av
tomobilske zveze in pa zaradi ener
getske krize. Finec Timo Makinen skupaj s svojim sovozačem nazdravlja svoji drugi zmagi na rallyju po V. Britaniji

V SjESTEM KOLU 3. AMATERSKE NOGOMETNE LICE

PRVENSTVO V TEM TEKMOVANJU 
POSTAJA VEDNO BOLJ IZENAČENO
«Gneča» v gorički skupini • Na Tržaškem spremembe na vrhu lestvice

3. AMATERSKA LIGA
Nedeljsko (šesto) kolo je potrdi

lo, da postaja prvenstvo v posa
meznih skupinah precej izenačeno.

Na Goriškem (po porazu vode
čega Fogliana) ostaja neporažena 
le ekipa Poggia, ki je skupaj z 
Villessejem dohitela Fogliano. V 
tej skupini imamo sedaj v razdalji 
dveh točk kar sedem enajsteric. Na 
spodnjem delu lestvice sta poleg 
Torriane B, ki nastopa izven kon
kurence, ostala Lib. Tržič in So- 
vodnje, ki letos nista še zmagala.

Na Tržaškem smo zabeležili ne
kaj sprememb na zgornjih delih 
lestvic posameznih skupin.

V skupini O imamo sedaj v vod
stvu trojico, medtem pa kvotirana 
Aurisina, katero je Union prisihl k 
remiju, zaostaja.

V skupini P nadaljujeta svoj po
hod na vrhu lestvice Don Bosco in 
Op. Supercaffè, vedno bolj pa se 
jim približuje dvojica GMT in Edi- 
le Adriatica. Slednja je edina v 
tej skupini, ki še ni okusila poraza.

V skupini Q smo zabeležih lep
naskok ekipe De Maceri (peta za
poredna zmaga), ki se je oddaljila 
od nasprotnikov in vodi s tremi
točkami prednosti nad dvojico Bar- 
cola - Gaja. Gajevci so v nedeljo 
okusih prav z Barcolo prvi poraz 
letošnjega prvenstva.

SKUPINA N
IZIDI
Sovodnje — Falco 0:1
Romana — Poggio 1:1
Viilesse — Fogliano 2:1
Torriana B — Mladost 0:0
Lib. Tržič — Staranzano 0:1
Vermegliano — Fossalon 0:1
LESTVICA
Fogliano, Poggio in Viilesse 8,

Fossalon in Staranzano 7, Romana 
in Falco 6, Mladost 5, Vermegliano 
3, Sovodnje 2, Lib. Tržič 0, Toma
na B (izven konkurence)! 

PRIHODNJE KOLO (24. 11.) 
Falco — Mladost, Viilesse — Ver- 

meghano, Romana — Torriana B, 
Sovodnje — Lib. Tržič, Fogliano — 
Fossalon, Poggio — Staranzano.

SKUPINA O
IZIDI
Lib. Sv. Marko — Lib. Rocol 3:0 
CGS - Bar Veneto 2:0
Acconciatori — Domio 0:9 
Union — Aurisina 1:1
Esperia SL — Breg 0:1
LESTVICA
Lib. Sv. Marko, Breg in CGS 9, 

Domio 8, Aurisina 7, Union 6, Ba
xter 5, Lib. Rocol 3, Esperia SL, 
Acconciatori in Bar Veneto 0. 

PRIHODNJE KOLO (24. 11.)
Breg — Baxter, Aurisina — Espe

ria SL, Domio — Union, Bar Ve
neto — Acconciatori, Lib. Rocol — 
CGS.

SKUPINA P
IZIDI
C. Elisi —- Ginnastica (prek.)
Inter SS — Fiamma 7:2
Zaule — Lib. Opčine 0:1
Op. Supercaffè — Don Bosco 0:0 
Edile Adriatica — Edilcolor 2:0 
San Vito — GMT 0:1
LESTVICA
Op. Supercaffè in Don Bosco 9, 

GMT in Edile Adriatica 8, Inter 
SS 7, Lib. Opčine 6, Zaule in Gin
nastica 5, Campi Elisi 4, Edilcolor 
2, San Vito in Fiamma 1.

SKUPINA Q
IZIDI
Sampvito — Olimpija 0:0 
Primorec — Pelikana (prek.) , 
Lib. Sv. Sergij — De Macori 1:3

Barcola — Gaja 4:1
Virtus — Roianese 0:1
LESTVICA
De Macori 10, Barcola in Gaja 7, 

Primorec 5, Olimpija, Virtus in 
Roianese 4, Lib. Sv. Sergij in Samp
vito 3, Lib. Prosek 2, Pelhcana 0. 

PRIHODNJE KOLO (24. 11.) 
Roianese — Lib. Prosek, Gaja — 

Virtus, De Macori — Barcola, Pel
ikana — Sv. Sergij, Olimpija — 
Primorec.

B. R.

obvestila

SPDT sporoča, da bo 
SEJEM RABLJENE 

SMUČARSKE OPREME 
danes, v četrtek, 21. t.m. na Pro
seku v baru Majovski. Trajal bo 
od 16. do 19. ure.

ZSŠDI sklicuje v nedeljo, 1. 
decembra 1974, ob 8.30 v pr
vem in ob 9. uri v drugem skli
canju, v Gregorčičevi dvorani 
v Trstu, Ulica Ceppa 9/a L 
nadstropje,

4. OBČNI ZBOR
in predlaga naslednji dnevni 
red:

1. Otvoritev občnega zbora
2. Izvolitev predsedstva ob

čnega zbora
3. Izvolitev vohlne komisije
4. Poročila
5. Pozdravi in diskusija na 

poročila
6 Spremembe statuta
7 Razrešnica
8. Volitve novega odbora
9. Razno.

KOŠARKA

Patriarci sc obetajo 
odslej boljši casi

Kaže, da je goriška Patriarca le 
premagala strah pred nastopi na tu
jem. V nedeljo so namreč Goričani 
končno zaslužili prvi par točk v Pa
dovi. Do te zadnje tekme je goriška 
košarkarska ekipa vedno razočarala 
na tujem ter izgubljala tudi proti 
manjvrednim ekipam. Igralce se je 
polastila živčnost, ki jim ni dovoli
la, da bi se organizirali ter so več
krat prepustili nasprotniku vajeti igre.

V nedeljo pa so v Padovi le pre- 
boleli tremo ter zaigrali tako, da 
so se morali domačini v prvem pol
času pošteno potruditi ter obdržali 
enako razmerje v koših. V drugem 
delu tekme pa so razigrani Goriča
ni pokazali res lepo igro, ki jim je 
zagotovila tudi končno zmago.

Trenutna lestvica košarkarske B li
ge je naslednja: CBM Cremona 10 
točk. Patriarca 6, Marezzi. Petrar
ca in Eurovox 4. Imola 2. Pari pri
hodnje nedelje so naslednji: Imola 
— Patriarca, Eurovox Bologna — 
CBM Cremona, Patriarca — Marazzi.

P. R.

NOGOMET
MLADINSKI TURNIR 

V KOPRU
V soboto, 23. novembra bo ob

10. uri v Kopru v organizaciji NZS 
in v izvedbi TNZ Koper nogometni 
turnir med mladinskimi reprezen
tancami TNZ Ljubljana, Koper in 
Nova Gorica.

Razpored bo tak:
Koper — Nova Gorica 
Nova Gorica — Ljubljana 
Ljubljana — Koper 
Mladinski selektor NZS prof. Ni

kola Popivoda bo na ten turnirju 
sporazumno s selektorji temeljnih 
nogometnih zvez udeleženih repre
zentanc, določil posamezne kandi
date za širšo izbiro za republiško 
mladinsko selekcijo. Te mladince 
bodo nato v februarju poklicali na 
skupne priprave k morju.

Varl R.

Ir^ Janko Pera! —

UMIRAJOČI
_CAS st.

Nepopisno rad bi videl vrhovnega komandanta. Vsi bi ga 
radd videli. Pogovarjali smo se o njem ki si ga zamišljali 
k» svoje. V njem smo gledali človeka, ki bi se prav gotovo 
Zavzel za nas, če bi vedel, kako nas podcenjujejo. Prav malo 
hamreč manjka, da nas odkrito ne zmerjajo s fašisti. Ne
prenehoma nam vtepajo v glavo, da nismo borci, pač zato 
he, ker nismo bili ne v četrti, ne v peti sovražni ofenzivi. 
Mamesto da bi se zbliževali, se prepad nerazumevanja med 
batni in drugimi borci vedno bolj poglablja.

Imeli smo tudi poUtične ure. Komisarji ali politdelegati 
so nam vsak dan pripovedovali o političnem položaju. Vendar 
ham niso znali povedati tega, kar bi radi zvedeli: odkod in 
zakaj medsebojno klanje med brati? Tega nam niso znali 
faaložiti.

Mene so tovariši mojega voda nazadnje le sprejeli v 
svoj krog, zato nisem bil več tako osamljen. Kadar pa se 
Je znočilo in so drugi že spali, se je od nekod priplazil 
Vame strah. Spomnil sem se grožnje, da me bodo poslali v 
trinajsti bataljon. Tako so govorili o tistih, ki jih je treba 
likvidirati. Kaj, če je bila grožnja resno mišljena? O tem 
trinajstem sem marsikaj slišal. Pravili so, da so tja pošiljali 
celo za manjši prestopek, kot sem ga zagrešil jaz, ko sem 
se uprl.

Tretji dan po prihodu v Drvar sem bil poklican na ra- 
port h komandantu bataljona. Zdaj se bo odločilo, sem po
mislil. Nič kaj prijetno mi ni bilo pri duši.

Bataljonski štab je bil v stari, napol porušeni hiši. Kurir, 
ki je stražil pred vrati štaba, ml je rekel, naj kar vstopim. 
Vstopil sem torej in se v predpisani razdalji ustavil v zravna« 
ni vojaški drži.

Razen komandanta, ki je stal ob mizi in pravkar ugašal 
cigareto v pepelniku, je bil v sobi tudi komisar. Sedel je 
za mizo.

Komandant mi je odzdravil in me ostro pogledal v oči. 
Vrnil sem mu pogled. Ne, v mojih očeh ne boš opazil strahu, 
sem pomislil. Tebi in vsem vam navkljub. Potem sem glasno 
raportiral :

«Tovariš komandant, po tvojem ukuzu se javljam na 
raport!»

Komandant me je kar naprej gledal. V njegovih očeh 
ni bilo jeze, v kotičku njegovih ustnic pa sem opazil celo 
nasmešek, ki ga je skušal prikriti za strogim videzom.

«Viš ga, borca,» je rekel, «kako ti pristopi. Kot bi prišel 
iz vojne akademije. To ni podobno partizanu. Ampak taki 
bi morali biti vsi. Vsi bodo morali biti taki. Tudi svoje 
Primorce moraš narediti take . . .»

Strmel sem vanj. Ničesar nisem razumel. Pripravljen sem 
bil na nekaj drugega.

«Ne razumem, tovariš komandant.»
«Ne razumeš. Ha, ha, ha! No, na mestu voljno. Ti bom 

moral pač bolje pojasniti.»
Na njegov poziv sem sprostil telo v ugodnejši položaj.
«Ne tako! Le kje so te tako zdresirali? Kdo te je naučil 

tako disciplinirane drže?»
«Štiri leta vojne, tovariš komandant,» sem odgovoril 

izmikajoče. Mar naj mu povem, da sem služil v Petrovem 
gardnem bataljonu? Ali pa, da sem bil v komandosu. Potem

bi me res poslal naravnost v trinajsti, mi je prišlo na misel.
«Dobro, dobro. Toda zakaj niso taki tudi drugi? Zakaj 

Primorci niste takšni, kakršne bi vas mi radi imeli?»
Ali naj spet strumno in bedasto, po vojaško odgovorim 

Jtazumem, tovariš komandant!’? Tako bi se spodobilo za 
dobrega vojaka. Sicer pa, saj nisem dober vojak, sem po
mislil. Potem je planilo iz mene:

«Mi nismo samo taki, tovariš komandant, kakšme bi 
nas vi radi imeli. Smo tudi taki, kakršni smo. S tem bi mo
rali računati!»

«Ali vi računate? Mar nimamo pravice zahtevati od vas 
istega?» se je izza mize oglasil komisar, ki je dotlej molčal.

«Dobro je povedal, pusti ga!» je rekel .komandant in se 
obrnil h komisarju, nato pa nadaljeval:

«Vidim, da si drzen tudi v besedah. Toda dobro si po
vedal. O tem bom še razmislil. V boju pa si se izkazal, 
saj si onesposobil tank. Škoda le, da ga nismo mogli po
polnoma uničiti in da smo se morali umakniti. Pa brzostrelko 
si iztrgal Švabu. Bi bil vesel, če bd ti jo vrnil?»

«Zelo, tovariš komandant.»
Stopil je k mM in segel za klop. Potem je spet prišel 

k meni, z brzostrelko v roki. Z mojo brzostrelko.
«Na, vračam ti jo. Nosi jo častno!»
Brzostrelko sem sprejel v strumnem položaju, kot bi spre

jemal odlikovanje. Brzostrelke sem bil vajen. Krepila mi je 
občutek varnosti, in tega sem se zavedal, ko sem jo spreje
mal iz komandantovih rok.

«No, no. Na mestu voljno! Dovolj si se pokazal vojaka. 
Zdaj pa poslušaj! Določen si, da pojdeš spet na Vis. Tja boš 
spremljal našega komisarja, ki se vrača tja. Na Visu boš 
našel še druge Primorce, mnogo Primorcev. Poučevala jih 
bosta, kakšni smo mi, nas pa opozarjala, kakšni so oni. Nato 
se je obrnil b, komisarju;

«Tako, Gvoaden. Tu imaš svojega kurirja. Boljšega ne 
bi mogel najti. Toda nikar ga predolgo ne imej za kurirja! 
Sposoben je tudi za kaj drugega.»

Na pot sva krenila čez kakih deset dni. Medtem so našo 
brigado razformirali. Njeni borci so zvečina prišli v prvo 
proletarsko divizijo, najbolj proslavljeno enoto NOVJ. To 
naj bi bila posebna čast. Toda borci so bili žalostni. Ni jim 
bilo prav, da so jih razkropili. Tudi sam se nisem mogel zne
biti občutka, da to ni prav.

Pot nazaj iz Drvarja na Vis je bila krajša. Potovala sva 
včasih podnevi, včasih ponoči, kakor je bilo pač mogoče. Vo
dili so naju spretni in iznajdljivi kurirji, da ves čas najinega 
potovanja nisva zašla v nobeno sovražno zasedo.

čez deset dni sva se izkrcala v Komiži na otoku Visu. 
Ta pot je bila zame prava politična šola. S komisarjem Gvo- 
zdenom ali Milanom, kakor so ga klicali v domači Srbiji, 
sva namreč vsak trenutek izkoristila za pogovor. Pravzaprav 
je več govoril on. Jaz sem govoril samo tedaj, kadar sem 
čutil potrebo, da bi mu ugovarjal. To pa sem počenjal pred
vsem zato, da bi mi pregnal dvome. Včasih mi njegova raz
laga namreč ni bila razumljiva.

«Pridružili smo se vam, da bi se skupaj borili,» sem mu 
potožil. «Prizadevati bi si morali, da nas spoznate in skušate 
razumeti. Ti primorski fantje m možje zvečine niso bili še 
nikoli vojaki. Nosili so sicer vojaško uniformo, toda delali 
so v kazenskih bataljonih, pod stražo karabinjerjev. Vi pa 
bi radi iz njih kar čez noč napravili borce.

Zamerite jim, da niso bili v ofenzivah, ki ste jih doslej 
preživeli. Kot da je to njihova krivda, kot da so zato manj 
vredni. Nihče pa se ne potrudi, da bi se poglobil v to, odkod 
so prišli in v kakšnih razmerah so živeli.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica GORICA. UL 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19 500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 150 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 21. novembra 1974

Za SFRJ Žiro račun 50101-603-45361 «ADIT» • DZS - 61000 Ljubljan*|
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca; trgovski 200, finančno 1
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali og ss 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo P 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S. •*l

Odgovorni urednik Gorazd Vesel
Izdaja in tiska ZTT - Trst

PRVA HUDA NESREČA NAJVECJEGA POTNIŠKEGA LETALA

NEMŠKI «JUMBO» SE JE ZRUŠIL PRI NAIROBIJU: 
PETINPETDESET MRTVIH IN ŠEST POGREŠANIH

Orjaško letalo se je pravkar dvignilo od tal, ko se je nagnilo, se dotaknilo tal 
z repom in strmoglavilo ■ Le spretnost pilota je preprečila hujšo tragedijo

NAIROBI, 20. — Danes zjutraj ob 
8. uri po krajevnem času (ob 6. 
po srednjeevropskem) se je na le
tališču v Nairobiju med vzletom 
zrušil «jumbo jet» nemške letalske 
družbe «Lufthansa». Kljub znatne
mu časovnemu presledku, v trenut
ku ko poročamo ni še znano točno 
število žrtev, kaže vsekakor pa. da 
je obračun nesreče manj tragičen, 
kot je kazalo v prvem trenutku. 
Po zadnjih podatkih, ki so jih spo
ročili na sedežu Lufthanse v Nai
robiju, naj bi v nesreči umrlo 55 
ljudi, šest naj bi jih pogrešali, 96 
pa naj bi bilo preživelih. V trenut
ku nesreče je bilo na letalu 157
ljudi. . ;

Petinsedemdeset ljudi se je reši
lo brez praske, ostali pa so lažje 
ranjeni in se zdravijo v raznih bol
nišnicah v Nairobiju. Med ranjenci 
je tudi poveljnik letala Christian 
Krack, čigar spretnosti potniki pri
pisujejo dejstvo, da je bilo žrtev 
razmeroma malo.

Težko bo ugotoviti, kaj se je v 
resnici zgodilo, ko se je orjaško 
letalo po treh kilometrih zaleta 
dvignilo od tal. Tudi pilot Christian 
Krack je dejal, da si ne zna po
jasniti nesreče. Najbolj verjetna 
domneva, ki pa jo bo morala po- 
trditi v prihodnjih dneh le analiza 
posnetkov «črne škatle, je, da sta 
dva ali več motorjev odpovedala in 
da se je letalo zrušilo, ker mu je 
zmanjkalo pogonske sile. Po priče- 
vanju očividcev se je zadek «jum- 
ba» nagnil in se dotaknil tal.

Rep letala je zarezal globoko in 
dolgo brazdo v tla, ki zeva kot 
ogromna rana na polju okrog vzle
tišča. Ogromen trup «jumba» je na
to plosko udaril ob tla in se raz
bil na tri dele, ki so se vneli. V 
kratkem presledku med padcem m 
eksplozijo se je skoraj stotini poL 
nikov posrečilo zapustiti letalo, ki 
se je nato vnelo in se spremenilo 
v plamenečo krsto za tiste, ki ni
so pravočasno pobegnili. Kaže, da 
je večina žrtev med potniki, ki so 
sedeli v repu letala.

Reševalne ekipe letališča v Nai
robiju, ki so prve prihitele na kraj 
tragedije, so bile priča strahotnemu 
prizoru: razbitine letala so bile da- 
leč naokrog, iz gorečega trupa pa 
se je širil dušeč zadah ožganega 
človeškega mesa in smrti.

«Videl sem — je povedal^ pozne
je eden od očividcev — reševalca, 
kako je objokan odnašal 'nekaj’: 
zgledalo je zoglenelo trupelce dve- 
letnega otroka. Videl sem — je do- 
dal nekdo drug — trupla ponesre
čencev, ko so jih odpeljali. Vsi so 
imeli roke na obrazu, kot če bi 
v kratkem presledku med padcem 
in eksplozijo dojeli, kaj se dogaja.»

Horst Hakbat, elektrikar iz Ca- 
petowna, je povedal, da se mu je 
ob četrtem poskusu posrečil beg iz 
letala. «Videl sem na desetine ljudi 
— je dodal — ki so se pognali iz 
trupa na prosto in bežali kolikor 
so jih nesle noge. Oddaljil sem se 
približno sto metrov, ko sem slišal 
nočan pok, kot če bi eksplodirala 
bomba.»

Vsi preživeli so se zelo pohvalno 
izrazili o poveljniku letala Kracku, 
čigar izredni spretnosti pripisujejo 
dejstvo, da je bilo število žrtev raz
meroma majhno. Velikih pohval je 
tila deležna vsa posadka in zlasti 
«steward» Tom Scott za prizadevnost, 
ki jo je pokazal pri reševanju pot
nikov.

«Jumbo» je odletel iz Franckfurta 
snoči ob 21.30 m je bil namenjen v 
Johannesburg z vmesno postajo v 
Nairobiju. Kot so poudarili člani po
sadke in funkcionarji Lufthanse so 
pred vzletom vse naprave delovale 
pravilno. Zakaj se je torej letalo 
zrušilo? Dosedanje informacije tega 
ne povedo. Ugotovljeno je, da se je 
letalo vzdignilo s tal in da je bilo 
že 35 ali 40 metrov visoko, ko je 
začelo nepričakovano padati in se je 
rep dotaknil tal. Zakaj, se ne ve. 
Kaže vsekakor, da je poveljnik ob
vladal letalo vsaj v prvi fazi pada
nja in tako preprečil hujšo trage
dijo. «Jumbo», ki je letel od aprila, 
je bil pred kratkim popolnoma pre
gledan in pilot Krack, kot je doka
zal, je izredno zanesljiv, poleg tega

pa je letel z jumbom nad 1.500 ur. 
Letalska družba pravi, da nič ne o- 
pravičuje domneve o sabotaži in le
tališče v Nairobiju je med najbolj 
varnimi na svetu.

Današnja je prva huda nesreča 
«jumba» (prva nesreča letala Luft
hanse v 8 letih) in tretja nesreča 
orjakov neba. Prvi se je 29. dec. 
1972 zrušil «tristar» letalske družbe 
Eastem Airlines. Letalo s 179 potni
ki na krovu je padlo v močvirje, 
ko je pilot skušal popraviti hudo na
pako. V nesreči je umrlo 98 ljudi. 3. 
marca letos pa se je pri Parizu 
zrušil turški DC—10 s 345 potniki. 
Letalo je eksplodiralo med poletom, 
zaradi nenadne dekompresije, ker 
vrata prtljažnika niso bila dobro za
prta. V nesreči so umrli vsi potniki 
in člani posadke.

Na Portugalskm priprave 
za ustavodajno skupščino

LIZBONA, 19. — Portugalske po
litične stranke obljubile vladi, 
da bodo sodelovale pri pripravah 
za izvolitev ustavodajne skupščine 
v marcu prihodnjega leta. Politične 
stranke bodo pojasnile volivcem, 
kako je treba izpolniti formularje 
za volivno štetje. V nekaterih kra
jih se bodo ukvarjale celo z zbira
njem izpolnjenih formularjev. Vo
livno štetje se bo začelo v prvih 
dneh decembra ter bo predstavlja
lo eno od najbolj zapletenih voliv- 
nih operacij, ker so bile prejšnje 
politične volitve, tudi če ne upo

števamo diktatorskega režima, zelo 
pomanjkljive z upravnega in orga
nizacijskega stališča. Nadalje je 
treba upoštevati, da je prišlo v 
prejšnjih časih do napak, goljufij 
ter namernega izločevanja volivcev 
iz volivnih seznamov. Če k temu 
dodamo še dejstvo, da tedaj šte
vilo volivcev ni doseglo dveh mili
jonov, medtem ko jih bo na prihod
njih ustavodajnih volitvah okoli pet 
milijonov in pol, potem je razum
ljivo, da je treba opraviti ogromno 
delo, da bi se zagotovil nemoten 
in pravilen potek volitev samih.

Medtem na Portugalskem še ved
no razpravljajo o vlogi, ki naj bi 
jo na ustavodajnih volitvah odigra
lo gibanje oboroženih sil. Nekateri 
so mnenja, da bi bila navzočnost 
predstavnikov gibanja pomembna za 
nadaljnji razvoj demokracije na 
Portugalskem. Gibanje samo še ni 
povedalo svojega mnenja.

Medtem sporočajo, da je portu
galski minister brez listnice Melo 
Antunes prispel v Alžirijo, kjer se 
bo pogajal z alžirskimi voditelji, 
kakor tudi, morebiti, s predstavni
ki angolskih nacionalističnih gibanj. 
Po nekaterih virih, naj bi se An
tunes že srečal, v Parizu z Ago- 
stinhom Metom, ki je voditelj 
angolskega osvobodilnega gibanja 
«MPLA». Portugalska bi namreč ra
da čimprej uredila angolsko vpra
šanje, obstajajo pa še vedno teža
ve zaradi razprtij, ki vladajo med 
tremi osnovnimi angolskimi osvobo
dilnimi gibanji.

BUENOS AIRES, 20. — Skupina 
pripadnikov argentinske «revolucio
narne vojske» je snoči usmrtila 46- 
letnega polkovnika Jorgeja Roberta 
Ibarzabala, ko so policijski oddel
ki napadli «ljudski zapor», v kate
rem je bil visoki častnik zaprt.

Ibarzabal je bil ugrabljen januar
ja letos pri napadu gverilcev na 
vojašnico v Azalu. Pri tem so 
bili ubiti poveljnik vojašnice, nje
gova žena in neki stražar.

Pretresljiv prizor iz Nairobija: policist je izvlekel iz gorečega «jumba» 
zoglenelo otrokovo trupelce

Umrl je filmski igralec 
Alessandro Momo

RIM, 20. — Danes ponoči je v 
neki rimski bolnišnici umrl mladi 
filmski igralec Alessandro Momo, 
znan predvsem po nosilnih vlogah, 
ki iu je igral v Samperijevih fil
mih «Malizia» in «Peccato veniale». 
Momo se je ponesrečO včeraj zve
čer, ko se je s svojim motornim 
kolesom vračal domov. Verjetno za
radi prevelike hitrosti je igralec, ki 
bi bil dopolnil 20 let čez teden dni, 
trčil v taksi. Pri padcu se je tako 
hudo poškodoval, da mu zdravniki 
kljub dvakratnemu kirurškemu po-

Včeraj se je sestalo v Beogradu predsedstvo Zveze borcev Jugoslavije, ki je posvetilo večidel seje vprašanjem
slovenske narodnostne skupnosti na Koroškem
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ZASEDANJE GLAVNE SKUPŠČINE OZN

Verjetno že jutri glasovanje 
o palestinskem vprašanju

Zmerna stališča ZDA in SZ: priznanje pravic Palestincev in izraelske državne skupnosti

NEW YORK, 20. — Predvideva
jo, da bodo pojutrišnjem na glavni 
skupščini OZN glasovali o dveh o- 
snutkih resolucij, ki zadevata Pale
stino. V enem od osnutkov se za
govarja načelo pravice palestinske
ga naroda do samoodločbe, do ne
odvisnosti in svoje suverenosti. Ta 
resolucija se zavzema za ustanovi
tev nove države, ki predvideva «po
vratek Palestincev v njihovo do
movino ter uživanje njihovih last
ninskih pravic». V drugi resoluciji 
pa se govori o potrebi, da se pri
zna organizaciji za osvoboditev Pa
lestine (PLO) stalno predstavniško 
mesto v OZN, oziroma status opa
zovalca njenim predstavnikom v 
generalni skupščini.

V tem trenutku dvajseterica a- 
rabskih držav, ki so predlagale o- 
menjeni resoluciji, skuša najti še 
kako drugo državo, ki bi se jim v 
raznih drugih geografskih predelih 
pridružila pri predložitvi omenjenih 
dokumentov. Doslej je v debato na 
generalni skupščini poseglo že ka
kih 40 predstavnikov, prav toliko 
pa jih bo moralo spregovoriti še 
jutri, oziroma pojutrišnjem. Vse ka
že, da so stališča raznih držav, po
sebno velesil, že dokaj izoblikova
na. Sovjetska zveza je že povedala, 
da podpira Palestince. Njen dele
gat Malik je izjavil, da imajo Pa

lestinci pravico do svoje države, | Drugi viri menijo, da se lahko ra- 
čeprav pa bi ustanovitev te ne sme- čuna na kakih 90 pozitivnih glasov

segu, niso mogli rešiti življenja.
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FANT JE BIL OSVOBOJEN VČERAJ PONOČI OKROG 1. URE

Rekordna odkupnina (5 do 7 milijard Ur)
za sina brescianskega industrijca Lucchinija
Magnat železarske industrije je osebno iaročil denar ugrabiteljem - Nenavad- 

kruto ravnanje z jetnikom - Banditi so pustili za seboj le malo sledino
BRESCIA, 20. — «Bil sem točen 

in lojalen, zdaj je vrsta na vas. 
Rekli so mi: dali smo vam častno 
besedo, čeprav bi lahko mislili, da 
ni veliko vredna. Niso prelomili ob
ljube.» Tako pripoveduje Luigi Luc
chini časnikarjem zbranim v razkoš
nem salonu njegove vile ob obvozu. 
Čeprav je bil ugrabljen njegov sin 
Giuseppe, Luigi Lucchini je imel v 
vsej zadevi nosilno vlogo in to 
vlogo ohranja tudi po Giuseppovi 
osvoboditvi. On je tisti, ki najbolj 
sproščeno govori s časnikarji, ki 
ve povedati največ zanimivih po-

(Jumbo jet», orjak med orjaki
Nesreča «boeinga 747» pri Nai

robiju je prekinila pozitivno se
rijo poletov «jumbo jeta», ki je 
trajala pet let. Orjaško letalo 
Lufthanse je namreč prvo te vr
ste, ki se je zrušilo v petih le
tih poletov. Spričo tega rekorda 
so «jumba» proglasili za najvar
nejše letalo na svetu.

«Boeing 747», ki so ga takoj 
prekrstili v «jumbo jet» spričo 
njegove velikosti, je največje tr
govsko letalo na svetu. Dolgo je 
70 metrov, krilna razpetina meri 
60 metrov, visoko pa je kot se
demnadstropna hiša. Pogonska si
la štirih reakcijskih motorjev do
sega 20 ton, v orjaškem trupu pa 
je prostora tudi za 478 potnikov, 
v posebni verziji za srednjedolge 
polete, ki jo uporabljajo na Ja
ponskem, pa je kar 537 sedeže».

Letalo, ki se je zrušilo v Nai
robiju, spada med letala prve se
rije jumba, označene s siglo 747- 
130. Ob vzletu «747-130» tehta 333 
ton, ob pristanku pa 255. Njegovi 
rezervoarji pogoltnejo 178.700 li

trov goriva, ki jih letalo golta s 
hitrostjo 14.700 litrov na uro. Po
tovalna hitrost je 920 km na uro, 
avtonomija pa je 9.200 km pri 51- 
tonski obtežitvi in 9.700 km pri 
24,7-tonski obtežitvi. V skladišču 
je prostora za 157 kub. m prt
ljage in blaga. Letalo brez nado
mestnih delov stane 20,5 milijona 
dolarjev. •

«Jumbo» izdelujejo v desetih 
modelih: pet potniških, dva me
šana (potniki in tovor), dva to
vorna in en vojaški model, ki ga 
uporabljajo kot leteče komandno 
fiesto.

Doslej sta bila le dva «jumba» 
povsem uničena, a ne zaradi ne
sreče, pač pa ker so ju zračni 
gusarji razstrelili. Prvega so raz
strelili na kairskem letališču 7. 
septembra 1970, kamor so ga pre
usmerili palestinski komandosi, 
drugi pa je zgorel na letališču 
v Bengaziju 24. julija lani. Tudi 
v tem primeru so odgovornost za 
ugrabitev letala prevzele palestin
ske organizacije.

datkov. Giuseppe, ugrabljenec, je 
bolj molčeč, namrščen zaradi sit
nosti, ki jih bo imel v prihodnjih 
dneh: zasliševanja na policiji in na 
sodišču, intervjuji s časnikarji, po
jasnila in pripovedovanje sorod
nikom.

Giuseppe Lucchini je bil osvo
bojen okrog 1. ure danes v sre
dišču Brescie, le 300 metrov od 
kvesture. Ugrabitelji so prišli ponj 
v stanovanje, v katerem je bil 
zaprt štiri dni in pol in ga nalo
žili na avtomobil («Razumem se 
na avtomobile — pravi — brez dvo
ma so me peljali z «alfo» 1.600 ali 
1.750») in ga vozili po mestu do
brih 20 minut. Preden so ga pu
stili so mu priporočili: «Sedaj gre
mo. Ko bo utihnilo brnenje motor
ja, se lahko osvobodiš.» In tako 
je bilo: Lucchini si je snel obliže 
z oči in se osvobodil lisic. Nekaj 
minut pozneje je naletel na izvid
nico letečega oddelka brescianske 
kvesture.

Medtem je bil njegov oče na 
poti. Nesel je ugrabiteljem izdat
no odkupnino (baje od pet do sedem 
milijard lir). Magnat brescianske 
železarske inč ..stri je, prvi na sez
namu davkoplačevalcev v Italiji s 
709 milijoni prijavljenega letnega 
dohodka, jè vodil pogajanja z istim 
pogumom, s katerim je v mladosti 
gradil svoj imperij. Hotel je vodit; 
pogajanja sam, edini sobesednik 
banditov, ki so mu ugrabili sina in 
dediča velikegi gospodarskega im
perija.

«Strogo sem spoštoval njihova 
navodila — poudarja — ko sem se 
prejšnjo noč peljal precej daleč, 
da izročim denar. Počakal sem na 
posrednika, preveril, da govori res 
v imenu banditov in mu izročil to, 
kar sem prinesel s seboj.»

Šele takrat je Lucchinija, prvič 
po petih dneh, obšel tesnoben ob
čutek. Bodo spoštovali obljubo? Mu

bodo res vrnili sina? Edino njego
vo upanje je bilo, da bodo ugrabi
telji držali dano besedo. «Ne pre
lomite prisege,» je rekel. Sobesed
nik, visok, s temnimi naočniki in 
krinko na obrazu, mu je ponovil 
obljubo. «Ko sem se vrnil — za
ključuje industrijec — in sem videl 
veliko avtov pred vhodom, sem ra
zumel, da niso prelomili besede, 
more je bilo konec.»

Giuseppe Lucchini je bil ugrab
ljen v Brescii v petek popoldne, ko 
se je vračal domov. Ugrabitelji so 
uprizorili prometno nesrečo, da bi 
ga prisilili, da izstopi iz avta. Na
padli so ga, ga naložili na dostav
no vozilo in ga odpeljali v «zapor», 
kjer je preživel štiri dni z obvezo 
na očeh in priklenjen k postelji z 
lisicami. Pravi, da ni nikoli videl 
ugrabiteljev v obraz, ker mu niso 
sneli obveze z oči niti za trenutek. 
Trdi tudi, da so ravnali dokaj «člo
veško» z njim, čeprav njegova psi
hična in fizična izčrpanost dokazu
je prav obratno.

Po njegovi osvoboditvi je preiska
va stekla s polno paro. Preiskoval
ci so prepričani, da je bil Lucchi
ni zaprt nekje v mestu in to po
trjujejo tudi fantove izjave. Njegov 
vtis je namreč, da so snoči ban
diti krožili pol ure v prazno po 
mestu nreden so ga osvobodili. Naj
bolj obetajoča sled za ugrabitelji 
pa je pričevanje nekega uslužbenca 
podjetja «Maggiore», ki oddaja v 
najem avtomobile in dostavna vozi
la. Poltovornjak, ki so se ga ban
diti poslužili za ugrabitev, je na
jel v petek zjutraj moški, star o- 
krog trideset let in uslužbenec, s 
katerim je govoril, si je dobro vti
snil v spomin poteze njegovega 
obraza.

Preiskava ne bo lahka, ker so 
bili ugrabitelji pravi «profesionalci» 
kot dokazujejo redke sledi, ki so 
jih zapustili za seboj. Res je urad

nik videl v obraz tistega, ki je na
jel poltovornjak, spričo točnosti, s 
katero so izvedli načrt, pa je malo 
verjetno, da bi omenjeni lahko dal 
preiskovalcem pomembne napotke, 
da bi lahko prišli banditom na sled.

Prav tako v škripcih so agenti kri
minalističnega oddelka v Bariju, ki 
skušajo odkriti bandite, ki- so ugra
bili 14-letnéga 1 F rancesca Cioceja. 
Deček je bil izpuščen včeraj zvečer 
proti plačilu 400 milijonov lir odkup
nine. Francesco rad pripoveduje o 
svoji dogodivščini. Njegovi vtisi so 
jasni, od časa do časa, kot je ra
zumljivo v njegovih letih, pa ne
koliko prikroji potek dogodkov.

Tudi ženska, ki je bila priča ugra
bitvi, ni bila policiji v veliko po- 
močo, zato ker ni videla veliko po
vedati o ugrabiteljih, kot iz strahu, 
da bi se ji ne maščevali za preve
liko zgovornost z možmi postave.

Vse kaže, da je tudi družina Se- 
gafredo že plačala ugrabiteljem iz
datno odkupnino. Očitno je, da govo
rice ni nihče potrdil, a mrzlična de
javnost policije kaže, da je bila od
kupnina verjetno plačana in da bo 
Francesco Segafredo v kratkem osvo
bojen.

Vzdušje v Bologni je napeto že ves 
dan. Poveljniki policije, karabinjer
jev in finančnih stražnikov so se 
prejšnjo noč sestali z državnim 
pravdnikom. Tedaj so bili odvetniki 
Segafredovih verjetno že na poti s 
torbo bankovcev. Odvetnik Cagli, ki 
je vodil pogajanja z ugrabitelji, je 
časnikarju, ki ga je klical na tele
fon, dejal, naj se oglasi «čez nekaj 
ur», ko bo verjetno lahko sporočil 
dobro novico. Ta je lahko samo ena 
in sicer, da je bil Segafredo osvo
bojen.

Bologna je medtem od prvih po- 
iKildanskih ur uklenjena v klešče po
licijskih blokov. Agenti pregledujejo 
vsak avto, ki pride v mesto ali ga 
zapušča.

la ogrožati obstoja Izraela.
Ameriški veleposlanik Scali sicer 

še ni govoril, toda vse kaže, da 
so ZDA naklonjene zamisli, da se 
formalno prizna obstoj Organizacije 
za osvoboditev Palestine, čeprav 
do sedaj še niso povedali svojega 
mnenja glede morebitne vključitve 
palestinske organizacije v mirovna 
pogajanja. Na drugi strani pa je 
ameriški državni podtajnik za poli
tične zadeve Joseph Sisco izjavil 
v nekem svojem intervjuju: «Sma
tramo PLO za organizacijo, ki 
vključuje vse Palestince. Menimo 
tudi, da je v svrho trajnega miru 
treba upoštevati zakonite koristi

«ZLOČIN» PA JE LE BIL...

John Elliott Brooks, 64-letni 
polkovnik v pokoju in bivši 
župan Kensingtona in Chelsee 
je eden zadnjih prototipov «po
sebne angleške favne», ki izgi
nja ob stopnjevanju urbaniza
cije. Rekli bi celo, da je ob 
rojstvu zgrešil stoletje, saj se 
v življenju veliko bolj zgle
duje po običajih podeželske go
spode iz 18. stoletja, kot pa po 
današnjih plemenitaših, ki jih 
skorajda ni več mogoče ločiti 
od premožnega buržuja.

Čeprav že precej v letih je 
Brooks kot pravi angleški pol
kovnik mladosten in poln živ- 
vljenjske sile in ima zelo rad 
mlado žensko družbo.

Njegov živahen značaj pa ga 
spravlja včasih v stisko, zla
sti še ker ima majhno muho: 
všeč so mu ženske zadnje pla
ti, po katerih razbija kot bob
nar po bobnu. Je to morda zlo
čin? Njegov odvetnik pravi, 
da ne.

Brooks se je obrnil na sodi
šče, da bi s postavo branil 
svojo čast pred obrekovanjem 
tiska. Lista «Sunday People» je 
namreč zapisal, da je «zreli» 
polkovnik pred dvema letoma 
zvabil na svoj čoln neko dekle, 
jo sredi Temze prisilil, da se 
je slekla do golega in jo tako 
nabil po zadnji plati, da nekaj 
dni ni mogla sesti.

Polkovnik se brani, da je res 
povabil dekle na izlet s čol
nom, poudarja pa vsekakor, da 
vse, kar se je zgodilo potlej, 
se je zgodilo z dekletovim pri
voljenjem. «Edini «zločin», ki 
ga je zagrešil moj klient — je 
poudaril med razpravo polkov
nikov odvetnik — je kvečjemu 
«zločin» v očeh milijonov Ško
tov: pred povratkom je zalil 
dekletove senčne plati (pravijo 
namreč, da nanje sonce nikoli 
ne posije) z viskijem, da bi ji 
omilil bolečine.»

«Poleg vsega pa — je za
ključil odvetnik — gospodje kar 
priznajte: vsak normalen mo
ški, zdrav in krepak je v 
duhu, če že ne z dejstvi tak, 
da bi «pordečil» mlado, mleč- 
nobelo in zaobljeno žensko zad
njo plat.»

proti 138 članicam sedanje gene
ralne skupščine. Na vsak način je 
gotovo, da bosta obe resoluciji spre
jeti z večino glasov.

Na generalni skupščini se nada
ljuje debata, ki je večkrat zelo 
žolčna. Danes je prišlo do spopa
dov med izraelskim predstavnikom 
Tekoahom in egipčanom Samih An- 
warom. Generalni sekretar Wald- 
heim je skušal pomiriti vzdušje ter 
je pozval obe stranki, naj sodeluje
ta pri naporih za preprečitev iz
bruha ponovnih sovražnosti. Itali
janski predstavnik Plaja je dejal, 
da se Italija zavzema za pravico 
palestinskega naroda do svoie do
movine. Sicer pa je poudaril tudi 
odgovornosti, ki pritičejo Palestin
cem glede politike in metod, ki naj 
jih uporabljajo za dosego tega cilja.

Sporočajo medtem, da bo general
ni sekretar KP SZ Brežniev prišel 
na prijateljski obisk v Siriio v dru
gi polovici prihodmega januarja.

LONDON, *i\ — Oseminpetdeset de
klet bo prihodnji petek tekmovalo v 
Londonu za naslov svetovne lepotice 
za leto 1974. V teh dneh se vrstijo 
številne prireditve, kjer nastopajo 
kandidatke, ki bodo med drugim o- 
biskale tudi angleški parlament.

Micelijeva 
«desna roka» 
polkovnik Marzollo 
zaslišan v Padovi

PADOVA, 20. — Padovski državni 
pravdnik dr. Fais in njegov namest
nik dr. Nunziante, ki skupaj s pre* 
iskovalnim sodnikom dr. Tamburi
nom vodita preiskavo o Vetrovnici. 
sta danes zaslišala v padovskem za
poru polkovnika SID Federica Mar
zolla. Kot je znano je častnik, ki je 
bil «desna roka» bivšega šefa obve
ščevalne službe Micelija, obtožen P0" 
litične konspiracije. Poleg tega P® 
ga padovski sodniki dolžijo, da J® 
dal v javnost zapisnik o tajnem po
govoru med dr. Tamburinom in se
danjim poveljnikom SID admiralom 
Casardijem.

Medtem ko sta Fais in Nunziante 
zasliševala Marzolla, je dr. Tambu
rino zaslišal bivšega sindikalista CI 
SNAL Roberta Cavallara. Po govo
ricah iz padovskih sodnih krogov je 
sodnik zahteval od njega pojasnila 
o informacijah, ki jih o «črni mre
ži» objavlja tednik «Europeo». Kaže, 
da gre za informacije, ki jih j® 
Tamburino dobil pred nedavnim.

Rimski sodniki pa so danes zasli
ševali v zvezi z domnevnimi pripra
vami atentata na notranjega mini
stra Tavianija palermskega zdravni
ka Micalizia. Kot je znano je zanj iz
dal zaporni nalog tudi turinski sod
nik dr. Violante v zvezi s tako ime
novanim «oktobrskim golpejem». P° 
nepotrjenih vesteh iz rimskega so
dišča kaže, da je Micalizio zavrnil 
vse obtožbe kot neosnovane.

Celo Dutschke
(Nadaljevanje s 4 strani)

osebno preučiti s stališča njegove 
zvestobe ustavi, pri že zaposlenih 
komunistih, ki bi jih hoteli odpu
stiti, pa morajo nadrejene oblasti 
dokazati, da ustavi niso zvesti. O' 
pozicija, nasprotno, zastopa stali
šče, da brž ko je nekdo član KP. 
ne more biti sprejet v državno 
službo, če je že v njej, pa da mo
ra dokazati, da ni proti ustavi, 
nakar naj bi pristojne oblasti o- 
cenile, ali mu gre verjeti ali ga 
odpustiti. Vlada je za liberalno ob
liko postopka, opozicija za meha
nično, na vsak način bo komuni
stom vse težje priti do državnih 
služb ter se v njih obdržati. Teo
retično bi to moralo veljati tudi 
za neonaciste.

Kot je razvidno, so anarhistične 
akcije «frakcije rdeče armade», 
gladovna stavka njenih pripadni
kov, novi teroristični podvigi in še 
zlasti brezumen umor nedolžnega 
berlinskega sodnika (kar je, ra
zumljivo, vse sodnike potisnilo v 
psihozo strahu in besa) samo še 
prilili olja k plamenu desničarske 
histerične gonje, ki jo sistematič
no venomer oživljajo v ZR Nem
čiji na niej zainteresirani dobro 
znani krogi.

Pri tipo ra ji o m
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NOV GUVERNER V NAJSTAREJŠI PORTUGALSKI KOLONIJI

Bo Macao tekmoval 
z bližnjim Hongkongom?
LK Kitajska za «status quo» v dveh tujih enklavah

Palestincev». Brez dvoma bodo te 
Siscove izjave precej razburile1 
izraelske državnike. Te izjave so 
bile posnete predvčerajšnjim in si
cer pred palestinskim terorističnim 
napadom na izraelsko mestece Beit 
Šean. Kljub temu pa je Pentagon 
še včeraj javno oporekal uradno 
izraelsko obvestilo o izkrcevanju 
sovjetskega orožja v sirskih prista
niščih. To pomeni, da so ameriški 
odgovorni krogi zelo previdno oce
njevali tako palestinski napad na 
izraelsko mestece, kot tudi domnev
ne dobave orožja sirski vladi.

Palestinci trdijo, da bosta reso
luciji arabskih držav, ki jih bodo 
morebitno podprle še druge države, 
zabeležile 120 pozitivnih glasov.

HONGKONG, 20. - Včeraj je pri- 
spel z letalom v Hongkong novi 
guverner portugalske kolonije v 
Macau polkovnik Jose Garcia Le
andro. Dve uri pozneje je bil novi 
visoki portugalski funkcionar že v 
Macau, kjer bo zamenjal prejšnje
ga guvernerja gen. Joseja Nobre De 
Carvalha.

Polkovnik Leandro je najmlajši 
guverner v Macau v več kot 400- 
letni zgodovini te portugalske ko
lonije. Izvrševal bo portugalsko o- 
blast namesto prejšnjega guver
nerja. ki so ga po revoluciji 25. 
aprila letos ostro kritizirali zaradi 
njegove politične navezanosti na 
propadli režim Salazarja in Gaeta
na. Najhujše kritike so prihajale s 
strani političnega gibanja «Demo 
kratičnega centra», ki je nastalo 
v koloniji po revoluciji ter se skli
cuje na liberalna in napredna na
čela. Kritike so zadevale tudi raz
ne škandale gospodarskega znača
ja med katerimi je bil najbolj 
pester tisti, ki je zadeval en mi
lijon dežnikov, ki so bili odposlani 
iz Macaa s potrdilom da so bili 
izdelani v tej koloniji, v resnici pa 
so bili baje uvoženi iz Kitajske. V 
sami koloniji je namreč le nekaj 
obrtniških delavnic, ki ne bi zmogle 
tolikšnega naročila.

Ko je Leandro prispel v Hong
kong, ga je povabil na kosilo an
gleški guverner sir Murray McLe- 
hose.

Kakšne so naloge, ki čakajo no
vega guvernerja pri upravljanju 
kolonije? Portugalska, ki se je že 
odrekla afriškim kolonijam, je pri
pravljena, da odstop^ tistih 16 kv. 
kilometrov svoje najstarejše kolo
nije LR Kitajski. Zdi pa se, da Ki
tajci niso sedaj zainteresirani, da 
bi prevzeli oblast na tem majhnem 
delu kitajske celine, kjer živi o- 
koli 300.000 prebivalcev, kakor tu
di niso naklonjeni morebitni akciji, 
katere namen bi bil spoditi Angle
že iz Hongkonga. Baje so naklo
njeni politiki «statusa quo», ker 
predstavlja za njih Tajvan (For-

moza) najtežji problem kolonialne 
oblasti nad delom kitajske države- 
V obveščenih krogih pravijo, da bi 
priključitev Macaa in Hongkonga 
izzvenela kot odrekanje kitajske 
suverenosti nad Tajvanom.

Zato bo Portugalska ohranila še 
nadalje svojo suverenost nad Ma
caom. Spričo zaostalosti kolonije, 
korupcije in raznih drugih nezdra
vih pojavov pa je portugalska vla
da sklenila, da pomete s prejšnjo 
upravo ter postavi na čelo nove ad
ministracije mladega častnika, ki 
je povezan izključno z naprednim 
gibanjem oboroženih sil. Leandro 
namerava torej spremeniti Macao 
v živo, dinamično in družbeno na
predno skupnost, ki bi vsaj ne
koliko lahko tekmovala z bližnjim 
Hongkongom. Ne smemo pozabiti, 
da je bil doslej Macao samo sre
dišče igralnic, hotelov za japonske 
turiste ter sumljive trgovine.

Po svojem prihodu v Macao jo 
Leandro obiskal guvernersko pala
čo ter nato odšel na sedež občin
skega sveta, kjer se je srečal * 
guvernerjevim namestnikom ter s 
predsednikom kitajske trgovinske 
zbornice Stanleyem Ho Vinom.

Kolonija Macao je bila ustanov
ljena leta 1557. Do leta 1849 je 
Portugalska plačevala naiemnino ki
tajskemu cesarstvu, potem pa je 
obdržala oblast ne da bi plačala 
beliča. V koloniji živi 8.000 Evro- 
peicev, oborožene sile pa štejeio 
600 mož. od katerih jih je 300 
Portugalcev, 300 pa Kitajcev.

BURGOS, 20. — Vojaško sodišče 
v Burgosu je včeraj obsodilo na 
skupno 183 let zaporne kazni tri 
baskovske rodoljube, ki so bili pred 
tem že obsojeni na trideset let ječe. 
Rodoljubi so bili obtoženi ropanja, 
namernega požiganja in teroristič
nih dejanj.

Odvetniki obtožencev so po za
ključku procesa poudarili, da so 
trije rodoljubi priznali svojo kriv
do, ker so jih v zaporu zverinsko 
mučili. Med procesom so preklicali 
svoje prejšnje izjave.


